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مطالب ماهنامه بورس و بانک را
 در بانک اطلاعات نشریات کشور بخوانید

w w w . m a g i r a n . c o m

ماهنامه تخصصي بورس و بانک

دکترقالیبافرئیسسازمانبورسواوراقبهادارتصریحکرد:

 توسعه بخش اقتصاد در گرو مديريت
بازار سرمايه است

 پاسخگويی و شفافیت؛
 اولويت نخست سازمان بورس

رئیسکلبیمهمرکزی:

 مردم به رسانه های جیبی
 خود اعتماد دارند

www.bourse-bank.com

سال پنجم - شماره  50 -  تیر ماه  1399- قیمت 25000 تومان

ماهنامه خبری -تحلیلی  و علمی

روز ملي صنعت و معدن گرامي باد

 سايه كرونا 
 بر مجا مع
 شر كت  ها

صاحب امتیاز- مدیر مسئول:
 نعمت ا... شهبازی

 زیرنظر شورای سیاستگذاری 
دبیر تحریریه:

معصومه صالحی
تحریریه: 

نگار رشیدی - انسیه شهبازی
سحر خوشنویس- وحید محمدخانی 

امور هنری:
کاوه رحیمی

ویراستار:
سهیلا پاکیشان

امور مالی:
حمید رضا درخشان

امور اداری : 
امیر رضایی نسب - محمد عسگری 

سعید موسوی  - محسن میرشفیعیان
نشانی: 

تهران ، میدان هفت تیر
 خیابان قائم مقام- کوچه سام - پلاک .

تلفن:  88810365  - 86073662 
نمابر: 88841485

مجری چاپ:  حسین دشتی
چاپ: خاتم نو

 معامله آپارتمان
در بورس املاک و مستغلات

مدیرعاملبورستهراناعلامکرد:

دکترهامونیمدیرعاملفرابورسخبرداد:

 مهلت بدهکاران حساب 
ذخیره ارزی تمديد نمی شود

 اصلاح قواعد معاملاتی اوراق تسهیلات مسکن
 در دستور کار فرابورس ايران

معاونطرحوبرنامهوزارتصنعت،معدنوتجارت:

تاكيدرئيسجمهوربرافزايشعرضههاياوليهدربورس



 کاهش ناترازی بانک ها
 با تداوم واگذاری سهام در بورس

دکترهمتیرئيسكلبانكمركزياعلامكرد:

 نظام مالیاتی 
هوشمند و منصف

دکترپارسابیانکرد:

 جهانی شدن و  رقابت پذيری؛ 
بزرگترين مسائل پیش روی صنعت

مدیرعاملفولادمبارکهمطرحکرد:

 بورس کالا در مسیر تبديل 
به بزرگترين بازار کالايی منطقه

دکترسلطانینژاداعلامکرد:

دکترسعدمحمدیعنوانکرد:

بیمه را در سایت »بورس و بانک« بخوانید اخبار بورس، بانک و
بــه اطــاع مخاطبــان محتــرم ماهنامــه علمــی، تحلیلــی و خبــری »بــورس وبانــک« و فعــالان بازارهــای مالــی مــی رســاند کــه ســایت خبــری بــورس و بانــک 
بــا هــدف انتشــار جدیدتریــن و بــه روزتریــن اخبــار و رویدادهــای بورس،بانــک و بیمــه هــای کشــور راه انــدازی شــده و اخبــار و گــزارش هــای مربــوط 
بــه ایــن حــوزه را بــه صــورت روزانــه منتشــر و در اختیــار عمــوم عاقــه منــدان قــرار خواهــد داد. مدیــران عامــل محتــرم ســازمان هــا و شــرکت هــا و 
 همچنیــن مدیــران محتــرم روابــط عمومــی بانــک هــا، بیمــه هــا و بــورس مــی توانند اخبــار مهــم مرتبط بــا واحــد متبــوع خــود را بــرای درج در ســایت خبری
 »بورس وبانک« ارســال کنند تا پس از بررســی های معمول نســبت به انتشــار آن اقدام شــود. عاقمندان می توانند اخبار و گزارش های خود را به آدرس تلگرامی
  boursebankmonthly@ ارســال و در صــورت لــزوم برای کســب اطاعات بیشــتر با شــماره تلفن 86073662 تمــاس حاصل فرمایند. آدرس ســایت خبری

 بورس و بانک www.bourse-bank.com است.

سرمايه گذاری 2 هزار و 270 میلیون يورويی و 20 هزار 
میلیارد تومانی شرکت مس برای »جهش تولید«

 بازار سرمايه به جايگاه واقعی خود
 رسیده است 

دکترربیعیسخنگویدولت:

 سايه كرونا 
 بر مجامع
  شركت ها 
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مجامع اميد بخش صنايع معدني و پتروشيمي
 سایه کرونا 

بر مجامع شرکت ها

بازار ســرمایه کشــورمان طی سال های اخیر 
همــواره در ماه های خــرداد و تیر تحت  تاثیر 
جریان ســنگین اطلاعات مالی شــرکت  ها و 
فصل مجامع قــرار می گیرد و شــرکت های 
حاضــر در بورس با شفاف ســازی اطلاعات و 
ارائه گزارش های مالی و عملکرد سال گذشته 
و برنامه ســال جدید، میزبان سهامدارانشان 
هستند. برخی از شرکت ها با پرداخت سودهای 
خوب به ســهامداران خود؛ آنها را دســت پر 
و راضی  به خانه می فرســتند و برخی دیگر 
هم به دلیل عملکرد ضعیف مالی با اعتراض و 

گلایه صاحبان سهام مواجه می شوند. 
امــا امســال فصــل مجامــع و برگــزاری 
این رویــداد مهم بورســی در مقایســه با 
ســال های قبل تفاوت های عمده ای داشت 
که مهمترین آن شــیوع ویــروس کرونا و 
محدودیت هایي برای حضور صاحبان سهام 
در مجامــع و مهمتر از همــه الکترونیکی 
 و آنلایــن برگــزار شــدن مجامــع بــود.

شیوع کروناویروس و همزمانی آن با شاخص 
بیــش از1/5میلیون واحدی از یک  ســو و 
افزایش تعداد سهامداران و کدهای بورسی 
و عرضه هــای اولیه از ســوی دیگــر، تاثیر 
بسیار زیادی بر بازار سرمایه و اهمیت اخبار 
مربوط به برگزاری مجامع شرکت ها بر جای 

گذاشته است.
 اکنــون که به گفته کارشناســان، بورس به 
معنای واقعی مردمی شده و افراد بیشماری به 
سمت بازار سرمایه آمده اند؛ به نظر می رسید 
اگر شــیوع ویروس کرونا نبود؛ به طور قطع 
ســهامداران برای حضور در مجامع شرکت ها 
استقبال چشمگیر و بی سابقه  ای از خود نشان 
مي دادند و فصل مجامع شــرکتها، امسال از 
 همیشــه داغ تر و پر رونق تر برگزار می شــد.
اما همانگونه که همه گیری ویروس کرونا اکثر 
امورات جامعه و کســب وکارها را تحت تاثیر 
خــود قــرار داد، ســبب محدودیت هایی در 
میزان حضور ســرمایه گذاران خرد در مجامع 
شرکت ها نیز شــد و تاثیرگذاری سهامداران 

در اتخاذ تصمیمات مجامع به ویژه در زمینه 
 میزان تقسیم سود شــرکت ها را کاهش داد. 
از ســوی دیگر فراهم نبودن زیرساخت های 
لازم بــرای برگــزاری مجامــع بــه صورت 
الکترونیکــی نیز با قطع و وصل شــدن های 
مکــرر اینترنت و واضح نبودن صوت و تصویر 
در بسیاری موارد، باعث خستگی و دلسردی 
مخاطبان و ســهامداران برای پیگیری اخبار 
مربوط به مجامع مدنظر شــد؛ بــه گونه ای 
کــه می توان گفت امســال فصل داغ مجامع 
تحــت تأثیر شــیوع ویروس کرونــا، به رغم 
رشــد بی ســابقه معاملات و شاخص بورس، 
 اما رونق و جذابیت همیشگی خود را نداشت.

در شــرایطی که بازار سهام روزهای پررونقی 
را ســپری می کند و شــاهد افزایش عرضه 
سهام شرکت های دولتی و خصوصي در بازار 
سرمایه  هستیم؛ نباید فراموش کرد فرصت ها 
بــرای شــرکت های حاضر  تهدیدهایــی  و 
در بــورس اوراق بهادار وجــود دارد. گرچه 
گزارش های دوره ای و شفاف سازی ناشران اثر 
قابل ملاحظه ای در رفع ابهامات موجود داشته 
اســت، اما اصلی ترین مکمل این اطلاعات را 
 باید در مجامع شــرکت ها جســت وجو کرد.

به طور کلی در مجامع، بســیاری از خبرهای 
خوب و بد درباره شــرکت ها ســبب می شود 
که فصل مجامع دوره ایــي مهم و پربار برای 
فعالان و تحلیلگران باشــد. بــه این ترتیب 
انتظار می رود اخبار منتشــر شده در مجامع 
روند منطقی تری را در صعود شــاخص طی 

هفته های آتی رقم بزند.
 در ایــن میان برخــی از کارشناســان بازار 
ســرمایه معتقدنــد که بــا توجه به شــرایط 
سیاســی و اقتصادی کشــور طــی چند ماه 
گذشــته و وجود شــرایط خــاص و متفاوت 
نســبت به ســال های قبل؛ مجامعی که در 
سال جاري برگزار شــد؛ نسبت به سال های 
 قبل با چالش ها و مسائل جدیدی روبه رو بود.
به عقیده برخی از کارشناســان شاخص بیش 
 از 1/5 میلیــون واحــدی و میانگین نســبت

 P/ E بیــش از 25 واحد، نشــان می دهد که 
رویکرد بازار به مثابه گذشــته صرفا سودآوری 
بنگاه های اقتصادی نیست و وزن سودآوری در 
تصمیمات بسیاری از سرمایه گذاران به صورت 

آگاهانه یا ناخودآگاه کاهش یافته است. 
در همین راستا شیوع ویروس کرونا و لزوم رعایت 
فاصله گذاری اجتماعی سبب شده تا برگزاری 
مجامع شرکت های فعال در بازار سهام به  صورت 
 الکترونیکی بیش از گذشته اهمیت پیدا کند. 
 با توجه به اینکه برگزاری مجامع شرکت های 
بورسی و فرابورسی برای سهامداران از اهمیت 
بالایــی برخــوردار اســت و در شــرایطی که 
بسیاری از امور به صورت الکترونیکی و آنلاین 
برگزار می شــود؛ لازم اســت تصمیم گیران و 
سیاســتگذاران مربوطه تدابیری بیندیشند که 
زیرساخت ها و بســترهای لازم برای این مهم 
به گونه ای فراهم شود تا صاحبان سهام بتوانند 
به راحتی در مجامع شــرکت ها حضور یابند 
و اطلاعات مورد نیاز خود را از شــرکت هایی 
که سهامشــان را دارنــد؛ در اختیار داشــته 
باشــند. نگاهی گذرا به کارنامه شــرکت های 
بورســی در مجامع ســال جاري حاکی از آن 
اســت که عملکرد گروه هــای مختلف در این 
فصل متفــاوت بوده و هر یــک از آنها اعم از 
پتروشیمی ها، بانک ها، خودرویی ها، سیمانی ها، 
پالایشــی ها و فرآورده های نفتــی، فلزی ها و 
معدنی ها، دارویی ها و یا شرکت های گروه آب 
و برق و گاز موفق به کســب نمرات گوناگونی 
شــده و سهامدارانشان را راضی و خرسند و یا 

ناخشنود کردند.
در مجمــوع اغلــب فعــالان بازار ســرمایه و 
تحلیلگــران اعتقــاد دارنــد کــه گزارش های 
ماهانه، عملکرد و تولید و فروش شــرکت ها در 
اردیبهشت و خردادماه نه تنها محرک مناسبی 
بــرای بازار بوده؛ بلکه با قرار داشــتن در فصل 
مجامع و تقسیم سود مناسب از سوي شرکت ها 
و پیش بینی افزایش نرخ ارز و ارزش جایگزینی 
صنایع مختلف، انتظار می رود روند رو به رشــد 

بازار سهام کماکان ادامه داشته باشد.

 نعمت اله شهبازی
صاحب امتیاز و مدیر مسئول

سرمقاله 
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 تاكيد رئيس جمهور بر افزايش عرضه هاي اوليه در بورس 

 توسعه بخش اقتصاد 
در گرو مدیریت بازار سرمایه است

بازار  مدیریت  رئیس  جمهــور 
ســرمایه و افزایش عرضه های 
اولیــه را اقدامــی اصولــی 
و  توســعه  ثبات،  ایجاد  برای 
رونق  بخشی به بازارهای مالی و 
اقتصاد دانست و به دو نکته در 

این خصوص تاکید ویژه کرد.
دکتر حسن روحانی در جلسه ستاد 
اقتصادی دولت گفت: در این مساله 
دو نکتــه حائز اهمیت ویژه اســت 
که اولی رویه ســازی و تداوم جدی 
عرضه ســهام بنگاه هــای بزرگ و 
متوســط به ویژه بنگاه های دولتی 
در بورس با یک برنامه و طرح دقیق 
بــرای مردم محور شــدن اقتصاد و 
خروج جــدی دولت از بنگاهداری، 

شفافیت بخشــی به اقتصاد و تولید 
است که رونق، پویایی و فسادزدایی 

جدی را در پی خواهد داشت.
وی در ادامه افزود: از این نظر تمامی 
دستگاه های دولتی طبق ضوابط  و 
مقررات اعلام شده موظف به عرضه 
سهام شــرکت ها در بورس هستند 
و مالکیــت امــوال مازاد از ســوی 
دستگاه های دولتی برای شکوفایی 
اقتصــاد بایــد ســریع تر به بخش 
خصوصی و مردم واگذار شــود. به 
خصوص سازمان بورس باید نسبت 
به اجرای تعهدات شرکت ها مبنی بر 
تکمیل سهام شناور آنها اقدام کند.

رئیس  جمهــور ادامــه داد: دومین 
نکته ای که باید توســط مسئولان 

وزارت اقتصــاد و ســازمان بورس 
با دقت، ظرافت و حساســیت بالا 
تعقیب شــود؛ نظارت دقیق بر بازار 
سهام، متعادل سازی عرضه وتقاضای 
سهام در بورس، رشد منطقی سهام 
از طریق تســهیل پذیــرش و رفع 
موانــع حقوقی پذیره نویســی ها و 
صندوق پروژه است. هیجان زدگی 
کاذب نبایــد بورس را متاثر کند؛ از 
این نظر رشــد شاخص های بورس 
باید طبــق پایه های علمی دقیق و 
بر اساس منطق بازار سرمایه پیش 

برود.
دکتر روحانــی عنوان کرد: مدیریت 
بــورس بایــد بــا اعمــال مقررات 
احتیاطــی لازم و مراقبت دقیق به 
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جامعه و مردم این اطمینان را بدهد 
که سرمایه گذاری آنها استحکام لازم 
را دارد؛ لذا بهتر است در این زمینه با 
جدیت بیشتر عمل کنند. ساماندهی 
بازار ســرمایه و نوســانات ارزی از 
مباحــث مهــم و تعیین کننده ای 
اســت که طی روزهای اخیر فضای 
اقتصــادی را تحت  تاثیر قــرار داده 

است.
وی اضافه کرد: از عوامل مهمی که 
می تواند نوسانات نرخ ارز را کنترل 
کند؛ عرضــه ارز صادرکنندگان به 
بازار است. دولت با تفکیک کسانی 
که به قصد سوداگری و منفعت طلبی 
از عرضــه ارز حاصل از صادرات در 
موعد مقرر و طبق ضوابط خودداری 
کرده اند؛ با همکاری مراجع قضایی 
این افراد را مورد پیگرد قرار خواهد 
داد و در عیــن حال برای کســانی 
که در موعد مقرر نســبت به تعهد 
عمل می کنند؛ مشوق ها و امتیازات 

ویژه ای در نظر خواهد گرفت.
 صادرکنندگان متعهد

 تشویق می شوند
همچنیــن  روحانــی  دکتــر 
خاطرنشــان  کرد:  صادرکنندگان و 
واحدهای تجاری فعــال و متعهد 
به سیاســت های تجاری کشــور 
مورد تشــویق و حمایت دولت قرار 

می گیرند.
وی بــا تاکید بر اهمیــت و نقش 
کلیدی تولیدکنندگان و بازرگانان 
بخش خصوصی در اقتصاد کشور و 
جایگاه ممتاز آنها در شرایط تحریم 
گفت: سیاســت دولــت تقویت و 
پشتیبانی از شرکت هایی است که 
در صف اول مقابله با تحریم ها قرار 
دارند و برای تامین کالاهای ضروری 
و موردنیاز جامعه و مواداولیه تولید 

تلاش می کنند.
رئیس جمهور با اشاره به نوسانات ارزی 
ناشــی از تحریم ها و محدودیت های 
ناشــی از شــیوع ویــروس کرونــا 
تصریح کرد: وزارت صمت مســئول 
ایجــاد انضباط در بخــش صادرات  
و واردات کالا در کشــور است و در 
این مســیر با همکاری بانک مرکزی 
سیاســت های تعادل ارزی کشور را 
با بیشــترین دقت و شــفافیت اجرا 

می کند.
دکتر روحانی سیاســت کلی دولت 
را حمایــت از بخــش خصوصــی 
و مشــارکت فعــال بازرگانــان و 
تولیدکنندگان برشمرد و تاکیدکرد: 
با توجه بــه گزارش  هــا و ارزیابی 
مثبت وزارت صمت و بانک مرکزی 
از همکاری و فعالیت های ســازنده 
بازرگانــان دلســوز و متعهــد و 
دارای کارنامــه روشــن اقتصادی؛ 
مقــررات و ضوابط باید در مســیر 
حمایت و تشویق صادرکنندگان و 
واردکنندگان باشــد و به آن دسته 
از کسانی که رفتار قانونمند داشته 
و بــه تعهد خود در چارچوب قانون 
عمل کرده اند؛ تســهیلات تشویقی 

ارائه دهند.
کمترین اتکا به نفت؛ 

قدرت نمایی ایران در جنگ 
اقتصادی

دکتــر روحانی با اشــاره به اجرای 
سیاست ها و برنامه های ویژه از سوی 
دولت در حد مقــدورات برای گذر 
از مشــکلات کنونی گفــت: اداره و 
مدیریت کشور در این شرایط بسیار 
ســخت اســت. آمریکایی ها انتظار 
داشتند چندی پس از آغاز تحریم ها 
اقتصاد کشور متوقف شود، اما امروز 
توانســته ایم با برنامه ریزی و اتکا به 

اقتصــاد بدون نفت کشــور را اداره 
کنیم که این قدرت نمایی و پیروزی 
بزرگی برای ملــت ایران در جنگ 

اقتصادی است.
وی مقابله با بیماری عالم گیر کووید 
1۹ که نه  تنهــا اقتصاد ایران؛ بلکه 
اقتصاد همه کشــورهای جهان را 
دچار اختلال و چالش بزرگی کرده 
است را مرحله دیگر موفقیت دولت 
برشــمرد و افزود: دولت در چنین 
شرایطی که حتی برخی کشورهای 
توســعه یافته نیز در تامین و توزیع 
نیازهــای روزمره مردم با مشــکل 
مواجه شــدند؛ بــا تدابیــر ویژه و 
آمادگی ســاختارها و دستگاه ها با 
همکاری مردم از این فضا نیز عبور 

کرده و خواهد کرد.
رئیس جمهــور تامیــن نیازهــای 
ضروری مــردم و تولیدکنندگان را 
از اولویت های دولت عنوان کرد و با 
تاکید بر تلاش همه  جانبه مسئولان 
در ایــن زمینــه گفــت: تاکنون 
نیازهای اساســی و ضروری مردم 
و تولیدکنندگان تامین شده است 
و قطعا دســتگاه های مرتبط باید با 
همکاری نهادهای نظارتی قیمت ها 
را کنترل و از نوســانات مقطعی و 

بدون دلیل جلوگیری کنند.
دکتر روحانی با اشــاره به تامین ارز 
موردنیاز تولیدکنندگان تصریح کرد: 
دولت در ســال »جهــش تولید« با 
همه ظرفیت  و تــوان خود از بخش 
تولید حمایــت می کند و به فعالان 
اقتصادی این اطمینان را می دهد که 
چرخ تولید کشور با قوت و با تامین 
ارز و مواداولیــه موردنیاز به حرکت 

خود ادامه خواهد داد.
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بــا توجه به گزارش  ها و ارزیابی مثبت وزارت صمت و بانک مرکزی از همکاری و فعالیت های ســازنده 
بازرگانان دلســوز و متعهد و دارای کارنامه روشــن اقتصادی؛ مقررات و ضوابط باید در مسیر حمایت و 
تشــویق صادرکنندگان و واردکنندگان باشد و به آن دسته از کسانی که رفتار قانونمند داشته و به تعهد 

خود در چارچوب قانون عمل کرده اند؛ تسهیلات تشویقی ارائه دهند



10

99
یر 

- ت
  5

0  
اره

شم
  -

م 
نج

ل پ
سا

دكتر ربيعی سخنگوی دولت:

بازار سرمایه به جایگاه واقعی خود 
رسیده است 

دکتــر ربیعی گفت: ســعی دولت و 
رئیس جمهور این است که شرکت های 
بیشــتری در بورس عرضه شوند و 
اقتصاد ایران به  صورت شفاف خود را 
برای همه مردم و همه جهانیان عرضه 
کند؛ به همین منظور دستور تسهیل 
در پذیرش شرکت های جدید را دادند 
و شورایعالی بورس هم مصوبات خوبی 
در این زمینه تصویب کرده که اثرات 
آن طی ماه های آینده به  خوبی ظاهر 

خواهد شد.
دکتر علی ربیعی ســخنگوی دولت با بیان 
اینکه اقتصاد ایــران از انعطاف کافی برای 
انطباق و بازســازی خود برخوردار است، 
اظهار کرد: هیچ دولتی در جهان نمی تواند 
ادعــا کند که در مدیریت اقتصادی فارغ از 
هرگونه خطا و کاستی است، اما علت اصلی 
مسائل اقتصادی ما در کوتاه مدت تأثیرات 
ویرانگر تحریم های یک جانبه و غیرقانونی 
آمریکاست که تمام فشار آن متوجه مردم 
عادی در ایران شــده اســت. تحریم های 
آمریکا به دسترســی مردم ایران به غذا و 
دارو آسیب رســانده و نقش انکارناپذیری 
در کاهش درآمدهای ملی ایرانیان داشته 

است.وی گفت: مقارن شدن فشار حاصل 
از تحریم ها با پاندمیک کرونا؛ اقتصاد ایران 
را در وضعیت دشواری قرار داده است، اما با 
این  همه اطمینان داریم که اقتصاد ایران از 
انعطاف کافی برای انطباق و بازسازی خود 
برخوردار اســت و بــه  زودی قادر خواهیم 
بود که تحریم ها و اثرات اقتصادی ویروس 

کرونا را مهار کنیم.
دکتــر ربیعی افزود: ما بــرای عبور از آثار 
تحریم ها ظرفیت های داخلی خود را فعال 
کردیم. در همین راســتا  برای سالجاری 
۴۰ میلیارد دلار صــادرات را برنامه ریزی 
کرده ایم. همچنیــن ورود بیش از دو هزار 
قلم کالا را ممنوع و تولید داخلی آنها را آغاز 
کردیم؛ حتی ظرفیت جدید در اشــتغال 

ایجاد شد.
وی بیان کرد: با سیاستگذاری اموال دولتی 
بورس با نشاطی ساخته ایم. از بانک ها هیچ 
استقراضی نکردیم. پیش بینی حساب های 
ســالجاری تورم حدود 2۰ درصد هست. 
افزایش تولید داخلی و سیاست جایگزینی 
واردات را به  شــدت دنبــال می کنیم. در 
کوتاه مدت به  سختی افتاده ایم، اما حتما در 
بلندمدت به تعادل اقتصادی برمی گردیم. 

با سیاســت های حمایتی یارانه معیشتی 
داده ایم و حقوق کارمنــدان و کارگران را 
افزایش متناســب داده ایــم و قصد داریم 

حقوق بازنشستگان را هم افزایش دهیم.
نقش مهم بورس در اقتصاد کشور

سخنگوی دولت در خصوص وضعیت بازار 
ســرمایه گفت: بازار سرمایه کشور پس از 
دهه ها به  جایگاه واقعی خود رســیده و با 
تمهیــدات و حمایت های صــورت گرفته 
از ســوی دولت بــرای اولین بــار ارزش 
شــرکت های ثبت شده در بورس به تولید 
ناخالص داخلی سطح اقتصادهای پیشرفته 
رســیده اســت. این موضوع سبب شده تا 
بورس نقش بسیار مهمی در اقتصاد کشور 
ایفا کند. این نقش پس از این دیگر کمرنگ 
نخواهد شــد و همه سیاستگذاران و همه 
دولت ها از این پس باید نیم نگاهی جدی به 

بورس داشته باشند.
 گسترش تامین مالی شرکت ها

 از طریق بورس
دکتر ربیعی ادامــه داد: قصد داریم امکان 
تأمیــن مالی از طریــق بــورس را برای 
شــرکت ها گســترش دهیم. البته نقش 
نظــام بانکــی در تأمین مالی شــرکت ها 
بی بدیل اســت، اما بخشی از نقش تأمین 
مالی هم باید بر دوش بورس کشــور باشد 
کــه در این زمینه نیز شــورایعالی بورس 
باید مصوبات مهم دیگری داشــته باشــد. 
هم اکنون هم به لحاظ ارزش بازار به نسبت 
به تولید ناخالص داخلی هم به لحاظ تعداد 
ســهامداران بورس به کل جمعیت ایران 
یکی از بهترین شــرایط را در جهان دارد 
و با بهترین بورس های کشورهای پیشرفته 

قابل مقایسه است.
وی تصریح  کــرد: رئیس جمهور با علاقه ای 
که به شفافیت اقتصاد دارند؛ برای محافظت 
از این جایگاه از هیچ اقدام قانونی فروگذار 

نخواهند کرد.
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دكتر قاليباف رئيس سازمان بورس واوراق بهادار تصريح كرد:

 پاسخگویی و شفافیت؛
 اولویت نخست سازمان بورس

اولین نشست خبری سکاندار جدید 
سازمان بورس واوراق بهادار در سالن 
نشست های شــرکت بورس تهران 

برگزار شد.
دکتر حســن قالیباف اصل رئیس سازمان 
بورس واوراق بهادار در نخســتین نشست 
خبری خود گفت: پاسخگویی و شفافیت 
از اولین اولویت های سازمان بورس واوراق 
بهادار اســت. فراموش نکنیم که سازمان 
بورس به عنوان نهاد ناظر متولی شفافیت 
بازار سرمایه است؛ بنابراین خود این نهاد 

باید پاسخگو باشد و شفاف عمل کند.
وی ادامه داد: بخشــی از شــفافیت بازار 
ســرمایه محصول تلاش رسانه هاســت و 
سازمان بورس تعامل بیشتر با رسانه ها را 

در دستور کار خود قرار داده است.

دکتر قالیباف اصل افزود: توجه آحاد جامعه 
به بورس معطوف شــده و در این شرایط 
به فرهنگ ســازی، آموزش و ارتقاء دانش 
مالی بیش از گذشته نیاز داریم و همراهی 
رسانه ها با نهاد ناظر بازار سرمایه راهگشای 
سختی هاست. امیدوارم با کمک رسانه ها 
شاهد افزایش آگاهی عمومی جامعه نسبت 
به ســرمایه گذاری صحیح در بازار سرمایه 
باشیم.رئیس سازمان بورس واوراق بهادار 
افزایش نقدشوندگی، بهبود زیرساخت های 
مبتنی بر فناوری اطلاعات، ارتقاء ســواد 
مالی، توسعه منابع انسانی و افزایش نقش 
بازار سرمایه در تامین بنگاه های اقتصادی 
را از اهداف مهم ســازمان بورس دانست و 
افزود: شــاخص نقدشوندگی بازار سرمایه 
رشد چشمگیری را تجربه کرده؛ با این حال 

سازمان بورس با توسعه نهادها و ابزارهای 
مالی جدید به دنبال بهبود این شــاخص 
است.وی ادامه داد: مقررات صندوق توسعه 
تامین  مالی مصوب و ابلاغ شده است تا به 

سهام شناور بازار کمک کند.
دکتر قالیباف اصل افزود: افزایش ظرفیت 
تامین مالی از مهمترین رسالت ها و فلسفه 
وجودی بازار سرمایه است. در سال ۹۹ هم 
انتشــار اوراق بدون ضامن در بازار سرمایه 
برای شرکت هایی که رتبه بندی سطح بالا 

دریافت کرده اند؛ اجرایی شد.
وی اظهارداشت: ارتقاء جایگاه بین المللی 
بازار ســرمایه ایران هــم از جمله اهداف 
جاری سازمان اســت. همچنین افزایش 
سواد مالی در کشور هم از راهبردهای ویژه 
نهاد ناظر است.رئیس سازمان بورس واوراق 
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بهادار تاکید کرد: ارتقاء سلامت نظام بازار 
به صــورت خاص در ســازمان بورس در 
راستای ارتقاء شفافیت عملیاتی می شود؛ 
در عیــن حال کنترل و پایش ریســک و 
اصلاح قوانین ومقررات هم در دستور کار 
قــرار دارد.دکتر قالیباف  اصل گفت: لایحه 
ارتقاء نظام مالی در دســتور کار قرار دارد 
تا با بررسی کانون ها و فعالان بازار سرمایه 
به صورت یک برنامه مهم در بازار سرمایه 

عملیاتی شود.
ورود 50 هزار میلیارد تومان 

نقدینگی به بازار سرمایه
وی در خصوص آمار ورود نقدینگی به بازار 
ســرمایه اظهارداشت: ســال ۹۸ در حدود 
۳۰  هزار میلیارد تومان وارد این بازار شــد 
که طی ۳ ماه ابتدایی امســال این رقم به 
5۰ هزار میلیارد تومان رسیده است.دکتر 
قالیباف اصل در مقایسه سه ماه ۹۹ با سال 
گذشــته عنوان کــرد: ارزش معاملات کل 
سال ۹۸ رقم ۸۳۰ هزار میلیارد تومان بوده 
کــه در حال حاضر بــه ۸۷۰ هزار میلیارد 
تومان رســیده اســت. همچنیــن تعداد 
کدهای صادره در کل سال پیش ۸2۰ هزار 
کد بوده که طی ســه ماهه نخست امسال 
به یک میلیــون و ۶۰۰ هزار کد رســیده 
است.رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار 
تاکیدکرد: تسهیل ورود و پذیرش شرکت ها 
به بازار سرمایه در سطح کلان کشور مطرح 
و پیگیری شد تا تسهیل گری برای اینگونه 
شــرکت ها ایجاد شود و یک  امتیاز مالیاتی 
نیز به شــرکت ها داده می شــود تا بتوانند 

تامین مالی آسان انجام دهند.
 سه ماموریت مهم اقتصادی

 به نام بازار سرمایه
دکتر قالیباف اصل با اشاره به اینکه از 15 
ســال پیش تاکنون اجرای سه ماموریت 
مهم به بازار ســرمایه کشور سپرده شده 
است، افزود: موضوع واگذاری سهام دولتی، 
آزادسازی ســهام عدالت و افزایش نقش 
بــورس در تامین مالی بخش مولد اقتصاد 
ســه ماموریت مهم بازار سرمایه طی 15 
سال گذشــته بود و اتمام این ماموریت ها 

رسالت نهاد ناظر بازار سرمایه است.
رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار ضمن 
اشاره به برخی اختلالات هسته معاملات 
گفت: برای بهبود اوضاع در این زمینه دو 

اقدام کوتاه مدت و بلندمدت در دســتور 
کار نهاد ناظر بازار قــرار دارد. در گام اول 
و در اقــدام کوتاه مــدت بــه دنبال خرید 
نرم افزار لازم هســتیم، اما قطعا این اقدام 
کافی نیســت. همچنین در اقدام پایدار و 
بلندمدت سامانه معاملاتی ملی طراحی و 

بهره برداری از آن عملیاتی خواهد شد.
دبیر شــورایعالی بورس به موضوع اصلاح 
حد دامنه نوسان و حجم مبنا اشاره کرد و 
گفت: اصلاح حد دامنه نوسان و حجم مبنا 
نیاز به مطالعه بیشتر دارد، اما مطالعات آن 

آغاز شده و امکان اصلاح آن وجود دارد.
وی در پاســخ به این سوال که آیا احتمال 
برخــورداری از رانت اطلاعاتــی در بازار 
سرمایه وجود دارد یا خیر؟ گفت: اطلاعات 
شرکت ها به سرعت و مستقیم روی سامانه 
کدال قرار می گیرد و شرکت ها حداقل 1۶ 
مرتبه در سال گزارش های مالی خود را در 
کدال منتشــر می کنند. بازار سرمایه نماد 
شــفافیت اقتصاد کشور اســت و احتمال 
برخورداری از رانت اطلاعاتی در این بازار 
نزدیک به صفر اســت.دکتر قالیباف اصل 
تاکیدکرد: هر کســی در هر جایی و با هر 
ابزاری که در بازار ســرمایه اختلال ایجاد 
کند، دستکاری قیمت انجام دهد یا توسط 
هر فردی حق ســهامداران نادیده گرفته 
شــود؛ نهاد ناظر بازار ســرمایه به موضوع 

ورود می کند.
 ثبت  نام 9 میلیون و 500 هزار نفر

 در سجام
بهادار  بــورس و اوراق  رئیــس ســازمان 
خاطرنشان کرد: تعداد کدهای معاملاتی 
در ســال ۹۸ بــه میزان ۸2۰ هــزار کد 
معاملاتی بوده؛ این در حالی است که طی 
ســه ماه ابتدایی سال ۹۹ این عدد به یک 
میلیون و ۶۰۰ هزار کد معاملاتی رسیده 
است. در سال ۹۸ دو میلیون و ۹5۰ هزار 
نفر در سجام ثبت نام کردند که این میزان 
در ســال ۹۹ به ۹ میلیون و 5۰۰ هزار نفر 
رســیده که بیش از ۶ میلیــون نفر احراز 

هویت هم شده اند.
13 شرکت غیربورسی سهام عدالت 

یک هلدینگ فراگیر ملی می شود
بهادار  بــورس واوراق  رئیــس ســازمان 
همچنیــن از تصمیم جدید شــورایعالی 
مبنی بر انتقال 1۳ شــرکت غیربورســی 

ســهام عدالت به یک هلدینــگ فراگیر 
ملی خبــر داد و گفت: تمام مشــمولان 
ســهامدار این هلدینگ خواهند شد.دکتر 
قالیباف اصل گفت: جلســه شورا در مورد 
نهایی سازی بحث سهام عدالت مشمولینی 
بود که روش غیرمستقیم را برای مدیریت 
ســهام خود انتخاب کرده انــد. حدود ۳۰ 
میلیون نفر از مشــمولان دریافت ســهام 
عدالت؛ روش غیرمستقیم را برای مدیریت 
سهام خود انتخاب کرده اند. در این جلسه 
مصوب شد که شــرکت های سرمایه پذیر 
به شــرکت های ســرمایه گذاری استانی 
منتقل شــوند.وی در ادامه توضیح داد: بر 
اساس شرکت های ســرمایه پذیر  همین 
به قیمت هــای یک تیر مــاه ۹۹ افزایش 
ســرمایه می دهند و با ایــن قیمت ها به 
شرکت های سرمایه گذاری استانی منتقل 
می شوند. مصوب شد که بعد از این مرحله 
هیات  مدیره شرکت ها مراحل پذیرش در 
بورس را طی کنند. در نهایت پس از اتمام 
پذیرش این شرکت ها در بازار سهام؛ سهام 
این شرکت ها قابلیت معامله خواهد داشت.

به گفته رئیس سازمان بورس واوراق بهادار 
در نهایت بعد از طــی این مراحل افرادی 
که روش مدیریت غیرمستقیم را انتخاب 
کرده انــد؛ می تواننــد در خصوص فروش 

سهام عدالت خود تصمیم گیری کنند.
دکتر قالیباف اصل در خصوص زمان ورود 
این شــرکت ها به بورس نیز توضیح داد و 
گفت: بحث انتقال شرکت های سرمایه پذیر 
به شرکت های سرمایه گذاری استانی اعلام 
شــده؛ در حال حاضر بحث تعیین تکلیف 
و مدیریت این شــرکت ها مطرح اســت؛ 
ضمن اینکه باید آخرین صورت های مالی 
خود را نیــز تهیه و منتشــر کنند.وی با 
اشــاره به اینکه این شرکت ها باید شرایط 
مخصوص بــرای پذیرش در بورس را طی 
کنند، گفت: البته مقرر شده تا بورس نیز 
پذیرش این شــرکت ها را در اولویت قرار 
دهد. بر همین اساس از شهریور ماه شاهد 
معامله ســهام این شــرکت ها در تابلوی 

بورس خواهیم بود.
ETF ها همچنان برقرار است

دکتــر قالیباف اصــل همچنیــن در مورد 
مباحثــی مبنی بــر اینکه ممکن اســت 
ETF هــا متوقف شــوند، اظهارکرد: وزیر 
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امــور اقتصادی ودارایی و رئیس ســازمان 
خصوصی ســازی صحبتی از کنسل شدن  
ETFها نکردنــد. حتی رئیس ســازمان 
خصوصی ســازی اعلام کرد کــه  ETFها 
همچنان برقرار است.وی با بیان اینکه باید 
درخواست ETF از سوی وزارت اقتصاد به 
سازمان بورس اعلام شود، اظهارکرد: زمانی 
که درخواست به سازمان ارائه شود؛ کارها را 

انجام می دهیم. 
 بازار سرمایه

 فرصتی برای اقتصاد کشور
دکتر قالیباف اصل همچنین در تشــریح 
نشست خود با اعضای کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی گفت: در این جلسه 
مباحثی در زمینه موضوعات مختلف بازار 
سرمایه، فرصت های ایجاد شده در این بازار 
برای اقتصاد کشور و دغدغه نمایندگان در 
این خصوص مطرح شــد.وی با تاکید بر 
اینکه بازار سرمایه در حال حاضر فرصتی 
برای اقتصاد کشــور اســت که باید از آن 
اســتفاده کرد، ادامــه داد: دولت می تواند 
از فرصت به وجود آمده در بازار ســرمایه 
برای تامیــن اعتبار پروژه هــای عمرانی 
اســتفاده کند. اگر از این فرصت استفاده 
نکنیــم؛ نقدینگی منجر به افزایش قیمت 
محصولات در بــازار و این فرصت تبدیل 
بــه تهدید می شــود.دکتر قالیباف اصل با 
اشــاره به اینکه مردم باید با مطالعه وارد 
بازار سرمایه شوند و این موضوع مسئولیت 
ســرمایه گذار اســت، افــزود: ورود بدون 
مطالعه به بــازار بورس اقــدام صحیحی 
نیست. ابزارهای مختلفی در بازار سرمایه 
وجود دارد. بازار سرمایه تنها سهام نیست؛ 
در این بازار اوراق بهادار بلندمدت و اوراق 
بهادار با درآمد ثابت نیز وجود دارد.رئیس 
ســازمان بورس واوراق بهادار با بیان اینکه 

ســرمایه گذار باید ســبد ایجاد کند و به 
صندوق ســرمایه  گذاری و سبدگردان ها 
مراجعه کند، تصریح کرد: در نشست مقرر 
شد سازمان بورس بســته پیشنهادی در 
خصوص دغدغه های نمایندگان تهیه کند.

وی با تاکید بر اینکه اعضای کمیســیون 
اقتصادی مجلس شورای اســلامی به بازار 
سرمایه کمک می کنند، گفت: بازار سرمایه 
نیــاز به توجه زیادی دارد و در حال حاضر 
که به عنوان پدیده ملی مطرح می شــود؛ 
اگر این پول ها به بازار سرمایه نمی آمد؛ در 

محل های دیگر تورم ایجاد می کرد.
اوراق اجاره سهام؛ بی نظیر در تامین 
مالی بنگاه ها و هلدینگ های بزرگ

رئیس ســازمان بــورس واوراق بهادار در 
ادامه توضیــح داد: بحث مقررات اجرایی، 
نظارت های بعد از اجرا و بررســی عملکرد 
صحیح ابزارها در بازار سرمایه توسط این 
کمیته طی جلسات متعددی مورد بحث 
قرار می گیــرد.وی تاکید کــرد: در حال 
حاضر تامین مالی های بزرگی با انتشــار 
اوراق ســلف در بورس کالا و بورس انرژی 
انجام شده است. همچنین به زودی شاهد 
تامیــن مالی 1۷ هزار میلیــارد تومانی از 
طریق بورس انرژی بر محور کالا و محصول 
خواهیم بود.دکتر قالیباف اصل اوراق اجاره 
سهام را اوراق بی نظیری برای تامین مالی 
بنگاه ها و هلدینگ های بزرگ دانســت و 
افزود: هنوز فرهنگ استفاده از این ابزارها 
به طــور کامل جا نیفتــاده؛ در حالی که 
استفاده از این ابزارها به سادگی امکانپذیر 

است.
سرعت؛ ویژگی ابزارهای تامین مالی 

در بازار سرمایه
وی ابــزار تامین مالی در بازار ســرمایه را 
منعطف دانست و گفت: یکی دیگر از ویژگی 

های این ابزارها؛ سرعت تامین مالی در بازار 
ســرمایه اســت که در دیگر بازارها وجود 
ندارد. بر همین اســاس اگر ناشر اطلاعات 
موردنیاز را در اختیار بگذارد؛ تامین مالی به 
سرعت قابل انجام است.دکتر قالیباف اصل 
با اشــاره به اینکه در حال حاضر نزدیک به 
1۸۰ هزار میلیارد تومان ابزار با درآمد ثابت 
در بازار سرمایه مورد معامله قرار می گیرد، 
گفت: از ابتدای ســالجاری تاکنون دولت 
حدود  ۴۰ هزار میلیارد تومان از طریق بازار 
سرمایه تامین مالی کرده است. همچنین 
مصوب شد تا دولت در شهریور ماه نسبت 
به تامین مالــی ۳۷ هزار میلیارد تومانی از 

بازار سرمایه اقدام کند.
وی یکــی از موفقیت هــای بــزرگ بازار 
ســرمایه را ایجاد ابزار صکوک عنوان کرد 
و افزود: اکنون صکوک در بازار سرمایه به 
جایگاهی رســیده که حتی بانک مرکزی 
هم می تواند برای انجام سیاست های پولی 
خود و عملیات بازار باز از این ابزار استفاده 
کند. همچنین این ابزار می تواند به کشف 

نرخ سود در این بازار کمک کند.
دکتر قالیباف اصل اظهارکرد: بازار سرمایه 
بازاری دارای خلاقیت و نوآوری است. به 
تازگی مصوبــه ای به نام »صندوق تامین 
مالی« ایجاد شــده که به سهامدار کمک 
می کند تا اگر نمی تواند ســهام خود را در 
بازار بفروشد؛ بخشــی از سهام را در یک 
صندوق  )به طور تک ســهم( قرار دهد؛ 
به طوری که ســهامدار عمده سهام خود 
را به صورت ممتاز نگه دارد و یونیت های 
عادی خود را برای تامیــن مالی در بازار 
بفروشــد. در واقع ســهم ممتــاز دارای 
حق رای انتخاب هیات  مدیــره بوده، اما 
یونیت های صندوق فاقد حق رای انتخاب 

هیات مدیره هستند.
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دكتر سلطانی نژاد در مجمع  عمومی بورس كالا اعلام كرد:

 بورس کالا در مسیر تبدیل 
به بزرگترین بازار کالایی منطقه

تمرکز ويژه بر توسعه ابزارهای مالی

مجمع  عمومــی عادی ســالانه و 
فوق العاده شرکت بورس کالای ایران 
با حضور سهامداران این شرکت در 
مرکز همایش های بین المللی رازی 
و دکتر سلطانی نژاد  برگزار شــد 
مدیرعامل بورس کالای ایران علاوه 
بر تشریح دستاوردهای سال 98؛ 
اهم برنامه های این بورس در سال 

99 را تشریح کرد.
دکتر حامــد ســلطانی نژاد در ابتدای 
سخنرانی خود در مجمع عمومی به پیام 
هیات مدیره بورس کالا به ســهامداران 
این شرکت اشــاره کرد و گفت: بورس 
کالای ایران در راستای تحقق رهنمودها 

و منویات مقام معظم رهبری در سال ۹۸ 
با شــعار ســال »رونق تولید« به عنوان 
بزرگترین بازار متشکل معاملات کالایی 
و اوراق بهادار مبتنی بر کالا در کشور با 
مجموع ارزش معاملات نزدیک به 1۷۰ 
هزار میلیارد تومان تلاش کرده اســت. 
ضمن تعاملات سازنده و نزدیک با تمامی 
فعالان اقتصادی و با معرفی ظرفیت های 
متعــدد ســخت افزاری و نرم افــزاری 
بورس کالا به تــلاش عرصه  های تولید، 
فعالان بازارهای مالی و تدوین  کنندگان 
سیاست های اقتصادی کشور ابزارهایی 
راهگشا و تســهیل گر برای نیل به رونق 

تولید در عرصه اقتصاد ملی ارائه کند.

دکتر ســلطانی نژاد با بیان اینکه بورس 
کالا در تلاش است تا به بزرگترین بازار 
کالایی متشــکل منطقه و مرجع پایدار 
قیمت کالاهایی که در تولید آنها دارای 
مزیت هستیم تبدیل شــود، گفت: در 
بازار داخلی ضمن ایجاد درکی مشترک 
از توانمندی هــا و ظرفیت های موجود؛ 
بورس کالا همچون ســنوات گذشته به 
عنوان بســتری امن و قابــل اتکاء برای 
پاســخگویی به نیازهای بــازار فعالان 
اقتصادی در راستای تحقق اهداف سال 

۹۸ فعالیت کرد.
وی ادامــه داد: بــورس کالای ایران که 
در ســال ۹۷ رتبه نخســت را در میان 
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بورس های کشــور از نظــر مجموع کل 
ارزش معامــلات به خود اختصاص داده 
بود؛ در ســال ۹۸ نیز شــاهد رشد 5۶ 
درصدی ارزش مجمــوع معاملات بازار 
فیزیکی در مقایســه با سال پیش از آن 
بودیم که حکایت از تداوم فعالیت و رشد 

بازارها دارد.
دکتر ســلطانی  نژاد عنوان کرد: بورس 
کالای ایران در سیزدهمین سال فعالیت 
خود توانسته به عنوان یکی از مهمترین 
ارکان بــازار ســرمایه نقــش پررنگ و 
اثرگذاری در اقتصاد کشــور به خصوص 
در برآورده کردن نیاز بخش های مختلف 
اقتصاد به ویژه صنایع فلزی، پتروشیمی 

و شیمیایی ایفا کند.
به گفته وی کشــف قیمــت بر مبنای 
عرضه و تقاضــا، کاهــش هزینه هــای 
مبادلات به واســطه تسهیل دسترسی 
به اطلاعات بازار، افزایش نقدشــوندگی 
بر پایه ایجاد بازار ثانویه برای معاملات، 
ایجــاد ســازوکار تامین مالی و ســوق 
دادن آن به ســمت صنایع توجیه پذیر و 
همچنین ایجاد امکان پوشش ریسک از 
جمله کارکردهای بورس کالای ایران در 
راستای رونق اقتصادی و »جهش تولید« 

به شمار می  رود.
دکتر سلطانی نژاد اظهار داشت: بورس 
کالای ایران در ســال ۹۹ که با شــعار 
»جهش تولید« نامگذاری شده؛ درصدد 
اســت تا با به کارگیــری ظرفیت ها و 
توانمندی هــای خود در بازار ســرمایه 
همچون گذشــته ســهم شــایانی در 
حمایت از زنجیره تولید کشور از طریق 
ارتقاء شــفافیت، کارایی و سلامت بازار 

داشته باشد.
اهم دستاوردهای سال 98

مدیرعامل بورس کالای ایران در ادامه به 
اهم دستاوردهای سال ۹۸ در بازارهای 
مشــتقه، مالی و فیزیکی اشــاره کرد و 
گفت: راه اندازی قراردادهای آتی پسته، 
ایجاد زیرساخت های لازم برای مدیریت 

ریســک لحظه ای قراردادهــای آتی و 
راه اندازی تابلــوی آنلاین جدید اختیار 
معامله از مهمترین اقدامات بازار مشتقه 
بود. پذیرش و انتشار اوراق سلف موازی 
اســتاندارد محصولات و شــرکت های 
جدید، راه اندازی معاملات گواهی سپرده 
زعفران، زیره  سبز و پسته و پذیرش 11 
انبار برای این محصولات، پذیرش خزانه 
سکه طلای جدید و راه اندازی معاملات 
گواهــی ســپرده کالایی ســکه طلا و 
همچنین افزایش ظرفیــت خزانه های 
سکه و تدوین دســتورالعمل معاملات 
حق امتیاز نیز از مهمترین اقدامات بازار 

مالی در سال ۹۸ بود.
دکتر ســلطانی نژاد در ادامه اســتقرار 
ســامانه جدیــد مدیریــت تضامین، 
ثبت 5۴ عرضه کننــده جدید، انتقال 
سیســتمی وجوه جرائم توســط اتاق 
پایاپای، راه اندازی سیســتم تســویه 
خودکار قراردادهــای نقدی، راه اندازی 
سیســتم تســویه نقدی-اعتبــاری و 
هماهنگی بــا بانک مرکزی در خصوص 
امــکات تســویه ارزی را از مهمترین 
اقدامات بازار فیزیکی و برگزاری نشست 
مشترک با اتاق بازرگانی ایران و عمان 
به منظور تسریع تجارت و ایجاد سکوی 
مشترک معاملاتی و همچنین امضای 
تفاهمنامه با اتــاق بازرگانی بصره را از 
مهمترین اقدامات بــازار بین الملل در 

سال ۹۸ دانست.
سال 98 از نگاه آمار

وی در ادامه بــه ارزش معاملات بورس 
کالای ایران در ســال ۹۸ اشــاره کرد و 
گفت: ارزش معاملات بورس کالای ایران 
در سال ۹۸ به بیش از 1۶۹ هزار میلیارد 
تومان رســید و در بازار فیزیکی بیش از 
2۶.۳ میلیــون تن انــواع کالا به ارزش 

1۳۷ هزار میلیارد تومان دادوستد شد.
دکتــر ســلطانی نژاد افــزود: در تالار 
 ۹.۷ صنعتی ومعدنــی  محصــولات 
میلیون تــن کالا بــه ارزش ۶1 هزار 

میلیارد تومان مورد معامله قرار گرفت. 
در تالار محصولات پتروشــیمی ۴.۶ 
میلیون تــن کالا بــه ارزش ۴2 هزار 
میلیارد تومــان و در تالار فرآورده های 
نفتی 11.۹ میلیون تــن انواع کالا به 
ارزش ۳۳ هــزار میلیارد تومان معامله 
شــد؛ ارزش معاملات بازار مشــتقه و 
مالی بورس کالا نیز ۳1.5 هزار میلیارد 

تومان ثبت شد.
برنامه های سال 99

مدیرعامــل بــورس کالای ایــران در 
ادامــه برنامه های کلان ســال ۹۹ این 
بورس را اعلام کــرد و گفت: راه اندازی 
معاملات اوراق خرید دین کالایی برای 
تامین مالــی تولیدکنندگان، راه اندازی 
قراردادهای مشــتقه و گواهی سپرده 
کالایــی روی دارایی هــای پایه جدید، 
افزایش به کارگیری قراردادهای کشف 
پریمیوم در راستای تسهیل برنامه ریزی 
و فــروش تولیدکننــدگان محصولات 
صنعتی، معدنی وپتروشیمی، راه اندازی 
معاملات مناقصه بــرای تامین کالای 
موردنیــاز صنایــع بــزرگ و نهادهای 
دولتــی و غیردولتــی دارای مصارف 
کالایی با حجم بالا و تســهیل صادرات 
و کمک به تامین ارز موردنیاز کشــور با 
توســعه معاملات در رینگ صادراتی از 

برنامه های کلان سال ۹۹ است.
وی ادامه داد: همچنین توسعه و بهبود 
فرآیندهای پیش از معاملات، معاملات 
و پــس از معامــلات بازارهای فیزیکی، 
مشتقه و مالی، تدوین و پیگیری تصویب 
دســتورالعمل های جدید در راســتای 
توسعه بازارها و ابزارها، ارتقاء درگاه ها و 
سامانه های ارتباط و مشتریان، طراحی 
و تدوین مدل بازاریابی شــرکت، توسعه 
فرآیند هــای پذیرش و کنتــرل انبار و 
توسعه فرهنگ ســرمایه گذاری و ارتقاء 
سواد مالی فعالان بازار در حوزه کالایی 
نیز از دیگر برنامه های مهم بورس کالا در 

سال ۹۹ است.

بورس کالای ایران که در سال ۹۷ رتبه نخست را در میان بورس های کشور از نظر مجموع کل ارزش معاملات 
به خود اختصاص داده بود؛ در ســال ۹۸ نیز شاهد رشــد ۵۶ درصدی ارزش مجموع معاملات بازار فیزیکی در 

مقایسه با سال پیش از آن بود که حکایت از تداوم فعالیت و رشد بازارها دارد
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دكتر هامونی مديرعامل فرابورس خبر داد:

اصلاح قواعد معاملاتی اوراق تسهیلات 
مسکن در دستور کار فرابورس ایران

اصلاح  از  ایران  فرابورس  مدیرعامل 
تســهیلات  اوراق  معاملاتی  قواعد 

مسکن در بازار فرابورس خبر داد.
دکتــر امیر هامونی با اشــاره به معاملات 
اوراق تسهیلات مســکن در بازار سرمایه 
اوراق  شــامل  اوراق  ایــن  عنوان کــرد: 
تسهیلات مســکن بانک مسکن در نماد 
»تسه« و بانک ملی در نماد »تملی« است 
که در بازار فرابورس ایران معامله می شود و 
با توجه به بررسی های انجام شده ضرورت 
ایجاد تغییراتــی در قوانین معاملاتی این 

بازار در دستور کار فرابورس قرار گرفت.
دکتــر هامونی هــدف از اصــلاح قواعد 
معاملاتی ایــن اوراق در بازار ســرمایه را 
دســتیابی بــه اهدافی نظیر بهبــود روند 
معاملات اوراق تسه و تملی، کشف قیمت 
بهتر این اوراق و کنترل هیجانات اعلام کرد 
و افزود: بــا تدابیری که برای معاملات این 

اوراق اندیشیده شده است؛ امیدواریم شاهد 
مدیریت هر چه بهتر و واقعی تر شدن قیمت 

اوراق تسهیلات مسکن در بازار باشیم.
پیشنهاد کاهش دامنه مجاز نوسان 

و استفاده از حجم مبنا در اوراق 
تسهیلات مسکن

مدیرعامل فرابورس با اشــاره به نوسانات 
غیرمتعارف قیمت اوراق تسهیلات مسکن 
طی ماه هــای اخیر، ایجــاد تغییراتی در 
قوانین معاملاتــی این بــازار را ضروری 
دانست و گفت: به منظور حفظ قیمت های 
تعادلی در اوراق گواهی حق  تقدم  استفاده 
از تسهیلات مسکن؛ موضوعاتی همچون 
کاهش دامنه نوســان، اســتفاده از حجم 
مبنا، تغییــر در نحوه انجــام معاملات و 
حضور بازارگردان برای این اوراق را مطرح 
کرده ایم.دکتر هامونی بــا تاکید بر اینکه 
اوراق تسهیلات مسکن صرفا ابزاری  برای 

کمک بــه تامین مالی افــراد برای خرید 
مسکن است و ورود سفته بازان به بازار این 
اوراق مورد رصد و پیگیری های فرابورس 
قــرار دارد، اظهارکــرد: با هــدف کنترل 
هیجانــات و ایجاد تعــادل قیمت پایانی 
در نمادهای اوراق تســهیلات مسکن؛ دو 
موضوع کاهش دامنه مجاز نوســان قیمت 
و اســتفاده از حجم مبنا در این نمادها از 

پیشنهادهای مورد بررسی است.
دکتر هامونی بهبود روند معاملات و کشف 
قیمت بهتر اوراق تســهیلات مسکن را از 
اهداف اصلاح قواعــد معاملاتی این اوراق 
دانســت و افزود: به منظور تغییر در نحوه 
انجام معاملات این نمادها پیشنهاد شده 
کــه در آغاز بــازار یک حراج ناپیوســته 
انجام شــود و تا پایان روز مابقی معاملات 
به صورت حراج پیوســته صرفا بر اساس 
قیمت کشف شده در حراج ناپیوسته ادامه 
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یابد.به گفته مدیرعامــل فرابورس ایران 
همچنین حضور بازارگردان با منابع  مالی 
لازم و کافی برای بازارگردانی در نمادهای 
مختلف اوراق تسهیلات مسکن می تواند 
در کنترل هیجانات مؤثر باشد و به کشف 
قیمت مناسب تر در این اوراق کمک کند.

وی همچنین تاکیدکرد: پیشــنهادهایی 
که برای مدیریت بهتر و تعادل قیمت های 
اوراق تســهیلات مســکن ارائه  شده؛ در 
دست بررسی است که پس از نهایی  شدن 
یک یا چند مــورد از آنها اقدامات لازم در 

این خصوص صورت خواهد گرفت.
ورود 40 هزار میلیارد تومان 

نقدینگی جدید به بورس
مدیرعامل فرابورس ایران همچنین با اشاره 
به اینکه از ابتدای ســال ۹۹ تاکنون ۳.5 
میلیون کدبورسی جدید در بورس تهران 
و فرابورس ایران صادر شــده است، گفت: 
در حال حاضر 15 میلیون کدبورسی فعال 
در بازار سرمایه وجود دارد؛ همچنین ۴۹ 

میلیون نفر دارنده سهام عدالت هستند.
دکتــر هامونی بــازده بازارهــای بورس و 
فرابورس از آغاز ســالجاری تاکنون را 1۶۰ 
درصد اعلام کرد و افزود: از ابتدای امســال 
بیش از ۴۰ هــزار میلیارد تومان نقدینگی 
وارد بازار ســرمایه شــده و میانگین ارزش 
معاملات روزانه نیز 2۰ هزار میلیارد تومان 
بوده است که رکورد ۳۰ هزار میلیارد تومان 
نیز رقم خورد.به گفته دکتر هامونی ارزش 
بــازاری و ثروت عمومی مــردم در بورس 
در حال حاضر به ۷ هــزار و ۷۰۰ تریلیون 
تومان رسیده است.وی در ادامه در خصوص 
اقدامات ســازمان بــورس واوراق بهادار و 
بورس ها بــرای افزایــش عرضه های اولیه 
و تشــویق شــرکت ها برای حضور در بازار 
سرمایه گفت: تفاهمنامه ای میان بورس ها و 
اتاق بازرگانی ایران با هدف ورود شرکت های 
بخش خصوصی فعال به بازار سرمایه منعقد 
شــده که این تفاهمنامه از سوی سازمان 
بورس و ســازمان ثبت اســناد کشور برای 
تسهیل فرآیند تبدیل شرکت های سهامی 
خاص به ســهامی عام بــرای ورود به بازار 
سرمایه به امضاء رسیده است.دکتر هامونی 
در مورد تابلــو جدید برای شــرکت های 
دانش بنیان و شــرکت هایی که معیارها و 
شــرایط لازم برای پذیرش را ندارند، گفت: 

در بازار هدف فرابورس ایران عرضه ســهام 
این شــرکت ها تسهیل می شود.مدیرعامل 
فرابــورس ایران همچنین به مصوبه جدید 
مالیاتی که از ســوی شورایعالی هماهنگی 
سران سه قوه برای تشویق شرکت ها برای 
ورود به بازار سرمایه مصوب شد، اشاره کرد و 
گفت: با توجه به مشوق های مالیاتی در نظر 
گرفته شده برای شرکت ها در صورت ورود 
به بازار سرمایه این امر به شفافیت  اقتصادی 
و تقویت پایه های مالیاتی در کشور کمک 
می کند.دکتر هامونی از در دستور کار بودن 
عرضه اولیه ســهام شــرکت های نیروگاه 
آبادان، نیروگاه گیلان، پتروشیمی بوعلی، 
پدیده شیمی جم، زغالسنگ پرورده طبس 
و رایان هم افزا خبر داد و افزود: البته عرضه 
شرکت های دولتی و نیمه دولتی 5۰ درصد 
به اراده مدیران آنها بــرای عرضه اولیه در 

بورس بستگی دارد.
پر کردن خلأ بین دانشگاه و بازار 

سرمایه با آموزش های حرفه ای
دکتر هامونــی در ادامه ارتباط مؤثر مرکز 
مالی ایران با مؤسســه بین المللی معتبر 
CFA و برگزاری دوره آمادگی این آزمون 
را اتفاق مبارکی دانست و گفت: برگزاری 
این دوره ها بر رشــد ســرمایه انســانی و 
توسعه ظرفیت های بازار ســرمایه اثرات 
مثبتی خواهد داشــت و حضور ســرمایه 
 CFA انسانی دارنده گواهینامه  بین المللی
معیاری برای ســنجش توســعه یافتگی 

شرکت ها به شمار می آید.
مدیرعامــل فرابورس ایران در نشســت 
افتتاحیه نخستین دوره CFA با اشاره به 
 CFA اینکه دوره های تخصصی همچون
خلأ موجود بین دانشگاه و بازار سرمایه را 
پر می کند، گفت: با توجه به توســعه بازار 
سرمایه کشور و بازارها و ابزارهای مختلف 
و همچنین مردمــی کردن اقتصاد بورس 
ایــران در حوزه علمی جلوتر از دانشــگاه 
حرکت کرده است؛ به طوری که بسیاری از 
پژو هش های دانشگاهی بر اساس تجربیات 

موجود در بازار سرمایه انجام می شود.
دکتر هامونــی با مطرح کردن این ســوال 
که آیا دانشــگاه های مــا می توانند خروجی 
لازم را برای جذب منابع انســانی کارا داشته 
باشند، گفت: در دهه گذشته با چالش هایی 
در زمینه نظام پژوهشــی و کیفیت آموزش 

روبه رو بوده ایم و نیاز اســت دانشجویان پس 
از فارغ التحصیلی، دوره های آموزشی لازم را 
برای ورود به بازار کار بگذرانند؛ چراکه علاوه 
بر مــدارک تحصیلی، گذرانــدن دوره های 
آموزشــی حرفه ای به ویژه در حوزه مالی و 
ســرمایه گذاری نیز ضروری به نظر می رسد.
به گفته دکتر هامونــی دوره های تخصصی 
همچــون CFA می توانــد افــراد را برای 
زمینه های مختلف کاری در حوزه های مالی 
و ســرمایه گذاری آماده کنــد و بازار کار نیز 
با حضور این افــراد تحت تاثیر قرار گرفته و 
توســعه خواهــد یافت.مدیرعامل فرابورس 
 CFA ایران با اســتناد به آماری که موسسه
در سال 2۰1۹ اعلام کرده است، گفت: کشور 
 CFA چین بالاترین میزان دارندگان مدرک
را نســبت به کل دنیا به خود اختصاص داده 
اســت که ۷۰ درصد از شرکت کنندگان این 
دوره در سازمان ها و نهادهای مالی وپولی به 
عنوان تحلیلگر، حسابدار، حسابرس، مشاور، 
مدیر ریســک، مدیر پرتفو و ... مشــغول به 
کارند و 25 درصد آنان نیز دانشجو هستند.
وی در همین زمینه افزود: پس از چین که با 
اختلاف نسبت به سایر کشورها رتبه نخست 
را داراست؛ کشــورهای آمریکا، هند، کانادا، 
بریتانیــا و ... در رتبه هــای بعدی در زمینه 

CFA قرار می گیرند.
دکتــر هامونی در ادامه ارتبــاط مؤثر مرکز 
مالی ایران بــا موسســه بین المللی معتبر 
CFA و برگــزاری دوره آمادگی این آزمون 
را اتفاق مبارکی دانســت و گفت: برگزاری 
این دوره ها بر رشــد سرمایه انسانی و توسعه 
ظرفیت های بازار ســرمایه اثــرات مثبتی 
خواهــد داشــت و حضور سرمایه انســانی 
دارنده گواهینامه  بین المللی CFA معیاری 
برای سنجش توســعه یافتگی شرکت ها به 
شــمار می آید.مدیرعامل فرابــورس ایران 
بازار ســرمایه ایران را فرصت مناسبی برای 
دانش آموختگان رشته هایی همچون مالی، 
اقتصاد، حســابداری، حسابرسی، ریاضیات 
مالی، ریاضی، آمار، اقتصادسنجی و حتی برق 
کنترل عنوان کــرد و گفت: با توجه به ورود 
سهام عدالت و سرمایه گذاری های استانی به 
بورس، راه اندازی بازارها و ابزارهای جدیدی 
همچــون بازار هــدف، ورود شــرکت های 
دانش بنیان و ... فرصت های شغلی بسیاری 

در بازار سرمایه کشور ایجاد خواهد شد.



18

99
یر 

- ت
  5

0  
اره

شم
  -

م 
نج

ل پ
سا

دكتر صحرايی مديرعامل بورس تهران اعلام كرد:

 معامله آپارتمان
در بورس املاک و مستغلات

مدیرعامل بــورس تهران گفــت: یکی از 
اهداف بــورس جدید؛ ســرمایه گذاری و 
پس انداز سالانه در بخش مسکن به صورت 

متری خواهد بود.
دکتر علی صحرایی در این خصوص گفت: 
بــورس امــلاک و مســتغلات و امتیازات 
راه اندازی شــده اســت که طبق اصل ۳1 
قانون اساســی؛ دولت موظف اســت برای 
اقشار کم توانمند جامعه با اولویت و کارگران 

مسکن فراهم کند.
وی گفت: در این بورس امتیازات، پروژه ها و 
زمین لازم برای این افراد عرضه خواهد شد. 
بورس جدید در این زمینه افتتاح خواهد شد 
و پنجمین بورس کشور است و کار تخصصی 
این بورس معاملات دارایی های مالی مبتنی 

بر املاک برای تامین مالی است.
مدیرعامل بورس تهران گفت: در این بورس 
آپارتمان هم معامله می شود. هدف اول پایین 
آمدن قیمت نهایی بــرای مصرف کنندگان 
است و اطلاعات بیشتری در اختیار مردم قرار 
بگیرد. هدف دوم این بورس سرمایه گذاری و 
پس انداز ســالانه در مسکن به صورت متری 
خواهد بود و نگرانی افزایش قیمت ها را برطرف 
می کند.وی درباره تســریع فرآیند پذیرش 
شــرکت ها گفت: در این اتفاق جدید سرعت 

پذیرش هــا را با رعایت کیفیت بالا می بریم و 
شرکت هایی که در سال ۹۹ وارد بازار سرمایه 
می شوند؛ ســازمان امور مالیاتی متعرض به 
مالیات های سال های گذشــته آنها نخواهد 
شد و جامعه حسابداران اعتباریه صورت های 
مالی خواهــد داد و بورس اوراق بهادار تهران 
هم متولی پذیرش اســت و بــا صرفه جویی 
در زمان و اســتقبال خوب مردم عرضه های 
بیشتری روانه بازار خواهد شد.دکتر صحرایی 
درباره مشــکلات پیش آمده برای کارگزاری 
آگاه نیــز افزود: ایــن کارگزاری ها به صورت 
رقابتی فعالیت می کننــد و ما کمک کردیم 
تا مشکل موردی رفع شــود و کسانی که از 
مشتریان کارگزاری آگاه بودند؛ با یک مکانیزم 
آن را جبران کردیــم.وی گفت: اگر خدمات 
کارگزاری کامل نباشــد؛ بــه تدریج حذف 
خواهد شد و کارگزاری های دیگری جایگزین 

آن خواهند شد.
 عرضه دومین صندوق قابل معامله 

در صنایع فلزی  وخودرویی 
مدیرعامل شــرکت بورس تهران همچنین 
در پاســخ به این ســوال کــه دومین عرضه 
صندوق های قابل معامله یــا ETF در بازار 
ســرمایه چه زمانی خواهد بود، اظهارکرد: از 
آنجایی کــه متولی صندوق های قابل معامله 

وزارت امور اقتصادی ودارایی و وزارتخانه های 
مربوط هستند؛ هر زمان که آنها اعلام آمادگی 
کنند؛ بورس تهران هــم اقدامات لازم را در 
راستای حضور این صندوق ها در بورس انجام 
می دهد.دکتر صحرایی افزود: طبق اطلاعات 
دریافتــی دومین صندوق قابــل معامله که 
قرار اســت در بورس عرضه شود؛ مربوط به 
صنایع فلزی وخودرویی اســت.وی در پاسخ 
به این ســوال که از چه زمانی شــرکت های 
ســرمایه گذار اســتانی به طــور قطعی وارد 
بورس می شــوند، تصریح  کــرد: در خصوص 
شرکت های سرمایه گذاری استانی مشکلاتی 
اعم از اصلاح اساسنامه و تعیین مدیران وجود 
دارد و در آخر نیز بایــد مراحل قانونی برای 
حضور در بورس را طی کننــد تا بتوانند در 

تابلوی بورس تهران قرار گیرند.
دکتر صحرایی در پاســخ به این ســوال که 
هدف عرضه املاک و مســتغلات در بورس 
تهران چیســت، افزود: هدف نهایی از عرضه 
املاک و مستغلات در بورس این است که با 
مشارکت بعضی از نهادهای دولتی که املاک 
را در دست دارند یا حضور پیمانکاران در این 
عرصه به جمع آوری اموال خرد مردم کمک 
شود؛ ضمن  اینکه این ابزار مالی باعث شفافیت 

در  قیمت مسکن می شود.#
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دكتر غلامرضا سليمانی رئيس كل بيمه مركزی:

مردم به رسانه های جیبی خود اعتماد دارند
نیاز اصلی کشــور دســتیابی به 
اطلاعات آزاد، شــفاف و بی واسطه 
است که می تواند آرامش و اطمینان 

را در جامعه نهادینه کند.
دکتر غلامرضا ســلیمانی بــا اعلام این 
مطلب افزود: به نســبت تغییر رویکرد 
اطلاع رسانی ابزار رسانه نیز تغییر کرده 
و مــردم برای دریافت اخبــار از مبادی 
رسمی منتظر نمی مانند و از رسانه های 

جیبی خود بهره می گیرند.
رئیــس  کل بیمه مرکــزی با بیــان این 
مطلب که رشــد صنعت بیمه با شاخص 
اطلاع رســانی ارتباط معنــاداری دارد، 
تصریح کرد: همانگونه که دقت در انتشار 
اخبار صحیح می تواند بنگاه ها را از آسیب 
مصون نگاه دارد؛ به همان میزان نشــر 
اطلاعات غلط نیز می تواند به ارکان یک 

صنعت لطمه وارد کند.
دکتــر ســلیمانی بــا تشــریح آخرین 
دســتاوردهای صنعــت بیمه بــر لزوم 
فراگیری خدمات محصولات بیمه ای در 
کشــور تاکید کرد و گفت: صنعت بیمه 
در بخش عرضه محصولات محدودیتی 
نــدارد و در صورت وجود تقاضا شــاهد 

افزایش ضریب نفوذ بیمه خواهیم بود.
وی افزایش تقاضا برای خرید بیمه نامه ها 

را در گــرو فعالیت  هــای رســانه ای و 
تبلیغی صنعت بیمه دانســت و نسبت 
به ضرورت آموزش خبرنگاران خبره در 
این حوزه تاکید کرد.رئیس شــورایعالی 
بیمه در بخش دیگری از ســخنان خود 
اقتدار نظام بیمــه ای را مقدمه ای برای 
صرفه جویی ملی ارزیابــی کرد و گفت: 
عملکرد صنعت بیمه در روزهای تحریم 
و استفاده از روش های مهار آسیب های 
تحریمی توســط این صنعــت به نوعی 
ضمانت بنگاهداری و بخش های تولیدی 
و تجاری کشــور به شــمار می رود.وی 
رشــته بیمه های زندگی را در دو بخش 
ســرمایه گذاری و خدمات درمان قابل 
تأمــل توصیف کرد و اظهارداشــت: در 
حال حاضر حدود ۶5 درصد از مردم در 
کشورهای پیشــرفته از مزیت بیمه های 
زندگی برخوردارند و متاسفانه این عدد 

در کشور ما چندان قابل توجه نیست.
چالش بزرگ صنعت بیمه؛ 

همگانی سازی بیمه های اختیاری است
دکتر سلیمانی همچنین خاطرنشان کرد: 
ماهیت صنعت بیمه با رویکرد اجتماعی 
تعریف می شــود و محصــول نهایی آن 
چیزی جز آرامش و اطمینان نیســت.

وی افزود: بزرگترین چالش صنعت بیمه 

همگانی سازی بیمه های اختیاری است و 
ما از رســانه ها انتظار داریم در این مسیر 
همراه ما باشــند.رئیس کل بیمه مرکزی 
عملکرد این صنعت را در راستای افزایش 
ســرمایه های اجتماعی مناسب ارزیابی 
کرد و افزود: گسترش فرهنگ استفاده از 
محصولات بیمه ای علاوه بر افزایش سطح 
رفاه جامعه به رونق فضای کســب وکار 
نیز کمک می کنــد.وی از بیمه نامه های 
زندگی به عنوان نماد آینده نگری یاد کرد 
و اظهارداشت: با استفاده از ظرفیت های 
رسانه ای و همچنین قابلیت فراوان فضای 
مجازی می توان زمینه های افزایش امید 
در جامعه و رشد شاخص های اجتماعی 

را فراهم کرد.
رئیس شــورایعالی بیمه در پایان از امر 
فرهنگ سازی برای تامین آرامش مردم 
به عنوان عملی مقدس یاد کرد و گفت: 
تجربــه اطمینان بــا صنعت بیمه یک 
حقیقت است و رســانه ها برای تبیین 
این واقعیت در خط مقدم فرهنگ سازی 
قرار دارند. شایان ذکر است در این دیدار 
آخرین مسائل صنعت بیمه و همچنین 
ظرفیت رسانه ها در امر همگانی سازی 
بیمــه مورد بحث وبررســی  فرهنگ 

 قرار گرفت.
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رئیس کل بانک مرکزی گفت: بانک ها با تداوم 
واگذاری سهام خود در شــرایط فعلی بازار 
سرمایه می توانند ضمن کمک به تعمیق این 
بازار در راستای اصلاح و کاهش ناترازی خود 

اقدام کنند.
دکتر عبدالناصر همتی رئیس کل بانک  مرکزی در 
جلســه ای با مدیران عامل بانک هــا ضمن تقدیر از 
عملکرد بانک ها در پرداخت 21 هزار میلیارد تومان 
تسهیلات معیشتی به 21 میلیون نفر از هموطنان؛ 
بر تداوم اعطای تســهیلات بــه واحدهای تولیدی 

آسیب دیده از کرونا تأکید کرد.
رئیــس کل بانک مرکزی ضمن تاکیــد بر اهمیت 
خروج بانک ها از بنگاهداری از طریق واگذاری اموال 
و دارایی هایشــان  گفت: بانک ها با تداوم واگذاری 
ســهام خود در شرایط فعلی بازار سرمایه می توانند 
ضمن کمک به تعمیق این بازار؛ در راستای اصلاح 
و کاهش ناتــرازی خود اقدام کننــد.وی در ادامه 
بانک هــا را بــه فراهم کردن امــکان بهره مندی از 
شــرایط مناســب این بازار برای افزایش سرمایه از 
محل صرف ســهام به عنوان یــک روش متداول و 

مرسوم در نظام مالی دنیا توصیه کرد.دکتر همتی 
ضمن ارائه گزارشی از سفر اخیر خود به عراق حجم 
معتنابه صادرات به عراق و منابع ارزی حاصل از آن 
را فرصت خوبی برای کشــور دانست و اعلام کرد: با 
مذاکرات و توافقات انجام شــده با همتایان عراقی 
بخــش عمده  کالاهای اساســی و دارو از این محل 
تأمین خواهد شد.دکتر همتی همچنین به اقدامات 
مشابهی که در آینده برای بهره گیری از فرصت های 

دیگر کشورها برنامه ریزی شده است؛ اشاره کرد.
رئیس شــورای پول  واعتبار همچنیــن با توجه به 
تکمیل و ابلاغ شــیوه نامه مربوط به گواهی اعتبار 
مولد در شــورایعالی بورس؛ از مدیران نظام بانکی 
خواست برای اجرایی شدن و گسترش بهره گیری 
از این ابزار در سال »جهش تولید« سرعت عمل به 
خرج دهند.دکتر همتی در این نشســت با توجه به 
فصل برداشــت گندم؛  مشارکت فعال شبکه بانکی 
کشــور و برنامه ریزی لازم بــه منظور تامین منابع 
موردنیاز برای خرید گندم توسط بانک ها را خواستار 
شــد.رئیس کل بانک مرکزی بر تســریع و تسهیل 
شرایط توسط بانک ها در فرآیند پرداخت وام ازدواج 

و نیز اتخاذ تمهیدات مناســب و راهکارهای عملی 
برای همراهی در رفع مشــکل مسکن همو طنان و 

افزایش عرضه مسکن تاکید کرد.
نوسانات بازار ارز موقتی است

دکتر همتی همچنین در حاشــیه اولین جلســه 
مجلس شورای اســلامی  اقتصــادی  کمیســیون 
اظهارداشــت: امید دارم با روحیه ای که نمایندگان 
و اعضای کمیسیون اقتصادی دارند؛ مسائل پولی، 
ارزی و بانکــی کشــور در آینده با قوت بیشــتری 

پیگیری شود.
وی افزود: در این جلســه گزارشــی از بــازار ارز و 
ورودوخروج ارز در کشــور، نحــوه تامین تجارت 
خارجی و نحوه مدیریت بازار ارز گزارش های کاملی 
ارائه شــد. پــس از ایام عید نوروز به دلیل شــیوع 
ویروس کرونا و کاهش درآمدهای برخی محصولات 
و همچنین محدودیت های مرزی تا حدودی نقصان 
در عرضه نســبت به تقاضا اتفــاق افتاد و موجب 
نوسانات کوتاه مدتی شد که به زودی مرتفع خواهد 
شــد. به گفته وی بانک مرکزی با حضور و مدیریت 
بازار و با حمایت و پشتیبانی کمیسیون اقتصادی بر 

دكتر همتی رئيس كل بانك مركزي اعلام كرد:

 کاهش ناترازی بانک ها
 با تداوم واگذاری سهام در بورس



21

99
یر 

- ت
  5

0  
اره

شم
  -

م 
نج

ل پ
سا

شرایط موجود فائق خواهد آمد.
دکتر همتی تاکید کرد: من اطمینان دارم علیرغم 
تشــدید فشــار حداکثری دشــمنان و با توجه به 
اقداماتی که علیه جمهوری اســلامی انجام شــده 
است؛ همانطور که طی دو ســال گذشته با اقتدار 
کشور را اداره کردیم، این روند را ادامه خواهیم داد 
و تعادل برقرار خواهد شــد. بــرای رونق و »جهش 
تولید« نیز از تمامی امکانــات پولی، بانکی و ارزی 
برای بهبود شــرایط تولید و اقتصاد کشور استفاده 
خواهیــم کرد.رئیس کل بانک مرکزی همچنین در 
یادداشتی نکاتی را درباره نقدینگی، رشد اقتصادی 
و تأمین کالاهای اساسی ارائه کرد. وی نوشت: ذکر 
چند نکته را ضروری می دانم. آخرین آمار نقدینگی 
علیرغم تکالیف قانونــی تنخواه و هزینه های کرونا 
در ابتدای ســالجاری حاکی از رشد ۶.2 درصدی 
نقدینگی تا 15 خرداد اســت. بــا توجه به اقدامات 
در دست اجرا پیش بینی می شود که رشد نقدینگی 
امســال به مراتب کمتر از رشــد ســال قبل شود. 
صاحبنظــران اقتصــادی می داننــد در چارچوب 
جدید سیاست های پولی بانک مرکزی کانال انتقال 
سیاســت ها دالان نرخ ســود اســت و هیأت عامل 
بانک مرکزی سیاســت تنظیم نرخ هــا در دالان را 
به ســمت تورم هدف انجام می دهد.رئیس شورای 
پول واعتبار گفت: پیش بینی رشد اقتصادی منفی 
۶ درصد توسط صندوق بین المللی پول برای سال 
۹۹ ایران در بدبینانه ترین ســناریوهای پیش بینی 
بانک مرکزی نیز وجود ندارد و صندوق همان اشتباه 
محاسباتی که برای رشد سال گذشته مرتکب شده 
بود را تکرار کرده است و اگر اشتباه پیش بینی سال 
قبل را اصلاح می کرد؛ به عدد متفاوت تری از آنچه 
اعلام کرده است، دست می یافت. در ضمن به نظرم 
این پیش بینی با فرض ادامه قرنطینه بوده که چنین 
چیزی اساســا برای ما در حــال حاضر موضوعیت 
ندارد.وی تصریح  کرد: استفاده از منابع بانک مرکزی 
در عراق برای خرید کالاهای اساســی در چارچوب 
روابط دوستانه دو کشــور و با تصمیم و نظر ایران 
انجام می گیرد و تنها بخشی از گشایش هایی است 
کــه به تدریج اتفــاق خواهد افتــاد. برنامه ریزی و 
تلاش برای تأمین به موقع و کافی کالاهای اساسی 
موردنیاز مردم را وظیفه ملی خود در بانک مرکزی 

می دانیم.
بانک  مرکزی در هر دو مقوله کنترل نقدینگی 

و نرخ ارز آگاهانه عمل می کند
وی همچنین درباره سیاستگذاری پولی و ارزی نیز 
نوشــت: بانک مرکزی و سیاستگذاری پولی و ارزی 
در شــرایط عادی کاری پیچیده است. البته این به 
معنی عــدم بیان آنچه بانک مرکزی انجام می دهد؛ 
نیست و من نیز بر این اساس همواره تلاش کرده ام 
تــا صادقانه سیاســت ها را به مــردم توضیح دهم 
تا خطای شــکل گیری واقعی انتظــارات را کاهش 
دهم. در مقوله رشــد نقدینگی علی رغم اینکه در 
سیاســت پولی جدید کانال انتقال سیاست  پولی 

حجم نقدینگی نیســت، اما در هر صورت بار دیگر 
یادآور می شوم که رشد نقدینگی از ابتدای امسال تا 
نیمه خرداد در مجموع با احتساب خرید ارز، منابع 
مقابله با کرونا و تنخواه دولت به ۶،2 درصد رسیده 
است. حتی اگر در بدبینانه ترین حالت همین روند 
را تا آخر ســال داشته باشد )که بسیار بعید است(؛ 
نرخ رشد نقدینگی کمتر از رشد سال گذشته بوده 
و در راســتای همان هدف تورمی است. بی اطلاعی 
برخــی از اطلاعات واقعی نباید دســتاویزی برای 
تشــویش اذهان و دمیدن بی ثباتی شود.وی افزود: 
دلایل نوسانات بازار ارز را توضیح دادم. بدیهی است 
بــرای چنین دوره هایی کــه تکانه های کوتاه مدت 
را در اقتصــاد تجربه می کنیــم؛ هیچ بانک مرکزی 
متعهد و آگاهی منابع خود را در بازار »نمی پاشد«. 
بانک  مرکزی قطعا با نوســانات ســفته بازی مقابله 
می کنــد و رونــد روزهای اخیر نیز نشــان داد که 
بازارســازی قدرتمند در بازار از هرگونه بی ثباتی و 
تلاطم جلوگیری خواهد کرد. خیرخواهان می دانند 
که ارزپاشی با مقابله با جریانات سفته بازی متفاوت 
اســت. تکانه اخیر موقتی اســت و در حال گذار و 
بانک مرکزی بدون هیچ هیجانی حرکت بازار ارز را 
رصد کرده و همانند دو ســال گذشــته با مدیریت 
نوسانات؛ بازار را به سمت تعادل هدایت خواهد کرد.

رئیس  کل بانک  مرکزی همچنین از تأثیر افزایش نرخ 
سود سپرده بانک ها نزد بانک مرکزی گفت و از ارائه 
طرح گواهی سپرده یورویی به شورای پول واعتبار 
توســط این بانک خبر داد. وی گفت: در راســتای 
چارچوب فعلی سیاستگذاری پولی و اجرای عملیات 
بازار باز و به منظور مدیریت نقدینگی و هدایت تورم 
به سمت هدف 22 درصدی؛ بانک مرکزی به زودی 
طرح گواهی سپرده یورویی را به شورای پول واعتبار 
ارائه خواهد داد. بر این مبنا قرار است بانک مرکزی 
در قالب گواهی یورویی با سود مشخص و با فروش 
به نرخ بازار نســبت به جمع آوری ریال اقدام کند. 
در این طرح بانک مرکزی بــا تکیه بر ذخایر کافی 
اسکناس یورویی خود  متعهد می شود عین مبلغ را 

در زمان سررسید به یورو پرداخت کند.
دکتر همتی عنوان کرد: اقدام پیشین بانک مرکزی 
برای کمک به ثبات بیشتر در بازارهای دارایی یعنی 
افزایش نرخ سود ســپرده بانک  ها نزد بانک مرکزی 
از 1۰ درصد به 12 درصد که اجرایی شــد؛ موجب 
تعدیل سریع نرخ ســود بین بانکی شده و از 1۰.5 
درصد به 12.5 درصــد افزایش یافت. بانک مرکزی 
اقدامات ثبات بخش خود در بازارهای مالی را تداوم 
خواهد داد. ضمن اینکه چارچوب فعلی سیاست پولی 
این اجازه را می دهد که در زمان مقتضی و تا جایی 
که نیاز باشد؛ سیاستگذار از ابزار پولی خود به منظور 

ثبات مالی و رسیدن به هدف تورمی استفاده کند.
دکتر همتی در یادداشــتی دیگر با محوریت رشد 
نقدینگی ســال ۹۸ و سه ماهه اول سال ۹۹ تأکید 
کرد که رشد نقدینگی همواره یک پدیده ساختاری 
در اقتصاد ایران بوده است.وی نوشت: کارشناسان 

اقتصادی چند نکته را برجسته کرده اند که شایسته 
اســت توضیح لازم داده شود. این کارشناسان رشد 
نقدینگی ســال ۹۸ و ســه  ماهه اول ۹۹ را بسیار 
زیاد می دانند. رشــد پایه پولی سال گذشته بیش 
از متوسط5۰ ســال اقتصاد بوده است، اما علیرغم 
کســری بودجه قابل توجه دولت؛ فاصله چندانی با 
آن متوســط نداشته و رشد ۸.۸ درصد آن طی سه 
ماهه اول ســال ۹۹ نیز چندان فاصله معناداری با 
رشــدهای فصلی ســال های قبل ندارد. البته رشد 
نقدینگی همواره یک پدیده ســاختاری در اقتصاد 
ایران بوده اســت.دکتر همتی ادامه داد: نکته  مهم 
این اســت که حجم نقدینگی موجود و حتی رشد 
کنونی آن نمی تواند موجب آن تورم بالایی شــود 
که پیش بینی می کنند؛ چراکه بخشــی از همین 
نقدینگی موجود برای تامین کسری بودجه استفاده 
خواهد شــد. در واقع فروش دارایی و انتشار اوراق 
دولت و تأمین مالی کســر بودجه از اوراق به معنی 
اســتفاده از نقدینگی موجود اقتصاد اســت؛ بدون 
آنکه فشاری به پایه پولی وارد شود. البته لازم است 
سیاســت های احتیاطی کلان در بقیه بخش های 
اقتصــاد کلان با دقت اعمال شــود تا از انباشــت 
ریسک های سیستماتیک جلوگیری شده و اقدامات 

ثبات ساز بانک  مرکزی خنثی نشود.
وی خاطرنشان کرد: تا آنجایی که به مدیریت پولی 
و ارزی مربوط می شــود؛ می توانم این اطمینان را 
بدهم که کسری بودجه دولت قطعا بهتر از سال های 
قبل مدیریت می شود و مسیر اعمال سیاست پولی 
نیز به سمت نرخ ســودی پیش می رود که در بازار 
بیــن بانکی و در دامنه دالان کف وســقف  که بین 
1۳ و  22 درصد خواهد بود؛ توســط بانک مرکزی 
مدیریت می شود. امیدوارم کارشناسان با دقت و با 
مسئولیت شناسی لازم با ارائه تحلیل علمی اقتصاد؛ 
بانک  مرکــزی را یاری کرده و از طرح مســائلی که 
ممکن اســت موجب ســفته  بازی و یــا تحریک 

انتظارات شود؛ دوری کنند.
مصوبه شورایعالي هماهنگي اقتصادي در 
خصوص نحوه برگشت ارز صادرکنندگان

دکتر همتی همچنین از تصمیمات مهم شورایعالی 
هماهنگی اقتصادی در خصوص نحوه برگشت ارز 
صادرکننــدگان خبر داد و گفت: مهلت برگشــت 
ارز صادراتــی ۴ ماه بعد از صــدور پروانه صادراتی 
است. در راستای تشویق صادرکنندگانی که ظرف 
ســه ماه بعد از صدور پروانه صادراتــی ارز خود را 
برگرداننــد؛ تعهدات ارزی آنها بر مبنای ۹۰ درصد 
ارزش پایه صادراتی محاسبه خواهد شد. همچنین 
صادرکنندگانــی کــه در مهلت تعیین شــده بعد 
از تاریخ پروانه صادراتی نســبت به برگشت ارز به 
چرخه اقتصاد اقدام نکرده انــد؛ مکلفند باقیمانده 
تعهدات خود را در بازار  دوم )ســامانه نیما( به نرخ 
روز پایانی مهلت خود در بازار دوم یا قیمت روز بازار 
در هنــگام ایفای تعهد هر کدام کــه کمتر بود؛ به 

بانک  مرکزی بفروشند.
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رئیس  کل ســازمان امــور مالیاتی 
کشور با صدور پیامی فرا رسیدن روز 
مالیات و هفته فرهنگ مالیاتی را به 
مالیاتی،  کارکنان سازمان، مؤدیان 
اصحــاب رســانه و فعــالان عرصه 

فرهنگ تبریک گفت.
در متن پیام دکتر امیدعلی پارســا 
آمده است: نظام مالیاتی کشور امروز 
ایفاگر نقش های مهم و اساســی در 
تامین مالی دولت به منظور پوشش 
هزینه های اجتماعی اســت. اصلاح 
نظام درآمــدی دولت به عنوان یکی 
از محورهای مهم و اساســی اقتصاد 
مقاومتی، کاهش حداکثری وابستگی 
به درآمدهای نفتــی و اتکاء فزاینده 
بودجه کشــور به درآمدهای پایدار و 
درون  زای مالیاتی را در پی داشــته 

است.
نظــام مالیاتی فعلی؛ نظامی در حال 
پویایی و کارآمــدی و البته در حال 
گذار از سیستم ســنتی به سیستم 
مدرن مالیاتی اســت که با مجموعه 
اصلاحات و تحولات صورت گرفته، 
به نوعی در تلاش اســت تا در کنار 
ماموریت اصلی خود که همانا وصول 
درآمدهای مالیاتی است؛ اشتغالزایی، 
تحــرک تولید و رونق کســب وکار 
را نیــز مدنظر قرار دهد. فشــارهای 
همه جانبه اقتصادی دولت های غربی 
به ویژه طی ســال های اخیر اگرچه 

از جنبه تهدیدی ملــت ایران را در 
معرض مشکلات و تنگناهای متعدد 
اقتصادی قــرار داده اســت؛ با این 
وجود این فشارها و تحریم ها فرصتی 
بی بدیــل برای تبدیل شــدن نظام 
اقتصادی ایران به یک اقتصاد مقاوم 
و متکــی بر مالیات را پدید آورده که 
طی دهه ها همواره مهمترین آرزوی 

مدیریت اقتصادی کشور بوده است.
نظام مالیاتی ایران ســال گذشــته 
با وجــود همه فشــارهای ناشــی 
از تحریم  هــای ظالمانه موفق شــد 
رکوردی از خود بر جای گذاشته و با 
تلاش همه جانبه همکاران سازمان و 
همچنین همراهی و همدلی مؤدیان 
حدود 1۰1 درصد درآمدهای مالیاتی 
پیش بینی شــده را محقق گرداند. 
بدیهی است این امر محقق نمی شد؛ 
مگــر با همراهی، همدلــی و تعامل 
حداکثری مؤدیان با نظام مالیاتی که 
در تکاپوی تامین هزینه های جاری 
توامان با ایجاد توسعه و تحول آفرینی 
در زیرساخت های نظام مالیاتی است.

نظام مالیاتی ایران در رویکرد جدید 
خود کــه همانا »وصــول با اصول« 
اســت؛ تعامل حداکثری با مؤدیان 
را در پیش گرفته اســت و بر همین 
اســاس افزایش کارایی و توانمندی 
نظــام مالیاتــی، اعتمادآفرینی در 
جامعه و رعایــت انصاف و عدالت به 

منظور افزایش محبوبیت و مقبولیت 
عمومی ســازمان در نزد مردم را در 

دستور کار خود قرار داده است.
در حقیقــت سیاســت »وصــول با 
اصول« بر حرکــت نظام مالیاتی در 
مســیر انصاف و عدالت و به عبارتی 
وصول مالیات بیشــتر از دهک های 
بالای جامعه و اخذ مالیات متناسب 
با درآمد، ســود، ثــروت و مصرف از 
افراد تاکید دارد. امســال ســازمان 
امور مالیاتی کشور بیشترین تعامل 
را بــا مؤدیان در چارچــوب تمدید 
مواعــد مقرر قانونی ارائه اظهارنامه و 
مالیات، بخشودگی جرایم  پرداخت 
مالیاتــی، ارائه خدمــات مالیاتی به 
صورت الکترونیکی و غیره داشته که 
نشان از عزم جزم نظام مالیاتی برای 
حمایت از اشتغال و تحرک تولید در 

کشور است.
تصویب قوانین ومقررات متناســب با 
نظام مالیاتی هوشمند، ایجاد پایه  های 
جدیــد مالیاتی، ایجاد ســازوکارها و 
شــیوه های نوین اخذ مالیات، مبارزه 
جدی با فرار مالیاتی، ارتقاء ســلامت 
نظام اداری و در نهایت مدرن ســازی 
نظام مالیاتی؛ اجــزای نظام مالیاتی 
کارآمد، عادله و پویا را شکل می دهند. 
شــاید از همین رو در ســال گذشته 
بخش مهمــی از درآمدهای مالیاتی 
با بررسی ریزداده های مهم اقتصادی 

 نظام مالیاتی 
هوشمند و منصف

دکتر پارسا رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور
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موجــود در ســامانه های اطلاعاتی 
سازمان و از محل شناسایی فرارهای 
مالیاتی و همچنین شناسایی مؤدیان 

جدید محقق شد.
نظام مالیات هوشــمند در حقیقت 
مقصد و پایان راه مدرن ســازی نظام 
مالیاتــی اســت. در نظــام مالیاتی 
هوشمند همه ریزداده  های اطلاعاتی 
افراد در اختیار سازمان امور مالیاتی 
قرار می گیرد و سازمان امور مالیاتی 
کشــور بر اســاس ایــن اطلاعات 
دقیق وشــفاف از افــراد مالیات اخذ 
می کند. البته نظام هوشمند مالیاتی 
فواید و مزایای پرشماری برای اقتصاد 
کشــور ایجاد می کند. بــرای مثال 
هم اکنون بــا تکیه بر اطلاعات طرح 
جامع مالیاتی امکان حذف شــیوه 
تشخیص علی الرأس از نظام مالیاتی 
فراهم شده است؛ شیوه ای که همواره 
بحث ها و مسائل زیادی پیرامون خود 
داشته و به دلیل نبود اطلاعات شفاف 
از مبادلات اقتصادی افراد ســازمان 
امور مالیاتی ناگزیر به اجرای آن بود.

البته بــا تکمیل شــدن اطلاعات 
پایگاه اطلاعــات مؤدیان مالیاتی و 
همکاری همه دســتگاه های ذیربط 
برای ارائه اطلاعات موردنیاز سازمان 
و همچنین توســعه زیرساخت های 
فناوری در کشــور به ویــژه اجرای 
قانــون پایانه فروشــگاهی در ابعاد 

سراســری؛ نظام مالیاتی هوشمند 
به مرحله اجرا نزدیک تر خواهد شد. 
با اجرای نظام مالیات هوشــمند که 
امید بســیار می رود تا سال 1۴۰۰ 
نسخه اولیه آن به اجرا درآید؛ عملا 
فــرار مالیاتی به حداقل می رســد، 
فساد اداری به شدت کاهش می  یابد، 
تکریم مردم به حداکثر می رســد، 
عدالت مالیاتی گســترش می یابد، 
درآمدهای مالیاتی رشد پیدا می  کند 
و در نهایت نســبت مالیات به تولید 
ناخالص داخلی کشور نیز از ۸ درصد 

فراتر می  رود.
همینک با توسعه ظرفیت های نظام 
مالیاتی و همچنین با تلاش و پشتکار 
ســربازان خط مقدم اقتصادی؛ نظام 
مالیاتی مطلوب و ایده آل در شــرف 
شکل گیری اســت و از سال 1۴۰۰ 
شاهد اجرای نسخه اولیه نظام مالیات 

هوشمند در کشور خواهیم بود.
اکنــون و در آســتانه »روز مالیات« 
لازم می دانــم ایــن روز را بــه همه 
همکاران ســختکوش و پرتلاشم در 
اقصی نقاط کشور که وظیفه سخت 
و خطیر تامین هزینه های کشــور را 
بر دوش می کشــند و شرایط سخت 
شــیوع ویروس کرونا را نیز با ســعه 
صــدر، متانــت و بردبــاری تحمل 
کرده و به ایفای نقش های کلیدی و 
مأموریت های مهم محوله می پردازند؛ 

تبریک عرض کنم. همچنین این روز 
را به همــه مؤدیان تبریک و تهنیت 
عرض کرده و امیدوارم امســال نیز 
با مشــارکت حداکثری مؤدیان در 
مرداد و شهریورماه حماسه اقتصادی 

دیگری را رقم بزنیم.
با تمدید مواعد مقرر قانونی برای ارائه 
اظهارنامه مالیاتی که با هدف حمایت 
از فعالان اقتصادی در شرایط سخت 
شیوع کرونا انجام گرفته است؛ امید 
بسیار داریم مؤدیان با آرامش هرچه 
تمامتر و با استفاده حداکثری از این 
تسهیلات پدید آمده نسبت به انجام 

تکالیف قانونی خود اقدام کنند.
همچنین با توجه به هفته »فرهنگ 
همــه  از  اســت  لازم  مالیاتــی« 
فرهنگ  عرصــه  دســت اندرکاران 
مالیاتی اعم از رســانه ملی، اصحاب 
رسانه، نهادها و سازمان های فرهنگی، 
ائمه جمعه سراســر کشــور و سایر 
ارکان اثرگــذار در این امر قدردانی و 
تشکر کنم. بدیهی است نظام مالیاتی 
ماموریت های خطیر  اجــرای  برای 
خــود نیازمند حمایــت همه جانبه 
ارکان مختلف نظــام به ویژه فعالان 
عرصه فرهنگ و رســانه است و همه 
فعالان عرصه های یاد شده باید نظام 
مالیاتــی را در امر توســعه و ترویج 
فرهنگ مالیاتــی در جامعه یاری و 

حمایت کنند.



24

99
یر 

- ت
  5

0  
اره

شم
  -

م 
نج

ل پ
سا

دكتر زرندی معاون طرح وبرنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت:

 مهلت بدهکاران حساب 
ذخیره ارزی تمدید نمی شود

معاون طرح وبرنامه وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت گفــت: طبق مهلــت تعیین 
شــده در آئین نامه مهلت پایان شهریور 
برای بدهکاران حســاب ذخیره ارزی به 

هیچوجه تمدید نمی شود.
دکتر ســعید زرندی گفــت: آئین نامه 
اجرایی مــاده 2۰ قانون رفع موانع تولید 
رقابت پذیر و ارتقاء نظام مالی کشــور با 
هدف تسهیل بازپرداخت تسهیلات ارزی 

واحدهای تولیدی اصلاح شد.
وی افــزود: آئین نامه مــاده 2۰ در پایان 
سال گذشته و با توجه به شرایط اقتصادی 
کشــور و با دریافت نظــرات بخش های 
مختلــف به ویــژه تشــکل های بخش 
خصوصی در مورد چالش ها و مشــکلات 
بازپرداخــت تســهیلات ارزی اصلاح و 

تصویب شد.وی گفت: طبق مهلت تعیین 
شده در آئین نامه؛ بدهکاران فقط تا پایان 
شهریور سالجاری فرصت دارند که اقساط 
سررســید شده خود را یا به صورت یکجا 
پرداخت کرده و یــا در صورت پرداخت 
نکردن اقســاط سررسید شده به صورت 
یکجا؛ با درخواست از بانک عامل نسبت 
به تقسیط بدهی حداکثر تا چهار سال در 

اقساط ۶ ماهه اقدام کنند.
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت افزود: واحدهای تولیدی بدهکار 
در فرصت باقیمانــده برای بهره مندی از 
مفاد مصوبه اخیر به ســرعت اقدام کرده 
و مشکل چند ساله بازپرداخت تسهیلات 

ارزی خود را مرتفع کنند.
دکتر زرندی اضافه کرد: مهلت های مقرر 

در ایــن آئین نامه بــه هیچ  عنوان تمدید 
نخواهد شــد و بدهکارانی کــه تا تاریخ 
۹۹/۰۶/۳1 برای اســتفاده از مزایای این 
آئین نامــه مراجعــه نمی کنند؛ موظفند 
بدهــی خود را یا به صــورت ارزی طبق 
قرارداد با بانک عامل پرداخت کرده و یا با 
ارائه درخواست به بانک عامل مانده بدهی 
ارزی خود را که شامل اقساط سررسیده 
شده و آتی، اصل، سود و وجه التزام تأخیر 
تأدیه دین اســت را با نرخ بازار ثانویه ارز 
اعلامی بانک  مرکزی تبدیل به ریال کرده 
و طی چهار سال با اقساط ۶ ماهه و با نرخ 
ســود هجده درصد )1۸ درصد( تسویه 

کنند.
وی گفت: در این بخش نیز بدهی تبدیل 
شده به ریال تا زمان تسویه مشمول نرخ 
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ســود هجده درصد )1۸ درصد( است و 
عدم پرداخــت اقســاط در موعد مقرر 
مشــمول وجه التزام تأخیــر تأدیه دین 
شامل نرخ سود هجده درصد )1۸ درصد( 
به علاوه جرایم موضوع آئین نامه اجرایی 
وصــول مطالبات غیرجاری مؤسســات 

اعتباری )ریالی و ارزی( خواهد شد.
معافیت مالیاتی شرکت های 

تازه وارد به بورس در سال  99 
معاون طرح وبرنامه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت گفت: سازمان امور مالیاتی به 
موضوع حســاب های سال های گذشته 
شرکت هایی که در ســال ۹۹ وارد بازار 
بورس شــوند؛ وارد نخواهد شــد و این 
مشوق و فرصت فقط تا انتهای سال ۹۹ 
معتبر اســت.دکتر زرندی افزود: یکی از 
دلایل راغب نبودن برخی شــرکت های 
تولیدی بــرای ورود به بازار ســرمایه؛ 
مشــکلات مالیاتی ســال های گذشته 
اســت. پذیــرش بنگاه هــای صنعتی، 
معدنی و تجاری در بازار سرمایه )بورس 
و فرابــورس( از برنامه های وزارتخانه در 
سالجاری اســت. در همین راستا برای 
ترغیب متقاضیان به پذیــرش در بازار 
سرمایه؛ اقدامات مؤثری انجام شده که 
مهمترین آنها رفع دغدغه شرکت ها برای 
ورود سازمان امور مالیاتی به پرونده های 

سال های گذشته آنها بود.
معــاون طرح وبرنامــه وزارت صنعــت، 
معدن و تجارت توضیــح داد: با حمایت 
ســران قوا و تائید رهبــر معظم انقلاب 
این مشــکل برای ســال ۹۹ رفع شده 
اســت. با موافقت وزیر اقتصاد، نماینده 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در هیات 
پذیرش بورس عضویت یافت؛ موضوعی 
کــه موجب تســریع در رونــد پذیرش 
شــرکت های تولیدی خواهد شــد.وی 
تاکیدکرد: باید این واقعیت را پذیرفت که 
بخش صنعت راهی جز حرکت به سمت 
ابزارهــای نوین مالی نــدارد. هم اکنون 

سیســتم بانکی تنها منبــع تامین مالی 
بخش تولید است، اما نمی تواند جوابگوی 
نیازهای بخش صنعت ومعدن باشــد؛ بر 
همین اســاس باید به ســمت ابزارهای 
جدید رفت.وی تاکیدکــرد: اتفاق دیگر 
باید در خود بنگاه هــا روی دهد؛ چراکه 
برخی شــرکت های تولیدی توانسته اند 
در موضوع فناوری، کیفیت، بازار و غیره 
خود را به روز کنند، اما در مدیریت مالی 
همچنان دیدگاه سنتی بر برخی بنگاه ها 
حاکم اســت.معاون طرح وبرنامه وزارت 
صنعت، معــدن و تجــارت تاکید کرد: 
بنگاه های تولیدی باید با توجه به تحولات 
اقتصــادی مدیریت مالی خــود را مورد 
بازبینی قرار دهند و با نگاه های جدید به 
سمت بهره مندی از ابزارهای نوین مالی 

به  ویژه بازار سرمایه حرکت کنند.
 افتتاح200 طرح بزرگ

 تا پایان امسال 
معاون طرح وبرنامه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت همچنین گفت: تعهد کردیم که 
2۰۰ طرح بزرگ با سرمایه گذاری بیش 
از 1۷۰ هــزار میلیارد تومــان را تا پایان 

امسال به بهره برداری برسانیم.
دکتر زرندی در حاشــیه افتتاح 2 طرح 
صنعتی در اصفهان اظهارداشــت: یکی 
از برنامه های وزارتخانه در راستای شعار 
امسال به عنوان »جهش تولید« را ه اندازی 

طرح های نیمه تمام است.
وی ادامه داد: پویشی با عنوان »تولید-

تــداوم امید« در کشــور و در روزهای 
پنجشــنبه راه اندازی شده که پنجمین 
هفته این پویش در سه استان اصفهان، 
سیستان وبلوچستان و فارس بیش از پنج 
هزار و ۸۸۰ میلیارد تومان طرح افتتاح 
شد.معاون طرح وبرنامه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت افــزود: این طرح ها که 
بــه صورت مدون و در قالب پویش ملی 
»تولید-تداوم امید« راه اندازی شــد؛ با 
بیش از 12هــزار و ۸۶۰ میلیارد تومان 

ســرمایه گذاری به بهره برداری رسیده 
اســت که امیدواریم تا پایان سال و در 
برنامه ای منظم بتوانیم 1۷۰ هزار میلیارد 
تومان طرح را به ثمر برســانیم تا مردم 
آثار آنها را در شــرایط تولید و اشتغال 
کشور مشــاهده کنند.وی با بیان اینکه 
مرحله اول شرکت شهدینه آران هشت 
بهشت با ســرمایه گذاری بیش از 5۴۰ 
میلیارد تومان در اصفهان به بهره برداری 
رسید، خاطرنشان کرد: این شرکت در 
حالت مطلوب بیش از ۳۰۰ نفر اشتغال 
دارد و اکنون 1۶۰ نفر در این مجموعه 
مشغول به کار هستند. دکتر زرندی ابراز 
امیدواری کرد که با تکمیل ظرفیت این 
شرکت بتوانیم مرحله دوم آن را هم به 
بهره برداری برســانیم.وی با بیان اینکه 
این طرح به نوعی یک پالایشگاه غلات 
است، اضافه  کرد: پنجمین پالایشگاه در 
کشور است که از محصول ذرت، گلوتن، 
گلوکز و محصــولات تکمیلی دیگر که 
طی ســال های دیگر اضافه خواهد شد؛ 
تولید می کند.معاون طرح  وبرنامه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت بیان کرد: نگاه 
جدیدی در حــوزه امنیت غذایی وجود 
دارد کــه بتوانیم از تــک منبعی خارج 
شویم و به نوعی نگاه پدافند غیرعاملی 
هم محسوب می شود.وی با بیان اینکه 
در این شــرکت و مجموعه های مشابه 
در حــوزه جایگزینی محصــولات کار 
می کنیم، اظهارداشت: سالانه بیش از 2 
میلیون و ۴۰۰ هزار تن شــکر در کشور 
مصرف می شــود و اینگونه محصولات 
شــیرین در برخــی صنایــع می تواند 
جایگزین شکر شود.دکتر زرندی افزود: 
در بازه مشــخصی می توانیم ۶۰۰ هزار 
تن شــکر را به این محصــولات جدید 
ناشــی از فرآوری غلات گرایش دهیم 
و امیدواریم این حرکتی که در اســتان 
اصفهان شکل گرفته است؛ بتواند جهت 

جدیدی را در کشور فراهم کند.

 ســازمان امور مالیاتی به موضوع حساب های ســال های گذشته شرکت هایی که در سال ۹۹ وارد بازار 
بورس شوند؛ وارد نخواهد شد و این مشوق و فرصت فقط تا انتهای سال ۹۹ معتبر است. یکی از دلایل 
راغب نبودن برخی شــرکت های تولیدی برای ورود به بازار سرمایه؛ مشکلات مالیاتی سال های گذشته 
اســت. پذیرش بنگاه های صنعتی، معدنی و تجاری در بازار سرمایه )بورس و فرابورس( از برنامه های 

وزارتخانه در سالجاری است
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دكتر سعدمحمدی مديرعامل شركت ملی صنايع مس ايران خبر داد:

 سرمایه گذاری 2 هزار و 270 میلیون یورویی  و
 20 هزار میلیارد تومانی شرکت مس برای »جهش تولید«

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران با 
بیان اینکه در اســتان کرمان ظرفیت ذوب 
مس به400 هزار تن رسیده که 280 هزار تن 
در مس سرچشمه و 120 هزار تن آن در مس 
خاتون آباد است، گفت: در حال حاضر و برای 
تحقق »جهش تولید«؛ 2 هزار و 270 میلیون 
یورو به اضافه 20 هزار میلیارد تومان پروژه 

جدید در دست اجرا داریم.
به گزارش روابط  عمومی مجتمع مس سرچشمه؛ 
دکتر اردشیر ســعدمحمدی با اعلام این خبر در 
مراســم افتتاح هشتمین نمایشــگاه بین المللی 
معدن، صنایع معدنی، فرآوری و تجهیزات وابسته 
و ششمین نمایشگاه بین المللی ماشین آلات  معدنی 
و راهسازی در کرمان گفت: فعالیت های اکتشافی 
ضامن توسعه پایدار است؛ از این رو معادن جدید 
مس که موجب رونق اقتصادی در مناطق مختلف 
اســتان کرمان می شود، امسال بازگشایی خواهد 
شد.وی افزود: برای سرعت  بخشی به فعالیت های 
اکتشافی چند دســتگاه جدید حفاری خریداری 
خواهد شــد و برای نوســازی و ارتقــاء ناوگان 
حمل ونقــل و تجهیزات در معدن ۴۰ دســتگاه 
جدید تراک که از نظر فنی با طرح مکانیزاسیون 
کیفیــت کار خــود را در ایمنی و فنــی بهبود 

می بخشند را خریداری می کنیم.

نیازمند توسعه متوازن
 در معدن و تولید کنسانتره هستیم

مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مــس ایران با 
بیان اینکه نیازمند توســعه متوازن در معدن و 
تولید کنسانتره هســتیم، گفت:  طرح توسعه 
معــدن مس درآلو و ایجــاد کارخانه 15۰ هزار 
تنــی تغلیــظ درآلو تــا  اوایل ســال آینده به 
بهره بــرداری خواهد رســید و در معدن مس 
دره  زار هم کارخانه 15۰ هزار تنی کنسانتره را 
راه اندازی می کنیم؛ ضمن  اینکه فاز 2 میدوک در 
شهربابک با ظرفیت 15۰ هزار تن و 2۰۰ هزار 
تنی کنســانتره جدید در سرچشمه و نیز طرح 
مکانیزاسیون در سرچشمه در دستور کار برای 
ســرمایه گذاری قرار دارد.وی با بیان اینکه برای 
افزایش تولید باید تناژ اســتخراجی را تا 2 برابر 
افزایش دهیم، اضافه  کرد: در حال حاضر میزان 
اســتخراج ماده معدنی در کشور 5۳ میلیون تن 
است که باید به بیش از  1۰۰ میلیون تن ارتقاء 

دهیم.

فروش خوب شرکت مس طی 3 ماه
 نخست سالجاری

به گفته دکتر سعدمحمدی در حال حاضر یک 
هشتم تولید کل معادن کشور در اختیار صنایع 

مس است. این شرکت در سال ۹۸ در مسیری 
مناسب قرار گرفت و رتبه اول در رشد فروش و 
سود کشور را کسب کرد.وی تصریح کرد: امروز 
با توجه به اینکه کیفیــت تولید منحصربه فرد 
مس ایران کــه در دنیا به »پنــج نه« معروف 
است و مسی با عیار ۹۹.۹۹۹ را تولید می کند؛ 
امیدواریــم در ســال »جهش تولید« شــرایط 
مناســبتری را فراهم آوریم.مدیرعامل شرکت 
ملی صنایع مس ایــران عنوان  کرد: طی ۳ ماه 
گذشــته فروش بی نظیری در تاریخ داشتیم و 
در بخش تولید از سال گذشته فزونی گرفتیم؛ 
امیدواریم امســال رکوردهای جدیدی بر جای 

بگذاریم.

برپایی نمایشگاه دائمی بومی سازی
 صنعت مس در رفسنجان

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران گفت: 
در تولید کنســانتره مس کارخانه های بسیاری 
راه اندازی کردیم و امیدواریم در مســیری قرار 
گیریم که تکنولوژی ثبت طرح تولید کنسانتره 
را به تکنیک ایرانی به نام شــرکت ملی صنایع 
مس ایران ثبت کنیم که آمادگی اجرا، طراحی 
و تولید تجهیزات کارخانه کنسانتره با ظرفیت 
15۰ هزار تن را داشــته باشــیم.وی افزود: اگر 
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بتوانیم تجهیزات ایجاد کارخانه را فراهم کنیم؛ 
بومی سازی معنای گسترده تری پیدا می کند، اما 
تا فراهم شدن شرایط، ساخت تجهیزات موردنیاز 
صنعت مس را در دستور جدی کار قرار دادیم.

دکتر ســعدمحمدی ادامه داد: اولویت اول، دوم 
و سوم ما ســرمایه گذاری در داخل کشور است 
و اگر بتوانیم در اســتان کرمان شرایط تولید را 
بیش از گذشــته فراهم کنیم؛ نمایشگاه دائمی 
بومی سازی مس را ایجاد خواهیم کرد که امکان 
ساخت قطعات بیش از گذشته برای قطعهسازان 

فراهم باشد.

ارزش 230 هزار میلیارد تومانی
 مس در بورس

مدیرعامل شــرکت ملی صنایــع مس ایران در 
ادامه با اشاره به اینکه سال گذشته ۷۰ هزار متر 
و امسال 1۰۰ هزار متر حفاری اکتشافی انجام 
شد، اظهارداشت: شرایط ما به  گونه ای است که 
در بازار بورس در سال ۹۷ ارزش مس ۳۰ هزار 
میلیارد تومان بود؛ در انتهای ســال گذشته به 
۷2 هــزار میلیارد تومان و امــروز به 2۳۰ هزار 
میلیارد تومان ارتقاء یافته که بیانگر رفتار مس 

در انظار اقتصادی کشور است.

300 نیروی جدید در شهریور ماه
 امسال جذب می شوند

دکتر سعدمحمدی ادامه داد: امسال 5۰۰ نیروی 
جدید اســتخدام کردیم و ۳۰۰ نفر دیگر را در 
شــهریور ماه با آزمون جذب می کنیم و تلاش 
خواهیم کرد تا نخبه های استان را در رشته های 
موردنیاز خود شناسایی و به کار   گیریم و آنان را 
پرورش وآموزش می دهیم تا در سال های آینده 

مدیرانی با توانایی بالا در مس باشند.

شرکت مس در خرداد ماه
 باز هم رکورد تولید زد

مدیرعامــل شــرکت ملی صنایع مــس ایران 
همچنین با بیــان اینکه از ابتدای ســالجاری 
برنامه های تولید شــرکت مــس روند صعودی 
خوبــی را آغاز کرده اســت، گفت: پالایشــگاه 
خاتون  آباد در خرداد ماه با رشــد 5۷ درصدی 
نســبت به برنامه ۶ هــزار و 1۹2 تنی موفق به 
ثبت رکورد تولید ۹ هزار و ۷۳2 تن کاتد شــد. 
همچنین این رکورد نسبت به رکورد قبلی ۴،5 
درصد رشد داشــته است.دکتر سعدمحمدی با 
بیان اینکه کنســانتره مصرف شــده در خرداد 
ماه ۳1۷۸۴ تن بوده که  ۰.۸ درصد نســبت به 
رکود قبلی )۳15۳۶ تن در بهمن ۹۶( افزایش 
داشته است، افزود: همچنین مجموع تولید کاتد 
شرکت ملی صنایع مس طی سه  ماهه نخست 
ســالجاری به ۶۹ هزار تن رسید که نسبت به 
برنامه ۶۰ هزار و ۴1۹ تنی رشــد 1۴ درصدی 
داشته است.دکتر سعدمحمدی افزود: همچنین 

از ابتدای ســال تا پایان خردادمــاه ۹1 هزار و 
5۴۹ تن آند تولید شــده اســت که نسبت به 
برنامه ۷۶ هزار و ۶۶۹ تنی رشــد 1۹درصدی 
داشته است.مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس 
ایران با بیان اینکه برنامه اســتخراجی شرکت 
مس از معــادن با 1 درصد رشــد روبه رو بوده 
است، اظهارداشت: از ابتدای سالجاری تا پایان 
خردادماه در مجمــوع ۴1 میلیون و ۹۳5 هزار 
تن ماده  معدنی اســتخراج شده است و طی این 
بازه زمانی و بر پایه این اســتخراج 1۳ میلیون 
و ۸5۰ هزار تن ســنگ سولفور به کارخانجات 
تغلیظ ارســال شده که نسبت به برنامه رشد ۶ 
درصدی داشته است.دکتر سعدمحمدی با بیان 
اینکه میزان کنسانتره تولیدی شرکت مس طی 
سه ماهه نخست ســالجاری با رشد ۳ درصدی 
به عدد ۳1۰ هزار و ۷۶ تن رســیده است، بیان 
کرد: همچنین میزان تولید مس محتوی معدنی 
شــرکت مس در بهار امسال با رشد 2 درصدی 

نسبت به برنامه به 2۸۰ هزار و ۳۹ تن رسید.

فروش 2 هزار و 984 میلیارد تومانی
 شرکت مس طی خرداد 

مدیرعامــل شــرکت ملی صنایع مــس ایران 
همچنین گفت: شرکت ملی صنایع مس ایران 
در خردادماه ســالجاری فروش خوب 2 هزار و 
۹۸۴ میلیارد تومانــی را ثبت کرد.وی در ادامه 
افزود: شــرکت مس با تحقق این میزان فروش 
در خردادماه؛ در مجموع طی سه ماهه نخست 
امســال موفق به ثبت فروش ۶ هــزار و  ۴1۷ 
میلیارد تومانی شــد که نسبت به مدت مشابه 
ســال قبل حدود 1۳1۴ میلیارد تومان بیشتر 
فروش داشــته است.وی با اشــاره به رشد 2۶ 
درصدی فروش نســبت به مدت مشــابه سال 
گذشــته افــزود: همچنین مقــدار ۹ تن مس 
کاتدی و ۳۰ تن سولفور مولیبدن و محصولات 
دیگر در روزهای پایانی خــرداد ماه در  بورس 
کالا به فروش رفته که با توجه به عدم بارگیری 
در خرداد ماه در فــروش تیر ماه لحاظ خواهد 
شد.مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مس ایران 
تاکیدکــرد: این موفقیت در شــرایطی حاصل 
شد که بسیاری از مناسبات اقتصادی و تجاری 
دنیا تحت تاثیر بیماری کرونا در جهان است و 
بســیاری از شرکت  های بزرگ معدنی و تجاری 
دنیا فعالیت  های اقتصادی خود را متوقف یا کم 
کرده  اند. با این حال شــرکت ملی مس نه تنها 
برنامــه تولیدی خود را بیــش از برنامه محقق 
کرده اســت؛ بلکه موفق به انجــام برنامه های 

فروش خود نیز شده است.

بازدهی 250 درصدی سهام
 شرکت مس در بورس

دکتر ســعدمحمدی در ادامه گفــت: تا پایان 
خرداد ماه امسال ســهام شرکت ملی مس در 

بورس بازدهی چشــمگیر25۰ درصدی نصیب 
سهامدارانش کرده که نشاندهنده رفتار درست 
اقتصادی شــرکت ملی صنایع مس در ســال 
»جهش تولید« است.وی با تاکید بر سودآوری 
بالای صنعت مس و آینده درخشان این صنعت 
افزود: بررسی و مقایسه عملکرد بازدهی ۳ ماهه 
شــرکت های اصلی همگروه در بــازار بورس و 
اوراق بهادار نشاندهنده این است که سهام مس 
در بازار سرمایه بیشترین بازدهی را در مقایسه با 

سهام دیگر شرکت های فلزی داشته است.

سرمایه گذاری 2 میلیارد 
و 270 میلیون یورویی مس

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران گفت: 
در حال حاضر 2 میلیارد و 2۷۰ میلیون یورو به 
 علاوه 2۰ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری در 
شــرکت مس در حال انجام است؛ این در حالی 
اســت که این سطح از ســرمایه گذاری تنها با 
اندوخته های خود شرکت مس و بدون هیچگونه 
وام یا داشتن بدهی در حال صورت گرفتن است 
و شرکت ملی مس روی پای خود این مسیر را 
طی می کند.وی با بیان اینکه مس اولین عنصر 
استراتژیک اتحادیه اروپا برای سرمایه گذاری در 
دنیا اســت، افزود: ۳5 درصد خودروها طی1۰ 
ســال آینده تبدیل به خودروهای برقی خواهد 
شــد؛ این در حالی اســت که میــزان مصرف 
مس در خودروهــای معمولی ۴ کیلوگرم و در 
خودروهای برقی بیش از ۸۹ کیلوگرم اســت.

وی ادامه داد: همچنین بر اساس پیش بینی های 
صورت گرفته جمعیت جهان تا 1۷ سال آینده 
از ۷.۷ میلیــارد نفر به ۹.۳ میلیارد نفر افزایش 
خواهد یافت؛ از آنجا که ســرانه مصرف مس به 
ازای هر نفر ۳.2 کیلوگرم است؛ با یک محاسبه 
به این نتیجه می رسیم که طی 15 سال آینده 
مصرف مس در جهــان حدود 5-۶ میلیون تن 
افزایش خواهد یافت و شرکت ملی صنایع مس 
ایران در تلاش است با برنامه ریزی و حضور در 
بازارهای جهانی؛ قســمتی از تقاضای جهانی را 
به خود اختصاص دهــد و این تعریف هدفمند 

حضور جهانی است.
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رسالت صنعت فولاد امروز کمک به افزایش 
رشــد اقتصادی، حفظ اشتغال و به گردش 
درآوردن چرخهای اقتصاد ملی است و از این 
منظر، دوران حساسی پیش روی این صنعت 

قرار دارد.
مهندس عظیمیان، مدیرعامل فولاد مبارکه، 
با تأکید بر اینکه جهانی شدن و برخورداری 
از صنعت رقابت پذیر از بزرگترین مســائل 
پیش روی صنعت و اقتصاد کشور است، در 
پاسخ به سؤالی دربارۀ گامهای فولاد مبارکه 

در حوزۀ جهش تولید چنین پاسخ داد:
امسال به فرمودۀ مقام معظم رهبری سال 
»جهش تولید« نامگذاری شده است. سالی 
که درست در شدیدترین تحریمهای بین 
المللی علیه اقتصاد ایران، قرار است حرکتی 
جهش گونه در اقتصاد ایران شکل گیرد و 
تا امروز که چند ماه از ســال سپری شده، 
نمود عینی این امر در برخی از بخشــهای 
صنعتی و معدنی کشور بهخصوص حوزۀ 

فولادسازی آشکار شده است. 
ایران بــا برخــورداری از نیروهــای جوان 

و تحصیلکــرده، دسترســی به بــازار ۴۰۰ 
میلیــون نفری منطقه، وجود پتانســیلهای 
درونــی، مانند معــادن، و وجــود راههای 
اســتراتژیک، ظرفیتهای بســیار زیادی در 
حوزه های مختلف اقتصــادی دارد و حوزۀ 
صنایع معدنی و به ویژه فولادســازی نیز از 
این امر مســتثنا نیســت. واقعیت آن است 
که فشــارهای خصمانۀ آمریکا در سه سال 
گذشته سبب شده رشد اقتصادی در کارنامۀ 
اقتصاد ایران منفی شــود، ولی بدنۀ تولید و 
صنعت کشور توانسته همچنان استوار باشد 
و نه تنها نیاز داخلی کشور را برآورده سازد، 
بلکه محصولات خود را روانۀ بازارهای هدف 
صادراتی کند و در دوره هایی که فروش نفت 
عملا امکانپذیر نیست، برای کشور ارزآوری 
داشته باشد. شــاید به صراحت بتوان گفت 
همین ایستادگی اســت که نماد تاب آوری 
بالای اقتصاد ایران است. خوشبختانه با درک 
این موضوع و شــرایط موجــود، در اقتصاد 
ایــران شــعار »جهش تولید« در پیشــانی 
اســتراتژیهای اقتصادی و ملی قرار گرفته تا 

نیاز مهم ایجاد اشــتغال و ثروت در کشــور 
محقق شود.در این میان نکتۀ حائز اهمیت 
آن اســت که اکنون در سایۀ شدیدترین و 
بی سابقه ترین تحریم ها علیه اقتصاد ایران، 
اســتراتژی اصلی کشــور  تولید«  »جهش 
قلمداد شــده و بخشهای مختلف صنعتی و 
تولیدی نیز بــه خوبی به این نکته پی برده 
اند که نه تنها نباید متوقف شوند، بلکه باید 
در مسیر توسعه حرکت کنند. اما نباید این 
واقعیت را نیز از ذهن دور داشت که وضعیت 
کنونی با نقطــۀ مطلوب فاصله دارد؛ چراکه 
ظرف سه ســال گذشته، رشد بخش واقعی 
اقتصاد کشــور منفی بــوده و صندوق بین 
المللی پول پیشبینی کرده این روند تا پایان 
سال ۹۹ در اقتصاد ایران ادامه داشته باشد و 
رشد اقتصادی به 5- درصد برسد؛ البته باید 
شرایط ناشی از شیوع ویروس کرونا را نیز در 

این خصوص لحاظ کرد.
نکتۀ حائز اهمیت آن است که از منظر علمی، 
اقتصاد ایران اکنون در دورۀ رکود تورمی قرار 
دارد و آنچــه در این دورۀ زمانی نیاز کشــور 

مديرعامل فولاد مباركه مطرح كرد: 

 جهانی شدن و  رقابت پذیری؛ 
بزرگترین مسائل پیش روی صنعت
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است سرمایه گذاریهای جدید و توسعۀ صنایع 
مولد و بالادستی است؛ البته باید توجه داشت 
که در کنــار برخی بدبینی هــا به وضعیت 
شاخصهای کلان اقتصادی و رشدهای پیش 
بینی شده، این وضعیت نشان میدهد صنعت 
کشــور، با وجود پتانسیلهای قابل توجه، نیاز 
به حمایتهای جدی و اساســی دارد؛ به ویژه 
اینکه صنایع با وجود تحریمها و فشــارهای 
مالی طی دو سال گذشــته ایستادگی کرده 
اند و اجازه نداده اند وضعیت اشتغال کشور با 
بحران مواجه شود و همچنان نیز میتوان به 

افقهای جدید امیدوار بود.
نکتۀ مهم آن اســت که به هرحال حرکت 
جهش گونــه تولید نیز پیش شــرطهایی 
برای تــداوم دارد که نباید آنهــا را از ذهن 
دور داشــت. یکــی از مهمترین موضوعاتی 
کــه در یک دهۀ گذشــته در اقتصاد ایران 
مطرح شده موضوع شیوۀ حمایت از صنایع 
است. برخی اقتصاددانان معتقدند حمایت از 
صنایع به معنای تزریق منابع به آنهاســت؛ 
یعنی حمایــت از صنعت را تنهــا در قالب 
موضوعات مالی میداننــد. گروه دوم بر این 
اعتقادند کــه صنایع بیش از منابع مالی، به 
رفع موانع تولیدی نیازمندند. شاید یک دهه 
قبل هرکدام از این راهکارها میتوانســت به 
صورت جداگانه مؤثر باشــد، ولــی امروز و 
در میانۀ تحریم ها، صنایع نیازمند حمایت 
مالی و ساختاری شــده اند. البته رفع انواع 
موانع تولید، مانند تســهیل شرایط تأمین 
اجتماعــی، مالیاتی، گمرکی و بانکی به نفع 
تولید و اشتغالِ بیشتر برای کشور، مقدم بر 
هر عملی اســت. دولت در این مقطع زمانی 
که فشــارهای ناشــی از تحریم ها بر دوش 
صنایع، ســنگینی می کنــد، باید به تغییر 
روندها و رویه ها بیندیشد؛ مخصوصا اینکه 
تغییر این شــرایط نه نیازمند تأمین منابع 
است و نه به شرایط آنسوی مرزها و تحریم 
ها وابســتگی دارد. در این موقعیت، جهش 
تولید، ایجاد اشــتغال و کمک به معیشــت 
مردم درگرو رفع موانع تولید است. از منظر 
اقتصــاد کلان، موقعیــت صنعــت فولاد با 
موقعیت دیگر صنایع کشور متفاوت نیست؛ 
اما فشــار تحریم ها بر این صنایع به شدت 
سنگین شده و یک نمونۀ آن اقدامات خزانه 
داری آمریکاست که می کوشد با شناسایی 
روندهای مالی، هر شخص و شرکتی را که با 
صنعت فولاد ایران در ارتباط است زمین گیر 
کند. بااینحال مسیر توسعه در این بخش نه 

متوقف شده و نه میتوان آن را متوقف کرد. 
رسالت صنعت فولاد امروز کمک به افزایش 
رشــد اقتصادی، حفظ اشتغال و به گردش 
درآوردن چرخهای اقتصاد ملی است و از این 
منظر، دوران حساسی پیش روی این صنعت 

قرار دارد.
در این میان، توسعۀ صنعت فولاد کشور در 
دورانی صــورت میگیرد که موقعیت اقتصاد 
ملی از هر نظر حســاس اســت؛ هم کرونا 
روندها و رفتارها را تغییر داده و هم تحریم 
ها مدام روی هم تلنبار میشود. با این حال در 
همین مقطع زمانی، چندین دستاورد بزرگ 
در کارنامۀ صنعت فولاد کشــور ثبت شده 
اســت. یکی از مهمترین و استراتژیکترین 
آنها مشارکت قابل تحســین صنعت فولاد 
در راه انــدازی خط لولۀ انتقال نفت کوره به 
جاسک است. برای اولین بار در تاریخ اقتصاد 
کشور، لوله های فولادی مناسب برای انتقال 
نفت ترش در کشور به کمک فولاد مبارکه 
و فولاد اکسین تولید شده است. همین اقدام 
موجب صرفه جویی چندین میلیون دلاری 
در کشــور شده و علاوه بر آن، صنعت فولاد 
را نیز از نظر فناوری تولید و تجربۀ ساخت، 

چندین گام به پیش رانده است.
همزمــان، راه انــدازی ابرپــروژه نورد گرم 
شــمارۀ 2 نیز موفقیت بزرگ دیگری است 
که در کارنامۀ فولاد مبارکه و اساسا صنعت 
فولاد کشور به ثبت رسیده است. این اقدام 
»پویــش تولید، تداوم و امیــد« برای فولاد 
مبارکه است. با راه اندازی ابرپروژه نورد گرم 
شمارۀ 2 ظرفیت تولید کلاف گرم در فولاد 
مبارکه به ۷.2 میلیون تن خواهد رسید و بر 
این اساس نه تنها از واردات بی نیاز خواهیم 
شد، بلکه امکان صادرات نیز خواهیم یافت. 
همین امروز نیز بخشی از ورقهای موردنیاز 
صنایع خودروسازی، صنایع نفت و گاز و لوله 
سازی و لوازم خانگی در داخل تولید میشود. 
همچنین همزمان با افتتاح نورد گرم شمارۀ 
2، اشتغال قابل توجهی برای جوانان کشور 

ایجاد میَ شود.
در عین حال، شــروع فراینــد طرح تحول 
دیجیتــال فــولاد مبارکــه از جـــــمله 
بسیــــار  زیرســـــاختی  طــــرحهای 
بااهمیـــــت اســت که رقابت پذیری  این 
شرکت را با رقبای داخلی و خارجی در آینده 

حفظ خواهد کرد.
خوشبختانه صنعت فولاد، به خصوص فولاد 
مبارکه، با قدرت مسیر توسعه را ادامه میدهد 

و نمونۀ بارز آن رشد ســود عملیاتی فولاد 
مبارکه است که در سال گذشته به رقم قابل 
توجه ۶2 درصد رسید. سال گذشته فروش 
صادراتــی فــولاد هم رشــد 1۴۶ درصدی 
داشت و میزان فروش وزنی فولاد نیز با رشد 
5 درصــدی همراه بود و به رقم ۶ میلیون و 
1۳۰ هزار تن رسید. در فرودین ماه امسال 
هم میزان فــروش فولاد 11 درصد رشــد 
کرد و حتی عملکرد ســهام فولاد با بازدهی 
بیش از 2۴۰ درصدی در سال جاری همراه 
بوده اســت.به هرحال، شرکت فولاد مبارکه 
به عنوان بزرگترین شــرکت فولادی کشور، 
با حدود ســه دهــه تجربــه در تولید انواع 
محصولات تخت فولادی، نقش محوری در 
توسعۀ صنعتی، اقتصادی و اجتماعی کشور 
داشته است. این شرکت در سال ۹۸ با تولید 
۷.5 میلیــون تن انــواع محصولات فولادی 
عملکــرد قابل توجهی داشــته و در همین 
سال از رشــدی بالغ بر 12.5 درصد نسبت 
به برنامه و ۶۷ درصد نسبت به مدت مشابه 

سال قبل برخوردار بوده است.
 یکی از اساسی ترین چالشهای چشم انداز 
اقتصاد ایران، پدیدۀ جهانی شــدن است که 
برخورداری از صنعت رقابــت پذیر را برای 

اقتصاد اجتناب ناپذیر می سازد.
یکی از اقدامات اساســی و مهم کشــور در 
دســتیابی به اهداف ترسیم شــده، بهبود 
فضای کســب وکار و رقابتی نمودن آن در 
کشور اســت. فضای کســب وکار از جمله 
شاخصهای تعیین کنندۀ وضعیت اقتصادی 
هر کشور است که با استناد به آن میتوان به 
بررسی و تجزیه وتحلیل شرایط اقتصادی هر 
کشور پرداخت. به همین دلیل صنعت فولاد 
به عنوان یکی از صنایع مهم و اســتراتژیک 
و قابل رقابــت، میتواند با افزایش قابلیتها و 
توانمندیهای خود ســهم قابــل توجهی در 
بهبود فضای کسبوکار کشور ایفا کند؛ ضمن 
اینکه فــولاد مبارکه با اســتفاده از تجارب 
ارزندۀ خود در طول مســیر تعالی، مرزهای 
تولید را پشت ســر گذاشته و علاوه بر این، 
برای ارتقای جایــگاه رقابتی خود و به تبع 
آن صنعت فولاد کشــور گامهای بلندی در 
حوزۀ بومی سازی، ارتقای سطح تکنولوژی 
و کســب و انتقال دانش فنی صنعت فولاد 
برداشته اســت و امید است در آینده بتواند 
فراتر از تولیدکنندۀ فولاد، به شرکتی تبدیل 
شــود که دارای تکنولوژی ساخت کارخانه 

های فولادسازی است.
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حجت الاسلام والمسلمين دكتر سيدمحمدرضا ميرتاج الدينی نماينده تبريز در مجلس :

خودکفایی در تولید ریل؛ ثمره همت شبانه روزی 
متخصصان ذوب آهن اصفهان است

دکتر  حجت  الاسلام والمســلمین 
سیدمحمدرضا میرتاج  الدینی نماینده 
تبریز در مجلس شورای اســلامی و 
سیدناصر  حجت الاسلام والمسلمین 
مردم  نماینــده  موســوی لارگانی 
مجلس شورای   اسلامی  در  فلاورجان 
و عضو هیات رئیسه مجلس با حضور 
در ذوب  آهــن اصفهان از بخش  های 
مختلف خط تولید شــرکت شامل 
کارگاه تولید ریل در نورد 650 ، باتری 
شماره سه کک سازی و کوره بلندهای 
شماره یک و سه بازدید و با مهندس 
این  منصور یــزدی زاده مدیرعامل 
شرکت و سایر مســئولان کارخانه 

گفتگو کردند. 
نماینده تبریز در مجلس شورای اسلامی 
گفــت: ذوب آهــن اصفهــان یکــی از 
صنایع پایــه و از افتخارات نظام مقدس 
جمهوری اسلامی ایران محسوب می شود. 

بنده در دوران فعالیت در سمت معاونت 
ریاست جمهوری نیز بازدیدی از ذوب آهن 
اصفهان داشتم و هم اکنون که در ابتدای 
مجلس یازدهم هستیم نیز علاقمند بودم 
بازدیدی از این کارخانه عظیم داشــته 
باشم.وی با اشاره به اینکه انصافا  تلاش 
و کوشــش کارگــران در جبهه صنعت 
از نزدیــک نمــود ویــژه ای دارد، افزود: 
آماده سازی کوره بلند این کارخانه عظیم 
که بیش از نیم قرن از عمر آن می گذرد؛ 

جای تشکر و  قدردانی دارد.
در  تبریــز  مــردم  نماینــده 
مجلس شورای اســلامی تصریح کرد: یکی 
از جاذبه های ذوب آهن اصفهان برای بنده 
تولید ریل مطابق با آخرین استانداردهای 
روز دنیاســت و امــروز این فــراغ خاطر 
را داریم که این شــرکت مــادر صنعتی 
می توانــد تمامی نیازهای خطوط راه  آهن 
کشور را پوشش دهد؛ لذا می توانم بگویم 

خودکفایی در تولید ریل ملی؛ ثمره تلاش و 
کوشش شبانه روزی متخصصان ذوب آهن 
اصفهان اســت.دکتر میرتاج  الدینی ادامه 
داد: نســل آینده قطارهای ایــران از نوع 
پرسرعت هســتند که ذوب آهن اصفهان 
تامین ریل اســتاندارد آنها را از شمال تا 
جنوب و از شرق تا غرب  پوشش می  دهد.
کمبود مواداولیه؛ تولید ذوب آهن 

اصفهان را ناتمام گذاشته است
این مقام مسئول در پاسخ به این سوال 
که دولت و مجلــس چگونه می توانند 
دغدغــه اصلی ذوب آهــن اصفهان که 
نداشتن مواداولیه است را برطرف کنند، 
گفت: امروز مطلع شــدم این شــرکت 
عظیم به دلیل نداشــتن ســنگ  آهن 
نمی  تواند با ظرفیت کامل تولید داشته 
باشد؛ چراکه بخش اعظمی از سنگ  آهن 
تولیدی کشور متاسفانه صادر می شود؛ 
این در حالی است که همین ماده اولیه 
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با ورود به این کارخانه و تبدیل شــدن 
به محصول نهایی می تواند ارزش افزوده 
چند برابری را به ویژه در شرایط تحریم 
کنونی برای کشــور به ارمغــان بیاورد. 
انشــاا... به کمــک نماینــدگان مردم 
مجلس شورای اســلامی  در  اصفهــان 
مبحث مهم اختصــاص دادن معدن به 
ذوب آهن اصفهــان را به صورت جدی 
از وزارت صمــت پیگیــری می کنیم تا 
مشــکل تامین مواداولیه این شــرکت 
برطرف شود.حجت الاسلام والمسلمین 
سیدناصر موسوی لارگانی نماینده مردم 
فلاورجان در مجلس شورای اســلامی و 
عضو هیات رئیســه مجلس نیز در این 
بازدید گفــت: ذوب  آهن از اوایل انقلاب 
و قبــل از آن به عنوان یک صنعت ملی 
شناخته شده اســت. برای ساخت این 
مجموعه عظیم فــولادی از بیت المال 
کشور هزینه بســیاری شده و چندین 
نسل با تعهد و تلاش شبانه روزی زحمت 
کشــیدند و حقیقتا امروز جای تعجب 
دارد که چــرا این کارخانه عظیم با این 
وســعت، قدمت و تکنولوژی با نیمی از 
ظرفیت تولید محصولات استاندارد را در 

دستور کار خود دارد؛ مجموعه توانمندی 
که نیروی انسانی متخصص آن در کشور 
حــرف اول را می زنــد.وی اضافه کرد: 
ســنگ آهن که نعمت خدادادی است، 
از ذوب آهن اصفهان دریغ می شود؛ لذا 
تولید محصولات جدیــدی چون ریل 
و همچنین اشــتغالزایی بــرای جوانان 
ایرانی توسط این کارخانه ابتر می ماند.
عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی 
گفت: برای فعال ماندن ســرمایه های 
ملی ایران مانند ذوب آهن اصفهان باید 
سرمایه خدادادی کشور در اختیارشان 
قرار داده شــود؛ لذا ایــن موضوع را به 
صورت ویــژه از وزارت صمت پیگیری 
خواهیم کرد تا »جهش تولید« مدنظر 

رهبرمعظم انقلاب محقق شود.
با صادرات 50 درصد از محصولات 
نهایی دیگر خام فروشی مواداولیه 

توجیهی ندارد
در  فلاورجــان  مــردم  نماینــده 
مجلس شورای اسلامی افزود: هم اکنون 
حــدود 5۰ درصد از محصولات نهایی  
ذوب آهن اصفهان به بیش از بیســت 
کشور دنیا صادر می شود. این دستاورد 

بزرگ در کنار خام فروشــی مواداولیه 
واقعا بی انصافی است و توجیهی ندارد. 
مدتی اســت می بینیم معادن کشور 
نیز زنجیره تولید خودشــان را تکمیل 
می کنند و به تاسیس واحدهای فولادی 
در کنار معادن خود اقدام کردند که این 
اقدام شایسته ای نیست و باید ابتدا نیاز 
داخل و واحدهای فولادی فعلی تامین 
شــود و ســپس صادرات مواداولیه و 
همچنین مجوزهــای جدید فولادی 

صادر شود.
مهندس منصور یــزدی  زاده مدیرعامل 
شــرکت ذوب آهن اصفهــان نیز در این 
بازدیــد گفــت: ذوب  آهــن اصفهان به 
عنوان تنها شرکتی که تولید آن به روش 
کوره بلند است؛ متاسفانه از یارانه انرژی 
برخوردار نیســت که این موضوع قیمت 
تمام  شده محصولات ذوب آهن را  با سایر 

شرکت ها متفاوت ساخته است.
وی افــزود: امیدواریم بــا تامین پایدار 
مواداولیه شــرکت که بزرگترین دغدغه 
امروز تک تک ذوب آهنی هاست؛ بتوانیم 
»جهش تولیــد« مدنظــر رهبر معظم 

انقلاب را محقق کنیم.
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مهندس تقی زاده مديرعامل چادرملو:

عرضه سنگ آهن و فر آورده های فولادی در 
بورس کالا منطقی  ترین شیوه کشف قیمت است

معدنی وصنعتی  شرکت  مدیرعامل 
چادرملو با اشــاره به اینکه ســال 
سنگ آهن،  قیمت های  نیز  گذشته 
کنسانتره و گندله همانند سال های 
قبــل همچنان تابعــی از میانگین 
قیمت فروش شمش فولاد خوزستان 
بوده است، گفت: نوسانات قیمت   های 
تأثیر  و گندله  جهانی ســنگ آهن 
فروش  قیمت های  در  اهمیتــی  با 
محصــولات فوق نداشــته و فقط 
افزایش یا کاهش قیمت  های شمش 
فــولاد خوزســتان در قیمت  های 
فروش محصولات فوق تأثیر داشته 

است.
مهندس ناصر تقــی زاده افزود: در مورد 
نظام قیمت گذاری معتقدیم با تشــکیل 
و  ســنگ آهن  عرضــه  و  کالا  بــورس 
فـرآورده های آن در بورس؛ مسأله مهم 
کشــف قیمت محصولات زنجیرۀ فولاد 
تکمیل می شود. به عبارت دیگر هدف و 

فلسفه اولیه تشکیل بورس کالا خروج از 
قیمت  گذاری دستوری بوده است؛ چراکه 
اقدامات غیرکارشناسانه در بخش معادن 
ســنگ آهن و قیمت فولاد در گذشــته 
موجب شــده به علت عدم کشف قیمت 
کلیّ زنجیـرۀ تولید فولاد در بورس کالا؛ 
بخش  های تولیدی به صورت مستقیم یا 
غیرمستقیم از غیرواقعی بودن قیمت ها 

آسیب پذیر باشند. 
تقــی زاده افــزود: بــه نظر می رســد با 
پیشــرفت هایی که بورس کالا داشــته؛ 
امــروزه در جایگاهی قرار دارد که دولت 
و صنایع می  تواننــد به آن اعتماد کنند. 
محصولات استراتژیک از جمله تولیدات 
زنجیرۀ فولاد راهی جزء کشــف قیمت 
واقعی در بــورس کالا ندارنــد و وصل 
کردن کل قیمت  هــای زنجیرۀ فولاد به 

یک محصول منطقی نیست. 
مهندس تقی زاده افزود: یکی از مهمترین 
و اساســی  ترین پایه  هــای اقتصــاد هر 

کشوری منابع معدنی و ذخائر زیرزمینی 
کشــور اســت. نقش معادن در رشــد 
اقتصادی هر کشــوری کاملا مشهود و 
بهره برداری از معادن کشور عامل مهمی 
در رشد و توسعۀ اقتصادی کشور است؛ 
چراکــه معادن تأمین کننــده مواداولیه 
موردنیاز بسیاری از صنایع بوده و در امر 
خودکفایی صنعتی، ایجاد اشتغال مولد، 
افزایــش تولید ناخالص ملــی و درآمد 
ســرانه کشور نقش بســزایی داشته و با 
توجه به اســتقرار معادن عمدتا در نقاط 
دور افتاده و کمتر توسعه یافته کشورها؛ 
نقش عمده ای هم در توســعه و آبادانی 
مناطق مزبور، اشــتغالزایی جلوگیری از 
مهاجرت و شهرنشینی خواهد داشت. به 
عنوان نمونه طبق آمار منتشره از طرف 
سازمان بین  المللی کار؛ اشتغال هر نفر در 
معادن سنگ  آهن موجب ایجاد 1۷ شغل 

در صنایع مرتبط می شود. 
مدیرعامل چادرملو گفت: کشور ایران به 
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دلیل وجود منابع و ذخایر طبیعی )نفت، 
گاز، موادمعدنی( در ردیف کشــورهای 
غنی منابع طبیعــی قرار دارد. به نحوی 
که در رده بندی کشورهای جهان از نظر 
موادمعدنی جزء 15 کشور اول قرار گرفته 
اســت. بر اساس گزارشــات و اطلاعات 
موجود ایــران دارای 1۸ نوع موادمعدنی 
مختلف و 5۷ میلیارد تن ذخایر احتمالی 
و ۳۷ میلیــارد تن ذخایر قطعی اســت.  
این ذخایر حــدود ۷ درصد ذخایر کلی 
جهان را تشــکیل می دهد. ارزش ذخایر 
معدنی ایــران طبق برآوردهــای اولیه 
۸۰۰ میلیارد دلار اســت که با برنامه ای 
اکتشــافی جدید تا 1.۴۰۰ میلیارد دلار 
پیش بینی شده است.لیکن علیرغم وجود 
منابع غنــی موادمعدنی نقش معادن در 
اقتصاد کشور ناچیز بوده و طبق آمارهای 
اعلام شده ســهم معدن و صنایع معدنی 
از تولید ناخالص داخلی کشــور حدود ۷ 

درصد است.
وی تصریح کــرد: ســنگ آهن مهمترین 
بخش معدنی ایران اســت که بر اساس 
گــزارش مرکز آمــار ایران حــدود5۰ 
درصد ارزش افزوده بخش معدن مربوط 
به ایــن بخش اســت و از طرفی 1۹.۶ 
درصد اشــتغالزای بخش معدن ایران به 

معدنکاری سنگ آهن تعلق دارد.
در شرایط فعلی اقتصاد ایران و تحریم های 
گســترده اقتصادی؛ یکــی از مهمترین 
مزیت های ایران برای عبور از این بحران 
توجه بر منابع معدنی و پتانســیل های 
بالقوه در داخل کشــور است. به جرأت 
می توان گفت با سرمایه گذاری در بخش 
معدن می تــوان ارزش افزوده ناشــی از 
فروش و صادرات موادمعدنی را افزایش 
داد و از طرفی دیگر ســرمایه گذاری در 
بخش فــرآوری باعث رونق اکتشــاف، 
اســتخراج و بهره برداری خواهد شــد. 

البته باید قبول کرد که تاکنون با وجود 
ذخایر فراوان معدنی سرمایه گذاری های 
انجام شــده در فعالیت های اکتشــافی، 
تجهیز معادن و بهره بــرداری از معادن 
کافــی نبوده اســت.این مدیــر معدنی 
یادآور شــد: هم  اکنون 2 شرکت بزرگ 
و  )معدنی وصنعتی چادرملو  سنگ آهنی 
معدنی وصنعتــی گل گهر( که حدود 5۴ 
درصد کنســانتره ســنگ آهن کشور را 
تولید و صنایع فولاد کشــور را از واردات 
بی نیاز کرده اند؛ در دهه ۷۰ خصوصی و 
بدون اتکاء به دولت و بودجه های عمرانی 
طرح های مهم توسعه و افزایش ظرفیت 
خود را اجراء و ســالیانه حــدود 25.۷ 
میلیون تن کنسانتره سنگ آهن )معادل 
5۴.۳ درصد کل تولید کشــور( و 15.۸ 
میلیون تن گندله )حدود ۳۸ درصد کل 
تولید کشور( موردنیاز صنایع فولاد کشور 
را تأمین می کند. طی ســال های اخیر با 
مشکلات و تنگناهای که از طرف دولت 
ایجاد شــد؛ مانند پرداخــت حق انتفاع، 
تعیین قیمت محصــولات، وضع حقوق 
دولتــی و عــوارض گمرکی صــادرات 
مواجه بوده و این امر موجب شده بخش 
خصوصی واقعــی و توانمنــد در حوزه 
فعالیت های معدنی رغبتی نداشته باشد. 
مهندس تقی زاده افزود: بر اساس آخرین 
پایش های انجام شــده در مورد اهداف و 
برنامه  های تولید فولاد در ســال 1۴۰۴، 
برای تحقق برنامه 55 میلیون تن فولاد 
خــام نیاز به ۸۰ میلیون تن کنســانتره 
سنگ آهن است که به منظور تولید این 
مقــدار محصول بایــد 1۶2 میلیون تن 

سنگ  آهن از معادن استخراج شود.
ظرفیت ایجاد شــده تا پایان ســال ۹۸ 
حدود ۹۳-۹۰ میلیون تن و پیش  بینی تا 
سال 1۴۰۴ حداکثر تا 1۳۰ میلیون تن و 
مقدار ۳2 میلیون تن کسری وجود دارد.

بنابراین چنانچه عملیات اکتشافی جدید 
و افزایش ذخایر انجام نگیرد؛ با توجه به 
ذخایر موجود اکتشاف شده کشور تأمین 
فولاد کشور  سنگ آهن موردنیاز صنایع 

در بلندمدت مقدور نخواهد بود.
وی در عیــن حــال افزود: در راســتای 
حمایــت از بخش خصوصی و تشــویق 
اکتشــافی؛  برنامه هــای  اجــرای  در 
کنسرسیومی مرکب از 12 شرکت بزرگ 
معدنی  و صنایع معدنی شامل شرکت های 
معدنی وصنعتــی چادرملــو، گل گهــر، 
گهرزمین، صبانــور، فولادمبارکه، فولاد 
فولاد  ایرانیان،  فولاد غدیر  خوزســتان، 
خراسان، ذوب آهن اصفهان، معادنوفلزات، 
پامیدکــو و گروه ســرمایه گذاری امید 
تشــکیل و برای اولین بار اجرای چنین 
طرح عظیمی را بــه عهده گرفتند و در 
مرحل اول حدود ۶۰ هزار کیلومتر مربع 
پهنــه در اختیار کنسرســیوم فوق قرار 

گرفته و مطالعات آن شروع شده است.
وی گفــت: در برنامه  های آتی توســعه 
کارخانه های  احــداث  فــولاد  صنایــع 
فولادســازی جدید در ســواحل جنوبی 
کشــور با هدف صادرات در دستور کار 
شــرکت های بزرگ معدنــی و صنعتی 
و  چادرملــو، معدنی وصنعتــی گل گهر 
فولادمبارکه قرار گرفته است. تولید 1۰ 
میلیــون تن فولاد با تأمین ســنگ آهن 
مــورد نیاز از محــل واردات از کشــور 
استرالیا هدف گذاری شده است. این طرح 
در مراحل مقدماتی بوده و برای واردات 
سنگ  آهن، احداث تاسیسات زیربنایی و 

توسعه بنادر جزو برنامه هاست.
مهندس تقی زاده در پایان تاکید کرد:  با 
توجه به منابــع و ذخایر معدنی موجود 
اجرای برنامه های اکتشافی تا حصول به 
ماده معدنی بایــد در اولویت برنامه های 

توسعه معادن قرار گیرد. 
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مدیرعامل شــرکت فولاد خوزستان افزایش 
بی رویه قیمت مواداولیه را موجب بی ثباتی در 

چرخه  زنجیره فولاد و بازار دانست.
علــی محمدی گفــت: به دنبال حرکت به ســمت 
واقعی شدن قیمت شــمش فولاد در بازار به یکباره 
قیمت مواداولیه نیز افزایش چشمگیری داشته که این 
روند قطعا نگرانی فولادسازان را به همراه خواهد داشت.

مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان اظهارداشت: سیر 
صعــودی قیمت کنســانتره ســنگ آهن، گندله و 
آهن اسفنجی یقینا باعث عدم ثبات در بازار و کنترل 
قیمت آن از ســوی مسئولان ذیربط، باعث دغدغه و 
نگرانی فولادسازان خواهد بود.وی افزود: در گذشته 
افزایش قیمت مواداولیه بر مبنای قیمت شمش فولاد 
و با بررســی دقیق هزینه های تولید این محصولات 
در کنار ســودآوری همه زنجیره فولاد در نظر گرفته 
می شد.محمدی خاطرنشان کرد: با حرکت به سمت 
واقعی شدن قیمت شــمش در بازار؛ به ناگاه قیمت 
مواداولیه نیز طی 2 ماهه اخیر نوســاناتی داشته که 

این روند آسیب جدی به فولادسازان وارد می کند.
مدیرعامل شــرکت فولاد خوزســتان اظهارداشت: 
ایــن افزایش قیمت منطقی نبــوده و در آینده روند 
چرخه تولید فولاد را با مشــکل روبه رو خواهد کرد. 
این بی ثباتی کل زنجیره تولید را از معدن تا محصول 
نهایــی تحت تاثیر قرار خواهد داد؛ لذا از مســئولان 
وزارت صمت این انتظار را داریم که نسبت به تثبیت 
قیمت مواداولیه؛ اقدامات لازم را صورت داده و آرامش 
را بــه بازار برگردانند. وی همچنین تاکیدکرد: یقینا 
حفظ آرامش در شــرایط تحریمی کشور و حمایت 
فولادسازان موجب پایداری تولید، تامین نیاز داخلی 
کشور و همچنین اســتمرار صادرات و ارزآوری را به 

همراه خواهد داشت.

موانع موجود در مسیر بهره  برداری از پروژه 
فولادسازی فولاد شادگان برطرف می شود

محمدی به همراه اعضای هیات  مدیره شرکت فولاد 
خوزستان از روند پیشرفت پروژه های شرکت صنعت 
فولاد شــادگان بازدید کرد.مدیرعامل شرکت فولاد 
خوزستان ضمن تشــکر از تلاش های هیات مدیره 
صنعت فولاد شــادگان؛ مرحوم احمدیان مدیرعامل 
اســبق و ســعید قاســم  زاده مدیرعامل کنونی این 
شــرکت اظهارداشــت: با وجود اینکه شــادگان از 
مناطق کم  برخوردار استان بوده است؛ لیکن پیشرفت 
پروژه  های این شــرکت تاکنون جای تقدیر و تشکر 
دارد.وی در ادامه گفت: با توجه به شعار سالجاری که 
»جهش تولید« نام دارد؛ باید سعی شود موانع موجود 
در مســیر پیشــرفت پروژه بخش فولادسازی این 
شرکت هرچه سریعتر برطرف شده و در سال آینده 
شاهد بهره  برداری فولاد شادگان در زمینه تولید فولاد 
باشــیم. محمدی افزود: امیدواریم با تکمیل پروژه ها 
در زنجیره گروه فولادخوزســتان به ظرفیت تولید ۶ 
میلیون تن محصولات فولادی که مدنظر است؛ دست 
یابیم.عاشــوری عضو هیات رئیسه سهامداران عمده 
گروه فولاد خوزستان نیز در بازدید از پیشرفت روند 
طرح فولادســازی در شرکت صنعت فولاد شادگان 
گفت: ســهامداران عمده تمامی سعی خود را برای 
برطرف کــردن موانع موجود به  کار می گیرند. وی با 
تقدیر از زحمات کارکنان گروه فولاد خوزســتان در 
گرمای طاقت    فرسای تابستان اظهارداشت: هدف ما 
برداشتن قدم های سریعتر برای رسیدن به چشم انداز 
تعیین شده است. برای نقش آفرینی بیشتر در زنجیره 
تولید فولاد کشــور باید با جهشی چشمگیر خود را 
به رتبه نخســت برسانیم که این امر با همت و تلاش 
بخش تولیدی امکانپذیر است. عاشوری تاکید کرد: ما 

نیز به عنوان سهامداران عمده این گروه تمام تلاش 
خود را بــرای برطرف کردن موانــع به کار خواهیم 
گرفت.سعید قاسم زاده مدیرعامل این شرکت نیز در 
ادامه این بازدید به بیان توضیحاتی درباره تاریخچه 
شرکت صنعت فولاد شادگان، وضعیت تولید در سال 
۹۸، عملکرد مالی شــرکت، بررسی پیشرفت پروژه 
فولاد سازی و مشــکلات پیش رو و راهکارهای حل 
آن و سرعت بخشــی به انجام پروژه برای حاضران در 

جلسه پرداخت.
تامین اکسیژن موردنیاز بخش های کرونایی 

بیمارستان   های اهواز
محمدی در ادامه گفت: شــرکت فولاد خوزستان با 
ارسال نخســتین مخزن بار اقدام به تامین اکسیژن 
موردنیاز بخش های کرونایی بیمارستان  های اهواز کرد.
مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان افزود: این شرکت 
در راستای ایفای مسئولیت های اجتماعی، مبارزه با 
ویروس کرونا و نیاز شدید بخش های مراقبت های ویژه 
بیمارستان ها برای بیماران نیازمند اکسیژن؛ با حضور 
ناظر دانشگاه علوم پزشکی جندی  شاپور اهواز تامین 
اکســیژن موردنیاز بیمارستان های سطح شهر اهواز 
را آغاز کرد. گفتنی اســت پیش از این شرکت فولاد 
خوزســتان اقدام به تشکیل کمیته مبارزه با ویروس 
کرونا کرده و با احداث خط تولید ماســک تنفســی، 
گان بهداشــتی و همچنین هماهنگی با ستاد بحران 
در اســتانداری خوزستان؛ بیش از 1۸۰ میلیارد ریال 
برای پیشگیری از شیوع ویروس کرونا کمک رسانی 
کرده اســت.مدیرعامل شــرکت فولاد خوزستان در 
پایان ســخنان خود اظهارداشت: فولاد خوزستان در 
ایفای مسئولیت های اجتماعی و کمک رسانی در کنار 
مردم شــریف استان بوده و این طرح تا برطرف  شدن 

کامل بیماری کرونا ادامه می یابد.

علی محمدی مديرعامل شركت فولاد خوزستان:

 افزایش بی رویه قیمت مواد اولیه
 بی ثباتی در زنجیره فولاد را به همراه دارد



35

99
یر 

- ت
  5

0  
اره

شم
  -

م 
نج

ل پ
سا

معاون بهره برداری شركت فولاد هرمزگان اعلام كرد:

جهش کیفی تختال فولاد هرمزگان

 بازرسی های گرم و سرد تختال های 
تولیدی طی سه  ماهه نخست سال 
99 حاکی از آن است که روند رو به 
 رشد کیفی تولید در این شرکت به 
میزان بی ســابقه ای افزایش یافته 
است؛ تا جایی که در اردیبهشت ماه 
نیاز  بدون  تختال ها  99.29 درصد 
به عملیات اصلاحــی مورد تأیید 
بازرســان کیفی این شرکت قرار 

گرفت.
ســیداصغر مدنی معــاون بهره برداری 
شــرکت فولاد هرمزگان با بیان مطلب 
فوق و با اشــاره به نقش مؤثر و اساسی 
کیفیت محصول در ارتقــاء بهره وری، 
کاهش هزینه و افزایش رضایت مشتریان 
گفت: ایــن موفقیت بــا برنامه ریزی و 
اقدامات صورت  گرفته در راستای تداوم 
و ارتقاء کیفیت تولیدات فولاد هرمزگان 
و در سال »جهش تولید« به دست آمد.

وی رکوردهــای کیفی به  دســت آمده 
را در شــاخص های عیوب ســرد و گرم 
و همچنیــن پیکاپ نیتــروژن عنوان 
کرد و با اشــاره به روند کاهشی عیوب 
ســالانه گفت: با انجام پروژه های بهبود 

در قالب تیم های کاری، استانداردسازی 
روش هــای بهره برداری در قالب تدوین 
و بازنگری مستمر دســتورالعمل های 
کاری و انجــام تعمیرات پیشــگیرانه و 
برنامه ریزی  شــده رکوردهای ســالانه 
کاهش عیوب محصول به دســت آمده 

است.
مدنی در تشــریح روند دســتیابی به 
رکوردهای کاهش عیوب ســرد و گرم 
طی سه  ماهۀ اول ســال ۹۹ و مقایسۀ 
آن با مدت مشــابه سال گذشته گفت: 
بازرسی های گرم سه  ماهۀ اول سال ۹۹ 
رســیدن عیوب به عدد بی سابقۀ 1.۰1 
درصد را نشــان می دهد؛ این در حالی 
اســت که وضعیت در مدت مشابه سال 
قبل 1.۰۸ درصد بوده است. همچنین 
بازرســی های سرد طی ســه  ماهۀ اول 
سالجاری دســتیابی به رکورد بی نظیر 
1.۸۰ درصد را نشــان می دهد؛ این در 
حالی اســت در مدت مشابه سال قبل 

وضعیت 2.۴۳ درصد بوده است.
معــاون بهره بــرداری شــرکت فولاد 
هرمــزگان در ادامــه بیان داشــت: در 
اردیبهشــت  ماه ۹۹ برای اولین بار در 

تاریخ بهره برداری فولاد هرمزگان رکورد 
بازرســی گرم با عــدد ۰.۷1 درصد به 

دست آمد.
وی تأکیدکــرد: روند کاهشــی درصد 
عیوب سالانه بیانگر رشد و توسعۀ پایدار 
شرکت اســت. این جهش تولید کیفی 
در فــولاد هرمــزگان در حالی حاصل 
شــده اســت که موضوع بومی سازی 
کــه از اولویت هــای راهبــردی فولاد 
هرمزگان اســت؛ در بخش تجهیزات و 
قطعات یدکی و مواد مصرفی و نسوز با 
قوت در حال انجام اســت و بسیاری از 
کالاها و مواد مصرفی بومی سازی شده 
و برنامه ریزی برای ادامۀ بومی ســازی 
در ســال ۹۹ نیز انجام شده است. وی 
در پایــان از حمایت های مدیرعامل که 
زمینۀ تولید کیفی و سوق دادن سازمان 
به ســمت افزایش بهره وری و به دست 
آمدن این رکوردها را فراهم کرد؛ تشکر 
کــرده و از تمامــی معاونت هــا و کلیۀ 
کارکنان شــرکت فولاد هرمزگان که با 
کار تیمی و همدلی در مسیر دستیابی 
به اهداف سازمان ایفاء نقش می کنند؛ 

قدردانی کرد.
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صد هزارمین محصول سايپا در سال ۹۹ تولید شد؛

افزایش ۵۵ درصدی تحویل 
محصولات سایپا در بهار ۹۹

معصومه صالحی

در حالــی که طی ماه های اخیر با شــیوع کرونا 
ویروس بسیاری از بخش های تولیدی و صنعتی 
کشــور با مشــکلات متعددی از جمله افزایش 
تحریم های ظالمانه و شدید بین المللی، کاهش 
تولید و محدودیت های ایجاد شده در رفت وآمد 
پرســنل و نیروی انســانی و به طبع آن کاهش 
بهره وری مواجه شــدند، اما گروه خودروسازی 
ســایپا با همت و تلاش مدیران و پرسنل دلسوز 
خود توانست اوایل تیرماه سالجاری صد هزارمین 
محصول خود در ســال ۹۹ را تولید و روانه بازار 
کرد. به گونه ای که به پشــتوانه تداوم تولید در 
گروه خودروســازی ســایپا؛ تحویل خودرو به 
مشتریان در بهار ســال ۹۹ در مقایسه با مدت 
مشابه سال گذشــته بیش از 55 درصد افزایش 

داشته است.
گروه خودروسازی ســایپا طی ۳ ماهه منتهی به 
خرداد ۹۹ در مجموع توانســت ۷۹ هزار و 511 
دســتگاه انواع خودرو تولید و میــزان ۷1 هزار و 
۷۷۹ دســتگاه خودرو به فروش برساند.بر اساس 
این گزارش در دوره ۳ ماهه مورد بررســی؛ گروه 
صنعتی ســایپا در مجموع تعداد ۷۹ هزار و 511 
دســتگاه انواع خودرو در گــروه پراید، تیبا و آریو 
تولید کرده است.همچنین در دوره مذکور تعداد 
کل فروش انواع خودرو در این شــرکت به میزان 
۷1 هزار و ۷۹۹  دســتگاه خودرو گزارش شــده 
که درآمد حاصل از فــروش این تعداد خودرو در 

شــرکت ســایپا طی مدت مورد بررسی بیش از 
2۶هزار و ۴۹5 میلیارد ریال بوده است.این گزارش 
حاکی است در میان تولیدات گروه خودروسازی 
سایپا طی مدت مذکور در حدود ۳۹ هزار و ۹12 
دســتگاه خودرو پراید تولید و بیش از ۳۳ هزار و 
2۹1 دستگاه به فروش رسید که درآمد حاصل از 
فــروش این خودرو در این مدت حدود 1۰ هزار و 
552 میلیارد ریال بوده است. ضمن  آنکه میانگین 
نرخ فروش ایــن خودرو حــدود ۳1۶ میلیون و 
۹۸2 هزار ریال است.بر همین اساس این خودرو 
توانســت نزدیک به 5۰ درصــد از کل تولیدات و 
۴۶ درصد از کل تعداد فروش شــرکت سایپا را به 
خود اختصاص دهد که سهم ۴۰ درصدی از مبلغ 
ریالی حاصل از فروش محصولات ســایپا را از آن 
خود کرده است.تیبا دومین خودروی تولیدی این 
شرکت است که طی دوره مذکور تعداد تولید این 
نوع خودرو ۳۹ هزار و 5۸۶ دستگاه و تعداد فروش 
آن حدود ۳۸ هزار و 5۰5 دستگاه بوده که درآمد 
حاصــل از فــروش آن در دوره مذکور 15 هزار و 
۹۳۸ میلیارد ریال بوده است. میانگین نرخ فروش 
خودروی تیبا در دوره مورد بررســی حدود ۴1۳ 

میلیون و ۹۳۰ هزار ریال بوده است.
به این ترتیب این خودرو توانست در مدت مذکور 
5۰ درصــد از کل تعداد تولید و 5۴ درصد از کل 
تعداد فروش را به خود اختصاص دهد که از لحاظ 
ارزشی نیز ۶۰ درصد از کل درآمد حاصل از فروش 

شرکت را شامل می  شود.بر اساس این گزارش در 
مدت فوق الذکر گروه خودروسازی سایپا توانست 
حدود 1۳ دستگاه آریو تولید کند که میانگین نرخ 
فروش این مدل خودرو 1 میلیون و 2۳ هزار ریال 

گزارش شده است.
جراحی بزرگ در خانواده سایپا

در همین راستا مجید باقری قائم مقام مدیرعامل 
گروه خودروسازی سایپا در امور فروش و خدمات 
پس از فروش با بیان اینکه ســایپا تغییر و تحول 
در ســبد محصولات خود را در قالب یک جراحی 
بزرگ  در سال سخت تحریم و کرونا در دستور کار 
خود قرار داده است، افزود: آخرین مدل سواری از 
خانواده پراید تا پایان تیر ماه از خطوط تولید سایپا 
خارج خواهد شد و مراسم خداحافظی با پراید را 
در این ماه برگزار خواهیم کرد. در همین راســتا 
محصولات تیبا، ساینا و کوییک بیشترین سهم از 
تولیدات ســایپا در سالجاری را به خود اختصاص 
خواهند داد و در کنار آنها »شــاهین« به عنوان 
یک محصول جدید از نیمه دوم ســالجاری وارد 
بازار می شــود.وی با اشــاره به اینکه با ادامه روند 
کنونی تولید و تحویل خودروهای مشتریان تعداد 
تعهدات معوق 1۸ محصول سایپا تا پایان شهریور 
ماه بــه صفر خواهد رســید، افزود: امــروز تمام 
چالش ها را پشت سر گذاشــته ایم و به زودی در 
نظام برنامه ریزی فروش محصولات سایپا تحویل 
خودرو در موعد زمانی مقرر صورت خواهد گرفت. 
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سا جدول تولید و فروش محصولات سايپا

از ابتدای سال مالی تا پايان مورخ 99/03/31شرح

 مقدارنام محصول
تعداد تولید

 مقدار
تعداد فروش

نرخ فروش 
)ريال(

مبلغ فروش 
)میلیون ريال(

 سهم از کل
 تعداد تولید

 سهم از کل
 تعداد فروش

 سهم از کل
 مبلغ فروش

۳۹,۹۱۲۳۳,۲۹۱۳۱۶,۹۸۲,۵۱۸۱۰,۵۵۲,۶۶۵۵۰,۱۹4۶,۳۷۳۹,۸۳خانواده پراید 

۳۹,۵۸۶۳۸,۵۰۵4۱۳,۹۳۰,۹۷۰۱۵,۹۳۸,4۱۲4۹,۷۸۵۳,۶۳۶۰,۱۶خانواده تیبا 

 cs۳۵ ۰۲۱,۵۰۰,۵۰۰,۰۰۰۳,۰۰۱۰,۰۰۰,۰۰۰,۰۱چانگان

۱۳۱۱,۰۲۳,۰۰۰,۰۰۰۱,۰۲۳۰,۰۲۰,۰۰۰,۰۰آریو 

۷۹,۵۱۱۷۱,۷۹۹۳,۲۵4,4۱۳,4۸۸۲۶,4۹۵,۱۰۱۱۰۰,۰۰۱۰۰,۰۰۱۰۰,۰۰مجموع

در همین راســتا تلاش مدیریت ارشــد سایپا در 
زمینه تولید چند محصول جدید بیانگر وجود رونق 
تولید و تلاش برای »جهش تولید« در سایپاست.

باقری ادامه داد: از ابتدای امسال ۳۰ هزار خودرو 
پراید با قیمــت ۳۸ میلیون تومان تولید و عرضه 
کردیم و تــا پایان تیرماه و موعد توقف تولید این 
محصول 2۰ هزار دســتگاه دیگر را نیز با همین 
قیمت تحویل خواهیم داد. خودرو پراید جایگزین 
نخواهد داشــت و برنامه سایپا توسعه محصولات 
جدید است.به گفته وی با وجود مشکلاتی نظیر 
تعهدات بر جا مانده از طرح اتوخدمت و همچنین 
بدعهدی شرکای خارجی؛ خوشبختانه بسیاری از 
این تعهدات را پشــت سر گذاشته ایم و توانستیم 

بسیاری از این تعهدات را ساماندهی کنیم.
تحویل »شاهین« در نیمه دوم سالجاری به 

مشتریان 
قائم مقام مدیرعامل گروه خودروســازی سایپا در 
امــور فروش و خدمات پــس از فروش در بخش 
دیگری از اظهارات خود با اشاره به برنامه تولید و 
عرضه خودرو شاهین در سالجاری گفت: شاهین 
قطعا در نیمه دوم ســال به بــازار عرضه خواهد 
شــد.به گفته وی در طرح پیش فروش اخیر هم 
این خودرو با استقبال بسیار جالب توجهی از سوی 
مشــتریان مواجه شد که بیانگر اعتماد مردمی به 
محصولات داخلی اســت. شاهین استانداردهای 
ایمنی روز اروپــا را دارد و در زمینه کیفیت یکی 

از منحصر به  فردترین خودروهای داخلی است.
 مدل های متنوع از فیس لیفت ساینا و 

کوییک تولید و عرضه خواهیم کرد
وی در پاسخ به سوالی در خصوص برنامه توسعه 
محصول ســایپا گفت: در ســالجاری و سال های 
آینده عــلاوه بر فیس لیفت های متنوع ســاینا و 
کوییک؛ محصــولات جدیدی مبتنی بر پلت فرم 
SP1۰۰ تولید و عرضه خواهد شــد. محصولاتی 
آپشنال با تکیه بر استانداردهای روز تولید و عرضه 

خواهیم کرد.
ستاد عالی راهبری خدمات پس  از فروش 

در سایپا تشکیل شده است
قائم مقام مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا در 
امور فروش و خدمات پس از فروش در خصوص 
برنامه ســایپا در عرصه خدمات هم گفت: ستاد 
عالی خدمات پس از فروش در ســایپا تشــکیل 
شــده و در حال انجام مطالعــات لازم در زمینه 

آسیب شناسی خدمات پس از فروش محصولات 
سایپاست.وی افزود: طی ســال های اخیر توان 
اقتصادی شــبکه نمایندگی های سایپا به  دلیل 
تحریم ها و مشــکلات اقتصادی موجود کاهش 
یافتــه، اما همه تلاش خود را برای توســعه امر 
خدمــات انجــام می دهیــم. در زمینه کاهش 
هزینــه و زمان تعمیرات، بهبود امدادرســانی و 
توسعه شــاخص های خدمات پس از فروش نیز  
برنامه ریزی های بسیار خوبی در سایپا انجام شده 

که به اجرا درخواهد آمد.
 طراحی و ساخت گیربکس اتوماتیک را

 در دستور کار داریم
باقری ادامه داد: یکی از ســرفصل های مهم سایپا 
در سالجاری طراحی و تولید گیربکس اتوماتیک 
اســت که توســط مراکز علمی و تحقیقاتی این 
مجموعه در دستور کار قرار دارد.به گفته قائم مقام 
مدیرعامل گروه خودروســازی سایپا پروژه های 
بســیار خوبی در این زمینه در دست اجراست و 
قطعا در آینده نزدیــک محصولات خود را با این 

امکان تولید و عرضه خواهیم کرد.
 هرگز با شرکای تجاری بدعهد 

همکاری نخواهیم کرد
قائم  مقام مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا در 
فروش و خدمات پــس از فروش در ادامه اظهار 
داشــت: در حال حاضر ۳۰ هزار خودرو به دلیل 
نقص دو قطعه تجاری  سازی نشده است؛ در حال 
پیگیری هســتیم تا قطعات تامین شود تا بتوان 
خودروها را به دســت مردم برسانیم.وی درباره 
همکاری دوباره با شــرکای تجاری که از ایران 
رفتند، گفت: به هیچ عنوان گروه خودروسازی 
سایپا با بدعهدان و مجموعه  های که ایران را ترک 
کردند؛ همکاری نخواهد کرد.باقری ادامه داد: بر 
خلاف صحبت برخی  ها خودروی شاهین تولید 
داخل اســت و با همت مهندسان ایرانی ساخته 
شده است.قائم  مقام مدیرعامل گروه خودروسازی 
ســایپا در فروش و خدمات پس از فروش درباره 
روند قرعه  کشی طرح فروش فوق العاده تصریح 
کــرد: با وجود انتقــادات مطرح شــده فروش 
خودرو به صورت قرعه کشــی، کارشناسی و در 
قالب سیاســت کمیته خودرو بوده است. قبول 
داریم این طرح با اشــکالاتی روبه رو بوده است، 
اما درصدد هســتیم تا مشکلات را رفع کنیم و 
از این پس خودروها را با مکانیزم های جدید به 

مصرف کنندگان واقعی عرضه کنیم.تولید خودرو 
را بدون کاهش استمرار می  دهیمباقری در ادامه 
منابع  انســانی را ارزشــمندترین دارایی سایپا 
دانست و گفت: در هفته های نخست سال پس 
از تعطیلات نوروزی با وجود شــیوع کرونا تولید 
خودرو را با یک هفتــه تاخیر و با هدف بالانس 
مهندسی آغاز کردیم و تمهید جدی برای تولید 
دو هزار دســتگاه اندیشیده شد. در همین حال 
بر اساس برآوردهای انجام شده نیاز واقعی بازار 
خودرو در سال ۹۹ بیشتر از یک میلیون دستگاه 
نخواهد بود و این میزان تولید نشــان می  دهد 
خودروســازان داخلی توان پوشــش این نیاز را 
دارنــد.وی با بیان اینکه امیدواریم تولید خودرو 
را بدون کاهش استمرار دهیم، افزود: بخش قابل 
توجهی از مشــکلات صنعت خودرو حل شده و 
با تکیه بر متخصصان و مرکز تحقیقات ســایپا 
می     توان نیاز جامعه را برطرف کرد.باقری با اشاره 
به اینکه ۴۰۰ نخبــه در مرکز تحقیقات تلاش 
بی وقفه ای برای صنعت خودرو می کنند، گفت: 
ما از مردم هســتیم و هر زمان تاخیر در تحویل، 
افت کیفیــت و افزایش قیمت در بازار رخ دهد؛ 
ما ناراحت می  شــویم و برای حل آن تمام سعی 

خود را می کنیم.
 فروش حواله با هر شکل و قالب

 ممنوع است
وی ادامه داد: نمایندگی   ها در برابر درخواست  های 
مردمی نسبت به ثبت نام پرهیز کردند و ما با رصد 
و بازرســی گرفته به عدم تخلــف نمایندگی ها 
اطمینان داریم.باقری گفــت: فروش حواله با هر 
شکل و قالب ممنوع اســت؛ هر فردی که چنین 
اقدامی را انجام دهــد، با مخاطرات جدی روبه رو 
خواهد شــد. دفتر حقوقی ســایپا نسبت به این 
موضــوع اطلاعیه رســمی هم صــادر کرد. وجه 
خودروهای پیش فروش شده کامل پرداخت نشده 
اســت؛ لذا خریدوفروش بــا چالش جدی مواجه 
می شود. در این میان  پلیس راهنمایی  ورانندگی 
هم عنوان کرده خودروها بعد از تحویل به مشتری 
رصد می  شــود تا این اطمینان حاصل شــود که 
خودرو به مشــتری واقعی رســیده است.باقری 
تاکید کــرد: هدف از رهن بودن خودروهای طرح 
پیش فروش خودرو طی مدت یکسال و جلوگیری 
از فــروش قولنامه ای آن با هدف حذف دلال بازی 

در بازار خودرو است.
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مدیرعامل شــرکت پتروشــیمی نوری با 
اشاره به تحقق سود 2۸۰۰ میلیارد تومانی 
عملیاتی در ســال گذشته در این مجتمع 
گفت: این ســود نشاندهنده این است که 
ســود نوری از محل  تولید خودش است و 
نه سایر منابع که این نشانه بنیادی بودن 

سهم است.
به گزارش روابط  عمومی شــرکت صنایع 
پتروشــیمی خلیج فارس؛ مجمع عمومی   
عادی سالیانه شرکت پتروشیمی نوری با 
حضــور ارکان  مجمع و حضور بیش از ۸۶ 
درصد ســهامداران در سالن همایش های 

پژوهشگاه صنعت نفت برگزار شد.
تقــی صانعی در گزارش خــود به مجمع 

گفت: در ســال ۹۸ با برنامه ریزی و تلاش 
صورت گرفته موفق شدیم در مجتمع بیش 
از چهــار میلیون و ۳۳۸ هزار تن محصول 
تولید کنیم که ۹۷ درصد ظرفیت اسمی و 

1۰۶ درصد برنامه تولید بود.
وی افزود: مبلغ فروش ما در سال گذشته 
2۴ هــزار میلیــارد و ۴5۰ میلیون تومان 
بود که 1۰ هزار میلیارد تومان بیشــتر از 
سال ۹۷ است و ناشی از افزایش نرخ ارز و 

افزایش تولید با ارزش تر است.
مدیرعامل پتروشــیمی نوری تصریح کرد: 
در سال ۹۸ با اجرای پروژه هایی که انجام 
دادیم؛ برای اولین بار توانســتیم به رکورد 
۶۸5 هزار تن پارازایلین در شرکت دست 

پیدا کنیــم که خوشــبختانه این رکورد 
را مجــددا طی ســه ماهه اول ســال ۹۹ 
شکســتیم و افزایش حدود 1۰ درصدی 
نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش در 

تولید پارازایلین داشتیم.
صانعــی با بیــان اینکه تمــام هم وغم ما 
افزایــش و بهینه ســازی تولیــد و تولید 
محصولات با ارزش تر اســت، افزود: ما در 
سال ۹۸ توانستیم رکورد تولید بنزن را با 
۴1۷ هزار و ۷1۶ تن بشــکنیم و طی سه 
ماهه اول سال ۹۹ توانستیم با اصلاحات و 
پروژه هایــی که انجام دادیم؛ ۷ تا 5 درصد 
تولیــد بنزن را بالاتر ببریــم که موفقیت 

بسیار خوبی است.

گزارش مجمع  عمومی ساليانه شركت پتروشيمی نوری:

 افزایش سرمایه 200 درصدی
 در دستور کار امسال

سود۲۸۰۰میلیاردتومانیعملیاتینشاندهندهبنیادیبودنسهمنوریاست
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به گفتــه وی بالا بــردن کیفیت خوراک 
از طریق کاهش فشــار بخــار از 11 و 12 
به هشــت و نیم  موجــب افزایــش تولید 
محصــولات اصلی و کاهــش محصولات 

فرعی شرکت شده است.
وی افزود: ســود ناخالص مالی شرکت در 
سال ۹۸ حدود ۳۰۰ درصد افزایش یافته؛ 
ســود عملیاتی در حدود 1۰۰ درصد در 
ماه و سود خالص ماه در حدود ۶۰ درصد 

افزایش پیدا کرد.
مدیرعامل پتروشــیمی نوری تحقق سود 
عملیاتی شــرکت را 2۸۰۰ میلیارد تومان 
در ســال گذشــته اعلام کرد و گفت: این 
سود نشــاندهنده این است که سود نوری 
از محل  تولید خودش اســت و سهم سایر 
منابع در  سود شــرکت بسیار کم است و 
همین موضوع نشــاندهنده بنیادی بودن 

سهم است.
صانعی همچنین از داخلی ســازی بیش از 
۳1۰۰ قطعه و اقــلام پیچیده در صنعت 
پتروشــیمی در نوری خبــر  داد و گفت: 
تمام کاتالیست های مورد نیاز پتروشیمی 
نوری امروز به غیر از یک  کاتالیســت که 
آن هــم در مرحله پایلوت پلنت اســت؛ 
داخلی سازی شده اســت. وی تاکیدکرد: 
حتی اگر کشــور تحریم نباشــد؛ ۶ ماه تا 
یک سال طول می کشد تا یک کاتالیست 
بعد از ســفارش به دســت ما برسد که با 
مشارکت شرکت های دانش بنیان داخلی 
۸ کاتالیست داخلی ســازی شد و از زمان 

سفارش تا تحویل تنها دو هفته زمان لازم 
است.

صانعی همچنیــن از داخلی ســازی ۷۴ 
قطعه طی ســه ماهه ابتدایی ســال ۹۹ 
در این مجتمع خبر داد و گفت: امســال 
حدود 2۰۰ قطعه در پتروشــیمی نوری 
داخلی سازی خواهد شد و هدف گذاری ما 

بالای ۷5 درصد داخلی سازی است.
مدیرعامل پتروشیمی نوری عرضه سهام 
این شــرکت به بورس بــا قیمت ۳ هزار و 
125 تومان و رشــد حدود ۶۰۰ درصدی 
این سهم طی یکســال گذشته، پایداری 
سبد محصولات، خرید پتروشیمی هنگام، 
شروع پروژه شیرین سازی برش سنگین، 
احداث خــط بارگیــری آروماتیک های 
سنگین، پیاده سازی مدیریت دانش و حل 
اختلافات مالی و پتروشیمی جم و شرکت 
ملــی نفت ایــران را از مهمترین اقدامات 
انجام شده شرکت در سال ۹۸ عنوان کرد.

صانعی تکمیــل و راه اندازی پروژه هنگام، 
برگــزاری مناقصه پــروژه زیروفلرینگ، 
افزایش ســرمایه به میــزان 2۰۰ درصد، 
پیاده ســازی مدیریت تکنولوژی و اضافه  
شــدن محصول آروماتیک ســنگین به 
سبد فروش صادراتی را از برنامه های این 
شــرکت در ســال ۹۹ عنوان کرد. وی در 
پایان از تحقق ســه هــزار و ۴۰۰ میلیارد 
تومان ســود خالص در سال  ۹۸ خبر داد. 
در ادامه گزارش حسابرســی قرائت شد و 
صورت های مالی شرکت به تصویب رسید.

همچنین سعید محبی فرد رئیس  مجمع 
با اشــاره به هزینــه 1۷ میلیــارد و ۶۰۰ 
میلیون ریالی پتروشــیمی  نوری در سال 
۹۸ برای مســئولیت های اجتماعی گفت: 
کمک به منطقه به ویژه در شــرایط کرونا 
وظیفه ماســت و باید مشارکت حداکثری 
برای مهــار این ویروس و کمک برای رفع 
نیازهای منطقه داشته باشیم؛ برای همین 
پیشنهاد ما تخصیص بودجه ۳5 میلیارد 
ریالی برای هزینه در حوزه مسئولیت های 
اجتماعی از سوی شرکت پتروشیمی نوری 

در قالب مصوبات شورای راهبردی است.
مجمع با این پیشنهاد موافقت کرد و قرار 
شد که سال آینده گزارش هزینه های انجام 
شده در حوزه مســئولیت های اجتماعی 
نیز به مجمع ارائه شــود. رئیس  مجمع در 
پایان با اعلام اینکه سود قابل تخصیص ۴ 
هزار و ۹۰۰ میلیارد تومانی به سهامداران 
اســت، گفت: با توجه به افزایش سرمایه 
۶۰۰ میلیارد تومانــی و همچنین برخی 
مغایرت ها که به زودی به نفع پتروشیمی 
نوری رفع خواهد شد؛ سود قابل تخصیص 
واقعی به سهامداران ۳1۰۰ میلیارد تومان 
است که معادل هزار و چهل و دو تومان و 
چهل ریال است به ازای هر سهم و پیشنهاد 
ما تخصیص ســود هزار تومانی به ازای هر 
سهم است. این پیشنهاد مورد تصویب قرار 
گرفت و قرار شد سود تخصیص داده شده 
به سهامداران حقیقی ظرف مدت 2 هفته 

از طریق سامانه سجام واریز شود.

تمام کاتالیست های مورد نیاز پتروشیمی نوری امروز به غیر از یک  کاتالیست که آن هم در مرحله پایلوت 
پلنت است؛ داخلی سازی شده است.  حتی اگر کشور تحریم نباشد؛ ۶ ماه تا یک سال طول می کشد تا یک 
کاتالیست بعد از سفارش به دست ما برسد که با مشارکت شرکت های دانش بنیان داخلی ۸ کاتالیست 

داخلی سازی شد و از زمان سفارش تا تحویل تنها دو هفته زمان لازم است



مجمع  عمومی عادی ساليانه مبين انرژی خليج  فارس برگزار شد؛

سود ۱۸۵ تومانی هر سهم مبین انرژی خلیج فارس
۳۶۰۰ قطعه داخلی سازی شد

انرژی  مبین  سالیانه  عادی  مجمع  عمومی 
با تصویب صورت های مالی و  خلیج فارس 
تقسیم سود 185 تومانی معادل 90 درصد 
سود محقق شــده بین سهامداران برگزار 

شد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت مبین انرژی 
خلیج فارس؛ این مجمع در پژوهشــگاه صنعت 
نفت و با رعایت کامل پروتکل های بهداشــتی 
به ریاســت ســعید محبی فر معــاون مالی و 
سرمایه گذاری هلدینگ خلیج فارس و با حضور 

سایر ارکان مجمع تشکیل شد.
در ایــن مراســم علیرضــا شــمیم مدیرعامل 
مبین انرژی خلیج  فارس در گزارشــی به بیان 
دســتاوردهای سال ۹۸ این شــرکت پرداخت. 
خرید پتروشیمی آپادانا، شروع عملیات تعویض 
لوله های GRP انتقال آب دریا و راه اندازی بویلر 
۳5۰ تنی از مهمترین اقدامات صورت گرفته در 

این شرکت بود.
شمیم با اشــاره به تلاش های صورت گرفته در 
این شرکت برای حمایت از ساخت داخل گفت: 
۳۶۰۰ قطعه در این شرکت با توانمندی داخلی 

تولید شده است.
وی دربــاره اهمیــت شــرکت مبیــن انرژی 
خلیج فــارس که بزرگتریــن یوتیلیلی متمرکز 

کشــور محسوب می شــود،  گفت: با هر نوسان 
تولید در این شــرکت؛ ۴۳ درصد تولید صنعت 
پتروشــیمی کشــور تحت  تأثیر قرار می گیرد؛ 
بنابراین این شــرکت نمی تواند لحظه ای قطعی 

داشته باشد.
مدیرعامل مبین انرژی خلیج فارس همچنین به 
فعالیت های زیســت محیطی این شرکت اشاره 
و تصریح کــرد: مبیــن برای 1۰ ســال متوالی 
گواهــی عدم  آلایندگی را از ســازمان حفاظت 
محیط زیســت دریافت کرده است؛ ضمن  اینکه 
این شــرکت پروژه های زیست محیطی موفقی 
از جمله حمایت از لاک پشــت های در معرض 

انقراض منقار عقابی داشته است.
در ادامــه مجمع حســابرس و بــازرس قانونی 
شــرکت بندهای گزارش حسابرســی را قرائت 
و مجمــع تکالیفی برای هیات مدیره شــرکت 

مشخص کرد.
سعید محبی فر در این مجمع با اشاره به اینکه 
مبین انرژی خلیج فارس یکی از سهم های خوب 
و ســودآور هلدینگ خلیج فارس اســت، گفت: 
هلدینگ خلیج فارس از ســهم های شرکت های 
زیرمجموعه خود حمایت می کند و محکم پشت 

سهم هایش ایستاده است.
رئیــس مجمع عمومی عادی ســالیانه مبین 

انــرژی خلیج فــارس ادامه داد: ســهم های 
عرضه شده به بازار سرمایه از سوی هلدینگ 
خلیج فارس، ســهم های ســودآوری هستند؛ 
هم برای ســهامداران و هم بــرای هلدینگ. 
اگر ســهمی ســودآور نباشــد؛ هلدینگ نه 
آن را عرضــه می کند و نــه حمایت. معاون 
مالی و ســرمایه گذاری هلدینگ خلیج فارس 
خاطرنشــان کرد: بعد از شــهادت ســردار 
ســلیمانی اکثر ســهم های بازار سرمایه 15 
درصد ریزش داشتند، اما سهم های هلدینگ 
با حمایتی که کردیــم؛ تنها ۶ درصد ریزش 
داشت که این نشــان از حمایت هلدینگ از 
سهم های شرکت های زیرمجموعه خود است.

در پایان این مجمع و با رای گیری انجام شــده 
برای هر ســهم ســود 1۸5 تومانی معادل ۹۰ 
درصد سود محقق شده تقسیم شد که ظرف دو 
هفته و از طریق ســامانه سجام بین سهامداران 
حقیقی توزیع خواهد شد. در پایان این مجمع 
همچنیــن مبلــغ ۶2 میلیــارد ریــال بودجه 
مســئولیت های اجتماعی تصویب شد که این 
بودجه مطابق شــورای راهبردی هزینه خواهد 
شد. گفتنی است این مجمع به صورت مستقیم 
از صفحه آپارات مبین انــرژی و خلیج فارس و 

همچنین اینستاگرام این شرکت ها پخش شد.
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در مجمع عمومی عادی سالانه شركت پليمر آرياساسول صورت گرفت؛

به ازای هر سهم نماد آریا ۸7۴0 ریال 
به هر سهامدار تعلق گرفت

مجمع عمومی عادی سالانه شرکت 
پلیمر آریاساسول تقسیم 8.740 
ریال سود برای هر سهم را تصویب 
کرد. درآمد عملیاتی شــرکت در 
سال 98 بالغ بر 89.594 میلیارد 
ریال و ســود خالــص آن معادل 

42.189 میلیارد ریال بود.
در ایــن مجمع که بــا حضور اکثریت 
ســهامداران برگزار شــد؛ امیرحسین 
بحرینی مدیرعامل شرکت آریاساسول 
با تشریح فعالیتهای شرکت و برنامههای 
آینده؛ رشد 52 درصدی فروش، رشد 
۴1 درصدی سود عملیاتی در مقایسه 
با ســال قبل، شکستن رکورد تاریخی 
تولید واحدهــای پلیاتیلنی ۳۰۰ هزار 
تنی کشــور بــا تولیــد ۳۸۶ هزار تن 
پلی اتیلن ســنگین و متوسط و ۳۷۰ 
هزار تن پلی اتیلن سبک را از مهمترین 

دستاوردهای شرکت معرفی کرد.
وی همچنین ثبت رکورد جهانی تولید 
مســتمر بدون وقفه واحــد پلی اتیلن 
ســبک برای مــدت 2۰1 روز پیاپی، 
ثبت رکورد تولید بدون وقفه پلی اتیلن 

ســنگین و متوســط به مــدت ۶۰۴ 
روز، انجــام موفقیتآمیز پروژه افزایش 
ظرفیت و رفع گلوگاه های واحد الفین 
از ســه منظر مــدت زمــان، هزینه و 
کیفیت برای تولید ســالانه 1۰۰ هزار 
تن اتیلن بیشتر، ثبت نماد آریا در بازار 
دوم فرابــورس ایران بــه عنوان اولین 
شــرکت پذیرفته شده در بازار سرمایه 
کشور با استفاده از ظرفیت سهام ممتاز 
و رفع تعهد و برگشت کامل ارز حاصل 
از صــادرات را از دیگــر موفقیتهــای 

شرکت دانست. 
بحرینــی افــزود: فاز اجرایــی پروژه 
ارزش  آفریــن احــداث واحــد جدید 
پلیاتیلن با ظرفیت سالانه ۳۰۰ هزار تن 
در ســالجاری آغاز و در نیمه دوم سال 
1۴۰1 به بهره برداری خواهد رســید.
مدیرعامل شــرکت پلیمر آریاساسول 
همچنین بــه مهمترین موفقیت های 
داخلــی و بین المللی این شــرکت در 
سال گذشــته از جمله کسب تندیس 
زریــن و عنــوان »صنعــت برگزیده 
صنایع سبز کشور« از سازمان حفاظت 

محیط زیســت برای ســومین سال 
پیاپی، کسب عنوان صادرکننده نمونه 
کشوری، تولید محصول تخصصی و با 
ارزش  افزوده بالای پلی اتیلن گریدباک 
خودرو در واحد پلیاتیلن ســنگین و 
متوسط و برگزاری مجمع  عمومی سال 
مالــی منتهی به 2۹ اســفند ۹۷ طی 
کمتر از یک ماه بعد از پایان سال مالی 
)2۸ فروردیــن ۹۸( به عنوان اولین و 
تنها شرکت صنعت نفت وپتروشیمی 
و اخذ گــزارش مطلوب حسابرســی 
اشــاره کرد.آریا با تولید سالانه حدود 
دو میلیون تن اتیلن و انواع پلی اتیلن؛ 
سودآورترین پتروشــیمی کشور و از 
تولیدکنندگان عمده اتیلن و پلیاتیلن 
در خاورمیانه با اعتبار جهانی و یکی از 
شرکتهای جذاب و بنیادی بازار سرمایه 
کشور است که در ۷ خرداد سالجاری 
سهام آن در بازار دوم فرابورس عرضه 
و رکورد بالاترین مشــارکت در تاریخ 
عرضه های اولیه کشور را با مشارکت ۳ 
میلیون و ۳5۰ هزار و ۴2 کد معاملاتی 

به نام خود ثبت کرد. 
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تقسيم 700 ريال  سود هر سهم در مجمع  عمومی عادی »كچاد«

افزایش 7۹ درصدی سود خالص 
نسبت به سال ۹7

مجمع عمومی عادی سالیانه صاحبان 
معدنی وصنعتی  شــرکت  ســهام 
چادرملو بــا حضور بیــش از 97 
درصد از ســهامداران در حالی در 
به  برگزار شد که  محل سالن تلاش 
دلیل شــرایط خاص شیوع ویروس 
کرونا و عدم امکان حضور بخشی از 
سهامداران حقیقی؛ مشروح جلسه 
مجمع همزمان از سایت های آپارات 
و کانال تلویزیون مجازی چادرملو به 

صورت زنده پخش شد.
در ایــن جلســه پس از انتخــاب دکتر 
قنبری نماینده شــرکت سرمایه گذاری 
امید به عنوان رئیــس مجمع و ناظران 
آقایان الســتی نماینده شــرکت توسعه 
نماینده شرکت  معادن وفلزات، شــبانی 
فولادمبارکه، خلیل  زاده نماینده سازمان 
بورس واوراق بهــادار و بهرامیان نماینده 

مؤسسه حسابرســی رایمند و همکاران؛ 
مهندس ناصر تقــی  زاده  به عنوان دبیر 
مجمع و مدیرعامل شــرکت  گزارشــی 
از عملکرد و برنامه های اجرایی شــامل 
عملیــات اســتخراج، تولیــد و فروش 
محصــولات و طرح هــا و برنامه هــای  
ســالجاری شــرکت به اطلاع حاضران 
رســاند.در ادامه جلســه گزارش بازرس 
قانونی در خصوص عملکرد هیات  مدیره، 
ترازنامه،  بر  مالی مشــتمل  صورت های 
سود و زیان و یادداشت های پیوست آن 
برای ســال مالی منتهی به ۹۸/12/2۹ 
قرائت و مجمع پس از استماع توضیحات 
هیات مدیــره و بــازرس قانونی به اتفاق 
تائید عملکــرد هیات  مدیره؛  آراء ضمن 
صورت های مالی و یادداشت های پیوست 
آن برای سال مالی منتهی به ۹۸/12/2۹ 
را تصویب کرد و تصمیمات ذیل اتخاذ و 

مورد تصویب قرار گرفت.
1- در ارتباط با تقســیم سود سال مالی 
منتهی به ۹۸/12/2۹ مقرر شــد که از 
مبلغ  5۰ هــزار و 11 میلیارد ریال کل 
سود شرکت در سال ۹۸؛ مبلغ ۳۰ هزار 
و ۸۰۰ میلیارد ریال و به ازای هر ســهم 

۷۰۰ ریال بین سهامداران توزیع شود.
2- اعضای هیات  مدیره مشابه دوره قبل 

انتخاب شدند.
۳- معاملات مشــمول ماده 12۹ لایحه 
اصلاحی قانــون تجارت مــورد تائید و 

تصویب قرار گرفت.
۴- حــق حضور و پــاداش هیات مدیره 

تعیین شد.
5- روزنامه »دنیــای اقتصاد« و »جهان 
صنعت« برای درج آگهی های شــرکت 

تعیین شدند. 
۶- مجمــع مراتــب  تقدیر خــود را از 
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زحمات هیات مدیــره و تمامی کارکنان 
شرکت اعلام داشت.

بر اســاس این گزارش مهنــدس ناصر 
تقی زاده مدیرعامل شــرکت چادرملو در 
ســخنرانی آغازین این جلســه با موفق 
در  هیات مدیره  عملکــرد  ارزیابی کردن 
سال ۹۸ و کسب توفیقات فراتر از برنامه 
که آثار آن در صورت های مالی، گزارش 
عملکرد هیات مدیره و گزارش تفسیری 
مدیریت به طور مفصل برای سهامداران 
تشریح شــد؛ از زحمات مهندس نوریان 
کــه مدیرعاملی شــرکت چادرملو را در 
ســال ۹۸ به عهده داشــتند، تشــکر و 
قدردانی کرد و گفت: عملکرد ســال ۹۸ 
شــرکت در سایه تلاش  های بی  وقفه وی 
در معیت سیاستگزاری های هیات مدیره 
و سعی و تلاش تمامی کارکنان رخ داده 
است. وی افزود: اعتقاد داریم رهنمودها 
و همراهی صاحبان سهام و سیاست های 
متخذه توسط هیات مدیره موجب شده 
است که این شرکت در سال ۹۸ همچون 
گذشــته نقش خود را در زمینه تامین 
مواداولیه صنایع فولاد ایفاء و در راستای 
پیشبرد اهداف اقتصادی و صنعتی کشور 

گام  های مؤثری بردارد.
شـرکت معدنی و صنعتی چادرملو در سال 
۹۸ بـــا اتخاذ تدابیر مناسب مشکلات 
پیــش  رو را تا حد ممکن برطرف کرده و 

به موفقیت هایی چون
1- اجرای برنامه های اســتخراج و تولید 

محصولات فراتر از برنامه.
2- افتتاح رســمی کارخانــه مگامدول 

احیاء.
۳- اســتفاده مناســب و بهینه مصارف 
انرژی )بــرق، آب وگاز( در مجتمع های 

معدنی وصنعتی شرکت.
۴- استفاده حداکثری از ظرفیت ساخت 
داخل لــوازم، تجهیزات  و قطعات   یدکی 
به  تولیدی  در مجتمع هــای  مصرفــی 
نحــوی که در ســال ۹۸ بالغ بر ۴.۶۷5 
قلــم  قطعــات و لــوازم مصرفی جدید 
ساخت داخل شــده و تاکنون 2۶.5۳1 
قلم قطعات و لوازم یدکی از منابعِ داخلی 
تامین و جایگزین قطعات مشابه ساخت 

خارج شده است. 
5- پروژه هــای مطالعاتی، تحقیقاتی  و 
پژوهشی بـــا هدف کـــاهش مصارف و 
هزینه ها، بهینه ســازی و کاهش مصرف 

فـناوری هـای جدید،  از  استفاده  انرژی، 
انـــجام اصلاحات در خـطوط تـولید و 
بومی سازی و ساخت داخل در سال ۹۸ 
کماکان در دست اجراء بوده و تعدادی از 

این پروژه ها نیز خاتمه یافته است.
۶- در ســال ۹۸ دوره هــای آموزشــی 
کارکنان امانی و پیمانــکاران به میزان 

52.۸25 نفر ساعت برگزار شده است.
۷- طی ســال ۹۸ در تداوم برنامه های 
ارتبــاط صنعت بــا دانشــگاه دوره  های 
کارآموزی دانشجویان دانشگاه های کشور 
فـــرآوری،  اســتخراج،  در گرایش های 
تولید، برق و مکانیــک در مجتمع های 
معدنی وصنعتی بــه میزان 1۸.۴5۰ نفر 

ساعت برگزار شده است.
مدیرعامل چادرملو ســپس به تشــریح 
عملکــرد تولید شــرکت در ســال ۹۸ 
پرداخت و گفت: در ســال ۹۸ ســنگ 
باطلــه 52 میلیون و 5۸۸ هــزار تن و 
ســنگ آهن  معادل 1۴ میلیون و ۴۴۴ 

هزار تن استخراج شده است. 
همچنیــن مقدار ۹ میلیون و ۶۶2  هزار 
تن کنسانتره سنگ آهـــن تـولید شده 
که  2۹ درصد فراتر از ظرفیت اســمی 

کارخانه ها بود. 
در همین سال  شــرکت توانست 5۰۰ 
هزار تن انواع ســنگ آهن دانه بندی نیز 

تولید کند.
از ســوی دیگر ۳  میلیــون و ۶22 هزار 
تن گنـــدله، 1 میلیون و 5۸۶ هزار تن 
آهن اســفنجی و 1 میلیــون و 21 هزار 
تن شــمش فولادی در سال ۹۸  تولید 
شده است. وی ســپس به بیان عملکرد 
مالی  ســال  ۹۸ چادرملــو پرداخت و 
اعلام کرد: در همین راستا درآمـدها به 
میزان 1۰5.۰۹۷ میلیارد ریال، هـزینه ها 
به میزان 55.۰۸۶  میلیارد ریال و سود 
خالص به میزان 5۰.۰11  میلیارد ریال 
بوده اســت.مهندس تقــی  زاده یکی از 
مهمترین موفقیت های چادرملو در سال 
گذشته را  افتتاح و بهره برداری از کارخانه 
احیاء مستقیم )آهن اسفنجی( با ظرفیت 
1 میلیون و 55۰ هزار  تن عنوان کرد و 
گفت: با راه  اندازی این واحد آهن اسفنجی 
کارخانه شمش فولاد شـــرکت تامین و 
مـوجب کاهش قیـمت تمام شده هـر تن 
فـولاد به میزان 1۳ میلیون ریال در سال 

۹۸ شد.

مدیرعامل شــرکت چادرملو در گزارش 
خود همچنین به طرح ها و فعالیت های 
سرمایه ای در دست اجرا و طرح های در 
دست بررسی در  سال ۹۹ شرکت اشاره 
کرد و گفت: با توجه به مجوز اکتشــاف 
صادر شده از سوی سازمان صنعت، معدن 
و تجارت استان یزد در تاریخ ۹۷/11/2۸ 
عملیات اجرایی نقشــه برداری اکتشافی 
ژئوفیزیکی به روش مغناطیس  سنجی و 
مقاومت  ســنجی )IP/RS( پهنۀ معدنی 
جدیــد D1۹ انجام و عملیات مذکور به 
اتمام رســیده و ادامه عملیات اکتشاف 
تفصیلی پهنه مذکور در دست اجراست.  
دســتیابی به تودۀ معدنی ســنگ  آهن 
معدن مذکــور از بروز ریســک فقدان 
ذخیرۀ معدنی مناسب جلوگیری خواهد 
کرد. هزینه های سرمایه ای استفاده از این 
معدن به میــزان 25.۸۷۸ میلیارد ریال 

برآورد شده است.
طرحِ احداث نیروگاه خورشیدی:

شــرکت نســبت به احداث یــک واحد 
نیــروگاه 1۰ مگاواتــی خورشــیدی به 
عنــوان پایلوت در جوار نیــروگاه 5۰۰ 
مگاواتی سیکل ترکیبی خود در مجتمع 
صنعتی اقــدام و اجرای طرح مذکور در 
ســالجاری به اتمام خواهد رسید. هزینه 
ســرمایه گذاری در طرح فوق حدودا به 
میزان ۷ میلیون یورو خواهد بود. ســهم 
ساخت داخل تجهیزات طرح یاد شده با 
توجه به بومی ســازی به عمل آمده ۴۰ 

درصد است.
توســعه نیروگاه مذکور بــه میزان 1۰۰ 
مگاوات به صورت مستقل و یا مشارکت 

با سایر شرکت ها پیش بینی شده است.
تمامــی تجهیــزات خارجــی از جمله 
پانل های خورشــیدی، سیستم ردیاب و 
کابل های DC خریداری و به گمرک یا 

محل اجرای طرح تحویل شده است.
طرحِ احداث کارخانه گندله ســازی 

شماره 2:
با توجه به برنامه ریزی  های قبلی شرکت 
گندله ســازی  جدید  کارخانه  احــداث 
به ظرفیــت 5 میلیون تن در ســال را 
هدف گــزاری و عملیات تکمیلی اجرایی 
آن در ســال ۹۹ تداوم خواهد یافت. این 
کارخانه در محل مجتمع صنعتی شرکت 
قرار دارد. هزینه سرمایه گذاری طرح فوق 
مشــتمل بر ۸5 میلیون یورو و جمعا به 
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میزان 2۶.۷۷1 میلیارد ریال برآورد شده 
است.

طرحِ احداث کارخانه فروآلیاژها:
طرح احداث کارخانــه تولید فروآلیاژها 
فروسیلیکومنگنز(  و  پرکربن  )فرومنگنز 
بــا ظرفیــت 5۰ هزار تن در ســال و با 
سرمایه  گذاری 2۰ میلیون یورو از جمله 

طرح های شرکت در سال ۹۹ است.
برای  پایــدار  ســنگ آهن  تامین 
فعالیت هــای جــاری و توســعه 

فعالیت ها:
شــرکت معدنی وصنعتی چادرملو علاوه 
بر فعالیت های معدنی مربوط به آنومالی 
D1۹؛ خرید سنگ آهن از سایر شرکت ها 
را عملیاتی کرده و در آینده نســبت به 

توسعه این عملیات اقدام خواهد کرد.  
در  مشــارکت  چادرملــو  شــرکت 
ســرمایه گذاری و یــا تملیــک معادن 
ســنگ آهن جدید را در برنامه های خود 
پیش بینی کرده اســت. در همین راستا 
واحــد اکتشــافات در شــرکت ایجاد و 
نسبت به پیگیری طرح های مربوط اقدام 

می کند.
کارخانه های  ایجاد  در  مشــارکت 

کنسانتره و گندله:
برای احداث کارخانه های کنســانتره و 
گندله به ظرفیت ۴ میلیون تن در سال؛ 
موضوع تاسیس شــرکت جدید با سایر 
مشــارکین در ســال ۹۹ مطالعه شده و 
فعالیت شــرکت جدید بــه زودی آغاز 

خواهد شد.
تمهید تســهیل در زیرساخت های 

حمل ونقل ریلی:
شــرکت معدنی وصنعتی چادرملو برای 
تامین پایدار و مطمئن زیرســاخت های 
حمل ونقل ریلی موضوع ایجاد شــرکت 
حمل ونقل ریلی برای حمل مواداولیه و 

محصــولات را در دســتور کار خود قرار 
داده است.

ســرمایه  افزایش  در  مشــارکت 
شرکت های سرمایه پذیر:

به موجب مصوبه هیات مدیره شــرکت 
چادرملو موضوع مشــارکت در افزایش 
ســرمایه پذیر  شــرکت های  ســرمایه 
همواره مورد توجه مدیریت بوده اســت. 
شــرکت های ســرمایه پذیر عمدتــا در 
وابسته،  معدن وصنایع معدنی  زمینه های 
تامین و انتقال آب و تامین مالی فعالیت 
می کنند. طی ســال ۹۸ مبلغ 11.۳۷۷ 
میلیارد ریال بابت مشــارکت در افزایش 
سرمایه شرکت های سرمایه پذیر پرداخت 

شده است.
معادن  از  بهره برداری  در  مشارکت 
احداث  و  اســترالیا  ســنگ آهن 
به  کنســانتره  تولید  کارخانه های 

میزان 12/5 میلیون تن:
شرکت معدنی وصنعتی چادرملو به همراه 
شرکت معدنی وصنعتی گل گهر و شرکت 
فکور صنعت و هر کدام با مشــارکت به 
میزان ۳۳ درصد موضوع سرمایه گذاری 
در اســتفاده از ذخایر سنگ آهن کشور 
اســترالیا و تولیــد 12/5 میلیــون تن 
کنســانتره را پیگیــری و حق الســهم 
مشــارکین مطابــق برنامــۀ زمانبندی 

پرداخت شده است. 
سرمایه گذاری مشارکین در بهره برداری 
از معدن و تا پایــان فاز1 که کارخانه 5 
بهره برداری  به  میلیون تنی کنســانتره 
خواهد رسید؛ به میزان ۸۸ میلیون دلار 

آمریکا پیش بینی شده است. 
برای اجرای فاز1 و فازهای 2 و ۳ معادل 
۸5 درصــد مجموع ســرمایه گذاری که 
محــدود به مبلــغ ۹۶۰ میلیــون دلار 
آمریکا است؛ از تسهیلات فاینانس کشور 

استرالیا اســتفاده خواهد شد.وی افزود: 
طی سال ۹۸ بهای تمام شده دارایی های 
ثابت شــرکت به میزان ۴.5۳۰ میلیارد 
ریــال افزایش یافته اســت. هیات مدیره 
شـــرکت با توجه به نیـــاز نقـــدینگی 
اجرای طرح  ها و فعالیت های اشاره شده 
در آینده نزدیک نســبت به ارائه برنامه 
افزایش سرمایه از مبلغ ۶۷ هزار میلیارد 
ریال به حداقــل 1۰۰ هزار میلیارد ریال 
اقدام خواهد کرد.مدیرعامل چادرملو در 
ادامه ســخنرانی خود در مجمع عمومی 
بــه طرح هــا و فعالیت های ســرمایه ای 
بلندمدت آتی اشاره کرد و افزود: موضوع 
احداث کارخانه های گندله، آهن اسفنجی، 
فولاد و تأسیسات زیربنایی در منطقه آزاد 
تجـاری مُکران واقع در شهرستان چابهار 
)با مشارکت شرکت های معدنی وصنعتی 
چادرملــو، گل گهــر و فولادمبارکــه( از 

برنامه های بلندمدت شرکت است.
همچنین در راستای مصوبات هیأت مدیره 
و در راســتای مشارکت با بخش هـــای 
خصوصی این شــرکت اقدام به مشارکت 
در ســرمایۀ شــرکت آهن وفولاد غدیر 
ایـــرانیان بـه میزان ۳۰ درصد، شـرکت 
آهـــن وفولاد ارفع به میزان ۴۴ درصد، 
سَرمد  آهـــن وفولاد  شـرکت صنـــایع 
ابَرکــوه به میــزان ۶5 درصد، شــرکت 
فولاد شــاهرود به میــزان ۳5 درصد و 
شــرکت کاوند نهان زمین به میزان 2۹ 
اســت.این شرکت  درصد ســهام کرده 
در اجــرای طرح احــداث کارخانۀ تولید 
الکترودگرافیتی با ظرفیت ۳۰ هزار تن در 
سال به میزان ۳۶ درصد در سهام شرکت 
نوین الکتــرود اردکان مشــارکت کرده و 
شرکت فوق در مرحله قبل از بهره  برداری 
اســت. سود سهام ســرمایه گذاری  ها در 
سال ۹۸ و به میزان ۶.5۶۶ میلیارد ریال 
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عمدتاً مربوط به شرکت های آهن وفولاد 
ارفع، آهن وفولاد غدیر ایرانیان و شرکت 
تأمین سرمایه امید اســت. لازم به ذکر 
است با توجه به ترتیب برگزاری مجامع 
شــرکت های آهن وفولاد ارفــع و غدیر 
ایرانیان سود عملکرد دو سال شرکت های 

فوق در درآمد سال ۹۸ ارائه شده است.
انتقال  مشارکت در شرکت تأمین و 

آب خلیج فارس:
در اجــرای مصوبــۀ مــورخ ۹2/5/12 
هیات مدیره شــرکت مقرر شد  شرکت 
معدنی وصنعتــی چادرملو بــا خرید 2۰ 
درصد ســهام شرکت تامین و انتقال آب 
خلیج فارس برای اجرای طرح انتقال آب 
از خلیج فــارس به صنایع معدنی کشــور 
مشــارکت کند. در حــال حاضر میزان 
مشارکت در سهام شرکت مذکور معادل 

22/22 درصد است.
شــرکت تامین و انتقال آب خلیج فارس 
در تاریخ ۹2/۴/15 به شــمارۀ ۴۴۰۹۰۷ 
با ســرمایه ۳.۰۰۰ میلیــارد ریال ثبت 
و در حــال حاضر ســرمایه ثبت شــده 
شــرکت به مبلغ ۴۰.۰۰۰ میلیارد ریال 
اســت. افزایش سرمایه شــرکت تا مبلغ 
۶۰.۰۰۰ میلیارد ریال در مجمع  عمومی 
فوق  العاده تصویب و در حال تامین است.
موقعیت طرح در اســتان های هرمزگان، 
کرمان و یزد واقع و مسیر اجرای طرح از 
بندرعباس آغاز و پس از عبور از شهرهای 
ســیرجان و کرمان به شهرستان اردکان 
اجرای طرح  از  منتهی می شود.هـــدف 
انتقال آب نمک زدایی  و  شیرین ســازی 
شــده برای تامین بخشی از نیـــازها و 
مصارف آب مجتمع  هـــای تـولیدی در 
حـــال بهره برداری و طرح های توســعه 
شرکت های گل  گـــهر، مـس سرچشمه 
و چادرمـــلو و ... است. برای اجرای طرح 

انتقال آب مبلغ 11۰.۰۰۰ میلیارد  ریال 
هزینه پیش بینی شده است. هزینه انجام 
شده در مجموع طرح فوق و تا پایان سال 
۹۸ بالغ بر ۸1.۴5۸ میلیارد ریال )شامل 

2۴۳ میلیون یورو( است.
طــرح آبرســانی از بندرعباس به 
مسیرهای تعیین شده در سه بخش 

اجراء می شود:
بخش اوّل طرح از بندرعباس تا مجتمع 
معدنی وصنعتــی گل گهر به طول حدود  
۳۰۳  کیلومتر شــامل خط انتقال لوله 
به قطر 1.۶۰۰ میلیمتر با ظرفیت انتقال 
۴ متر مکعب در ثانیه بوده و پیشــرفت 
فیزیکــی این بخش تا پایان ســال ۹۸ 
به میــزان ۹5 درصــد، خاتمه عملیات 
خــرداد ماه ســالجاری و مبلــغ هزینه 
شده در این بخش به مـــیزان ۳۹.555 
اســت.بخش دوم طرح  ریــال  میلیارد 
از مجتمــع معدنی وصنعتــی گل گهر تا 
مجتمع مس سرچشــمه به طول حدود  
15۴  کیلومتر، شــامل خط انتقال لوله 
به قطــر 1.۳۰۰ میلیمتــر و با ظرفیت 
انتقــال 2/۷ مترمکعــب در ثانیه بوده و 
پیشرفت فیزیکی این بخش تا پایان سال 
۹۸ به میزان ۸2 درصد، خاتمه عملیات 
شــهریور ماه سالجاری و مبلغ هـــزینه 
شــده در این بخش به میزان 1۳.۶2۷ 
میلیارد ریال اســت.بخش ســوم طرح 
از مجتمــع مس سرچشــمه تا مجتمع 
صنعتی شرکت معدنی وصنعتی چادرملو 
به طول۳۶۰  )محل مجتمع صنعتــی( 
کیلومتر و سپس15۰ کیلومتر تا مجتمع 
معدنی چادرملو است. خط انتقال لوله به 
قطــر 1.۳۰۰ میلیمتر و۹۰۰ میلیمتر با 
ظرفیت انتقــال 1/5 متر مکعب بر ثانیه 
پیش بینی شده است. پیشرفت فیزیکی 
این بخش تا پایان سال ۹۸ به میزان ۸2 

درصد، خاتمه عملیات آذر ماه سالجاری 
و مبلغ هـــزینه شــده در این بخش به 

میزان 11.۸۶۶ میلیارد ریال است.
در همین راســتا عملیــات طرح احداث 
تاسیســات یک واحد آب شیرین کن به 
عنوان فاز اول و از ۳ فاز پیش بینی شده در 
شهرستان بندرعباس اجرایی شده است. 
پیشرفت فیزیکی تاسیسات یاد شده برای 
تولید روزانه ۶۰۰ هــزار متر مکعب آب 
در پایان ســال ۹۸ به میزان ۹۰ درصد، 
خاتمه عملیات خرداد ماه ســالجاری و 
مـــبلغ هزینه شده در ایـن قسـمت به 
مـــیزان 1۶.۴1۰ میـــلیارد ریال است. 
منابع تأمین مالی طرح یاد شــده شامل 
آورده ســهامداران، اخذ تسهیلات بانکی 
و وام ارزی صندوق توســعه ملیّ اســت. 
تقــی زاده در خاتمه اظهارامیدواری کرد: 
با تصویب عملکرد هیأت مدیره شــرکت 
و صورت های مالی سال ۹۸ هیأت مدیره 
شــرکت بتواند در سالجاری نیز همچون 
گذشــته به روند موفقیت ها ادامه داده و 
در راســتای صیانت از منافع سهامداران 
و مشارکت در پیشــرفت صنعتی کشور 

گام های مؤثری بردارد.
وی همچنیــن از طــرف هیأت مدیــره 
شــرکت از تمامی همکاران  بخش های 
امانــی، پیمانکاران و ســازندگانِ داخلی 
لوازم، قطعات، ماشــین آلات و تجهیزات 
که نقش عمده ای در موفقیت های شرکت 
داشــته اند؛ قدردانــی و ابــراز امیدواری 
کــرد: امیدواریم در اجــرای برنامه های 
آتی همچــون گذشــته از رهنمودها و 
و  اعضاء  مجمع عمومی  مســاعدت های 
تشریک مســاعی تمامی ســازمان ها و 
مؤسســاتی که با ارائــه خدمات خود به 
نحوی در اجــرای برنامه هــای تولیدی 

شرکت سهیم هستند؛ برخوردار باشیم.
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»گل گهر« کلکسیونی از استراتژی های 
صنعتی واقتصادی را به مجمع سالانه آورد

سالیانه  عادی  مجمع عمومی  جلســه 
شرکت معدنی وصنعتی گل گهر )سهام 
سال  عملکرد  »بررسی  عنوان  با  عام( 
مالی منتهی به 29 اسفند 98« در سالن 

همایش های وزارت کشور برگزار شد. 
این مجمع که با حضور اکثریت سهامداران 
و نمایندگان آنها رســمیت پیــدا کرد؛ با 
ریاست یونس الســتی مدیرعامل شرکت 
»ومعادن«، جمشید ملارحمان مدیرعامل 
شــرکت معدنی وصنعتی گل گهر به عنوان 
دبیر مجمع، 2 نماینده ناظر از شرکت های 
سرمایه گذاری امید و فولادمبارکه، نماینده 
نماینده  بهــادار و  ســازمان بورس واوراق 

حسابرس مستقل برگزار شد.
در ادامه این جلســه ســهامداران به بیان 
نظــرات خود پرداخته و ســوالات خود را 
مطرح کردند. ناظران و مدیرعامل شرکت 
معدنی وصنعتی گل گهر در ادامه به سوالات 
پاســخ دادند. ســپس نماینده حسابرس 
مســتقل گزارش حسابرســی را قرائت و 

نماینده ســازمان بــورس  واوراق بهادار نیز 
به اعلام نظــرات خود پرداختنــد.در این 
جلســه علاوه بر توانمندی  هــای گل  گهر 
در زمینه توسعه، ســرمایه  گذاری و تولید 
بــر این مهم تاکید شــد که در راســتای 
سیاســت  های وزارت صنعــت، معــدن و 
تجارت و حمایت های ســازمان توســعه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران نسبت 
به تقسیم متناسب سود برای انجام بی وقفه 

طرح های توسعه تلاش شود.
همچنیــن در پایــان بنــا به پیشــنهاد 
هیات رئیســه مجمــع و موافقــت اعضاء 
مجمع  عمومی مقرر شــد به ازای هر سهم 
مبلغ ۹۰۰ ریال تقسیم شود.گفتنی است 
در گزارش حسابرســی؛ حســابرس اعلام 
کرد از ســال ۸۶ تاکنون اولین بار بوده که 
حسابرســی مقبول بوده است و مغایرتی 

ندارد.
پیام مدیرعامل 

جمشــید ملارحمان مدیرعامل شــرکت 

معدنی وصنعتــی گل گهــر بــا اشــاره به 
تلاش های گل گهر برای توســعه و رشــد 
اقتصادی کشــور گفت: تلاش مــا بر این 
است شــاخص  های اساســی و مهمی که 
نقش محوری بر توســعه و تولید در بنگاه 
اقتصــادی بزرگی مثــل گل گهر به عنوان 
بزرگترین شــرکت تامین کننــده زنجیره 
فولاد کشــور داشته اســت؛ به استحضار 

حضار برسانیم.
مدیرعامل گل  گهر با اشاره به نقش محوری 
این شــرکت در زنجیره فولاد کشور افزود: 
از ۳ میلیارد تن ذخیره ســنگ آهن کشور 
حدود ۳۰ درصد در منطقه گل گهر وجود 
دارد و ایــن مهم نشــان می دهد در حوزه 
تامین مواداولیه فولاد کشــور در راستای 
طرح جامع فولاد کشــور است.وی با اعلام 
اینکه گل گهر جایگاه اول تولید کنسانتره 
و گندله را در کشــور در سال ۹۸ به خود 
اخنصاص داده،  بیان کرد: منطقه گل گهر 
نقش ۴۳ درصدی در تامین مواداولیه کشور 
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داشته است. در زمینه رشد تولید کنسانتره 
بیش از 1۶ میلیون تن تولید داشته   ایم که 
حدود ۳ درصد بالاتر از تولید سال ۹۷ بوده 
است. در زمینه رشد تولید گندله نیز بیش 
از 12میلیون تن تولید داشته ایم که حدود 
۴ درصد بالاتر از تولید سال ۹۷ بوده است.

ملارحمــان تاکیدکرد: امروز ســهامداران 
مفتخرند که سهامدار شرکتی هستند که 
پایه اصلی ترین تامین کننده خوراک فولاد 
کشور بوده و نقش اساسی در افزایش تولید 

داشته باشد.
مدیرعامل گل گهر افزود: سهامداران تا ده ها 
سال آینده نگران ارزش سهام و دارایی خود 
نیستند. درست است که از سال گذشته تا 
به امروز بازده سهام سهامداران ۴5۰ درصد 
بوده اســت، اما در آینده این بازده بیشتر 
از اینها می شــود. تمام تــلاش گل گهر بر 
امانتداری است و مجموعه سهامداران این 
خواسته را از مدیریت دارند که در راستای 

»جهش تولید« حرکت کند.
وی با اشــاره به فعالیت گل گهر در زمینه 
توســعه گفت: در سال ۹۸ بیش از ۸ هزار 
و 2۰۰ میلیارد تومان طرح های نیمه تمام 
را کامل کرده، در مــدار تولید قرار دادیم 
و به دســت رئیس جمهور افتتاح شــد. در 
ســالجاری نیز این نویــد را می دهیم که 
بیــش از 1۶ هــزار میلیــارد تومان طرح 
توسعه جدید به بهره برداری خواهد رسید. 
همچنین بیــش از ۳۰ هزار میلیارد تومان 
برای طرح های توسعه جدید هدف گذاری 
کرده ایم. به این ترتیب شــرکت گل گهر با 
تولید، بهره وری و مدیریت مناسب و شفاف 
توانسته نظام درستی را ایجاد کند و برای 

5 سال آینده خود برنامه ریزی کند.
ملارحمان با اشاره به شاخص های توسعه 
در این مجموعه گفت: سود خالص تلفیقی 
شــرکت حدود ۶۹۰۰ میلیارد تومان بوده 
که رشد 5۴ درصدی نسبت به مدت مشابه 
ســال قبل دارد. درآمد تلفیقی حاصل از 
فروش ما در ســال ۹۸ بیــش از 1۷ هزار 

میلیارد تومان بوده که به معنی رشــد 5۳ 
درصدی گل گهر اســت. درآمد حاصل از 
فروش شرکت گل گهر نیز 1۳ هزار میلیارد 
تومان بوده که نشــان می دهد در سال ۹۸ 
حدود ۴۴ درصد نســبت به سال ۹۷ رشد 
درآمد حاصل از فروش داشته ایم و سودی 
کــه از محل طــرح برای ســرمایه گذاران 
اختصاص دادیم؛ نویدبخش آینده ای خوب 
برای شــرکت گل گهر و سهامداران است. 
وی با اشاره به زیرساخت ها و توانمندی ها 
در این حوزه گفت: سال گذشته نیروگاهی 
را افتتاح کردیم، امســال هــم پروژه آب 
خلیج فــارس را پیــش رو داریــم. تزریق 
نقدینگی در راســتای تکمیل و راه اندازی 
طرح آبرســانی خلیج فارس در ســال ۹۸ 
صورت پذیرفته تا در ســالجاری این طرح 

را افتتاح کنیم.
عملکــرد شــرکت در حــوزه مدیریــت 

سرمایه گذاری های بلندمدت 
ســرمایه گذاری در شــرکت های فرعی و 

وابسته 
شــرکت های  در  ســرمایه گذاری  ارزش 
زیرمجموعه به حدود ۶۰ هزار میلیارد ریال 
در پایان سال ۹۸ رسیده است؛ به گونه ای 
که حجم ســرمایه گذاری در شرکت های 
زیرمجموعــه در ســالجاری بیــش از ۶۰ 
پذیرفته  درصد کل سرمایه گذاری صورت 

طی سنوات گذشته رسیده است.
میزان ســرمایه ثبتی شرکت های تابعه در 
سال ۹۸ از ۸۸.۷ هزار میلیارد ریال با رشد 
۷۰ درصدی به بیش از 15۰ هزار میلیارد 
ریال رســیده است و در ســالجاری نیز به 
بیــش از 2۳۶ هزار میلیــارد ریال خواهد 
رســید که نشــان از تامین به موقع منابع 
مالی بــرای اجرای پروژه هــای در جریان 
دارد.میزان ســرمایه ثبتی شــرکت نیز از 
۳۶ هزار میلیــارد ریال به ۴۸ هزارمیلیارد 
ریال افزایش یافت و مجوز افزایش سرمایه 
1۰۰ هــزار میلیارد ریال نیز از ســازمان 

بورس واوراق بهادار دریافت شده است.

پروژه های افتتاح شده در سال 98 
*کارخانه ذوب و ریخته گری جهان فولاد 
ســیرجان به ظرفیت 1/2 میلیون تن در 

سال 
*کارخانــه احیــاء مســتقیم توســعه 
آهن وفــولاد به ظرفیت 2 میلیون تن در 

سال 
*واحد نیروگاه سیکل ترکیبی به ظرفیت 

1۶۰ مگاوات 
*کارخانه فرآوری غبار شرکت معدنی و 
صنعتی گل گهر به ظرفیت 1 میلیون تن 
در ســال و 22 طرح صنعتی و زیربنایی 

دیگر 
پروژه  های قابل افتتاح در سال 99 

*احداث واحد خردایش 2
*احداث واحد کوبینگ افزایش ظرفیت 

خطوط کنسانتره طرح توسعه 
*احــداث واحد فرآوری غبــار کارخانه 

تغلیظ به همراه تیکنرمرکزی مجتمع 
*احداث پایل دوم سنگ آهن شکسته و 

نصب ریکلایمر 
*احداث کارخانه هماتیت جدید 

واحدهای میکســرهای جدید  *احداث 
کارخانه گندله  سازی شماره 1

*احداث 15 کیلومتر خط لوله انتقال آب 
از مخزن ۴5،۰۰۰ متر مکعبی به سایت 

آبی گل گهر 
*احداث جاده از منطقه گل گهر به سمت 

بزرگراه بندرعباس 
*احداث مخازن 1۰۰،۰۰۰ متر مکعبی 

*پروژه زیرسازی و روسازی شبکه ریلی 
منطقه 

*احداث کارخانه کنسانتره )خط ۳(
*احداث کارخانه گندله سازی شماره 1

*طرح انتقال آب از خلیج فارس )فاز 1 ( و 
احداث مجتمع آب  شیرین کن بندرعباس 
)فاز1( شــامل زیرســاخت ها، تاسیسات 

مشترک و مدول اول آب شیرین کن 
*احداث کارخانه بریکت سازی سرد آهن 

به روش کوره تونلی
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با حضور مديرعامل گروه توسعه ملی؛ 

طرح توسعه واحد اتوکسیلات 
پتروشیمی شازند افتتاح شد

با حضور دکتر تجریشی مدیرعامل شرکت 
ســرمایه گذاری گروه توســعه ملی؛ طرح 
توسعه واحد اتوکسیلات پتروشیمی شازند 

به صورت رسمی افتتاح شد.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل شرکت 
پتروشــیمی شازند؛ دکتر تجریشــی مدیرعامل  
شرکت سرمایه گذاری گروه توسعه ملی به اتفاق 
هیات همراه با حضور در شرکت پتروشیمی شازند 
ضمــن دیدار و گفتگو بــا مدیرعامل و مدیران و 
بازدیــد از واحدهای تولیدی این شــرکت؛ طرح 
توسعه واحد اتوکسیلات پتروشیمی شازند را به 

صورت رسمی افتتاح کردند. 
در ابتــدای این بازدید و در جلســه صبحگاهی 
شــرکت پتروشیمی شــازند؛ مهندس ولدخانی 
مدیرعامل پتروشیمی شازند ضمن خیرمقدم به 
دکتر تجریشی مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری 
گروه توســعه ملــی و هیات همراه در ســخنانی 
گفت: مدیران و همکاران این شــرکت سربازان 
جبهه خط مقدم تولید هستند که با توانمندی و 
تخصص خود؛ آمادگی لازم را برای انجام اقدامات 
بزرگ و ارزشمند در شــرکت و در سطح کشور 
دارند. یکی از رســالت های اصلی این شــرکت، 
تربیت نیروی انســانی متخصص بوده که به لطف 
خداوند اکثر شــرکت های پتروشــیمی کشور از 

توانمندی و تخصص این نیروها بهره مند هستند.
وی با اشــاره به فشارهای اقتصادی و تحریم های 
ظالمانه بین المللی علیه جمهوری اســلامی ایران 
گفت: شرکت پتروشیمی شــازند به دلیل تولید 
برخی از محصولات اســتراتژیک در کشــور  به 
صــورت ویژه ای از ســوی کشــورهای غربی در 
لیســت تحریم ها قرار دارد. این شــرکت قریب 
به ســه دهه به تولید انواع محصولات پلیمری و 
شــیمیایی پرداخت و تکنولوژی و تجهیزات آن 
بیشــتر از کشــورهای آمریکا و دیگر کشورهای 
اروپایی اســت و اداره مجموعه ای با این حجم از 
فعالیت و تنوع تولید؛ نیازمند وجود پتانســیل و 
توانمندی و انســجام خاصی است که شکر خدا 
شاهد موفقیت ها و دستاوردهای مهمی از سوی 
مجموعه پتروشــیمی شــازند در ســطح کشور 
هســتیم که این موفقیت ها و دستاوردها حاصل 
تلاش شبانه روزی، خودباوری و توانمندی مدیران 

و پرسنل این شرکت معظم است.
مدیرعامل پتروشیمی شــازند با اشاره به تاکید 
مقام معظم رهبری بــر »جهش تولید« اظهارکرد: 
در سالجاری یکی از اهداف بسیار مهم این شرکت 
ساخت قطعات و تجهیزات با توانمندی داخلی به 
ارزش 5 میلیون یورو است. بدین منظور واحدی 
به نام ســاخت و خودکفایی از ســال گذشته در 

این شرکت تاسیس شــد و در تعمیرات اساسی 
)اورهال( تاریخی سال گذشته پتروشیمی شازند؛ 
کارشناسان شرکت با دانش بومی و تخصص خود 
موفق به تعمیرات اساسی بدون حضور شرکت ها 
و کارشناســان خارجی شــدند و در عمل شعار 
ما می توانیم را به منصه ظهور رســاندند. از دیگر 
اقدامات ماندگار در اورهــال این مجتمع؛ ایجاد 
خــط هیدروژن بین این شــرکت و پالایشــگاه 
امام خمینی )ره( شــازند بود که با ایجاد این خط 
برای اولین بار در زمان تعمیرات اساسی برخی از 
واحدهای مجتمع در مدار تولید بودند. همچنین 
در زمان اورهال بســیاری از قطعات و تجهیزاتی 
که سالیان متمادی تعمیر نشــده بودند؛ تعمیر 
و نقشــه های فنی آنها تهیه شــد تا در تعمیرات 
اساسی سال های آینده مشکلی در این خصوص 
ایجاد نشــود. ضمن  اینکه با توجه به گستردگی و 
حجم بالای کارهای تعمیراتی در اورهال ســال 
گذشــته؛ هزینه کلی تعمیرات اساسی این دوره 
نسبت به دوره های گذشته کاهش یافته که نشان 
از توانمنــدی و مدیریت صحیــح در بخش های 

مختلف مجموعه پتروشیمی شازند است.
مهندس ولدخانی افزود: طی سال گذشته علاوه 
بر تشدید تحریم های بین المللی؛ برخی از موانع 
و مشــکلات داخلی مانند اعتصابــات رانندگان 



کامیــون باعث ایجاد وقفــه در حمل محصولات 
تولیدی این شــرکت شد؛ این در حالی است که 
روزانه قریب به 1۰۰ کامیــون خوراک موردنیاز 
مجتمع بالغ بر ۳ هزار تن در روز از سراسر کشور 
به این مجتمع وارد می  شود. با این وجود در سال 
گذشته با پیگیری و اقدامات موثر توانستیم حدود 
۷۰ درصــد از خوراک مجتمــع را از طریق خط 
لوله و از مبادی مختلف تامین کنیم. همچنین در 
حال حاضر اولویت اصلی شرکت های پالایشگاهی 
کشــور تولید بنزین اســت و در اولویت بعد این 
شــرکت  ها خوراک مجتمع پتروشــیمی شازند 
را تامین می کنند که این موضــوع در پاره ای از 
مواقع مشکلاتی را در تامین به موقع خوراک برای 

شرکت ایجاد کرده است.
وی خاطرنشــان کرد: در سنوات گذشته با توجه 
به شــرایط ارزی کشور خوراک شرکت از عراق و 
با کیفیت بســیار خوب و با قیمت مناسب تامین 
می شــد. برای پتروشیمی شــازند در مقایسه با 
شــرکت های پتروشــیمی دیگر شــرایط تامین 
خوراک گاز متفاوت اســت و قیمت تمام شــده 
محصــولات تولیدی تابع قیمت خــوراک نفتا و 
قیمت جهانی نفت اســت. این در حالی است که 
طی ســالیان گذشته قیمت خوراک گاز در سایر 
شرکت های پتروشیمی تغییری نیافته است، اما 
بــا تلاش و پیگیری های مداوم همکاران خصوصا 
در معاونت بازرگانی؛ فروش شــرکت پتروشیمی 
شازند در سال ۹۸ بیش از ۶۷۰۰۰ میلیارد ریال 
بوده و رکورد جدیدی از فروش به ثبت رســیده 
اســت. ضمنا پیگیری های متعددی در ارتباط با 
قیمــت خوراک دریافتی از مراجع مختلفی چون 
وزارت نفــت و مجلس شورای اســلامی صــورت 

پذیرفته است.
مدیرعامل پتروشیمی شازند در خصوص فروش 
شرکت در شرایط گسترش ویروس کرونا به این 
نکته اشــاره کرد: با توجه به بسته شدن مرزهای 
کشــور امکان صــادرات محصــولات از طریق 
حمل ونقل زمینی میســر نبود که خوشــبختانه 
برای اولین بار صــادرات محصولات تولیدی این 

شرکت از طریق حمل ریلی انجام گرفت.
وی بــا اشــاره بــه نــوع و حجــم فعالیت های 
پتروشیمی شازند عنوان داشت: این شرکت با 2۳ 
واحد تولیدی و فرآینــدی به عنوان متنوع  ترین 

تولیدکننده محصولات پتروشــیمی در کشــور 
شناخته می شــود و برخی از محصولات تولیدی 
آن منحصربه فــرد و برای مصرف کشــور حیاتی 
است. تامین به موقع کاتالیست ها در شرکت های 
پتروشیمی نیاز حیاتی است. یکی از کاتالیست های 
موردنیــاز در واحدهــای تولیــدی این مجتمع؛ 
کاتالیست واحد اتوکســیلات است که با قیمت 
حدود 1۳-12 میلیون دلار از طریق کشور چین 
تامین می شــد. با توجه به افزایش 5۰ درصدی 
قیمت ساخت این کاتالیست؛ مذاکرات با یکی از 
شــرکت های داخلی به منظور همکاری مشترک 
برای ساخت داخلی کاتالیست واحد اتوکسیلات 
در حال پیگیری اســت. ضمن اینکه در خصوص 
ساخت دیگر کاتالیســت  ها مطالعات و تحقیقات 
بسیار خوبی در کشور صورت گرفته و پتروشیمی 
شازند آماده همکاری با سایر شرکت های داخلی 

در زمینه بومی سازی کاتالیست هاست.
مهنــدس ولدخانــی در ادامه افــزود: در زمینه 
گریدهای پلیمری نیز اقدامات بسیار ارزنده ای در 
این شرکت عملی شده است. یکی از این اقدامات؛ 
ساخت گرید و مواداولیه موردنیاز در تولید سرنگ 
و ســرم اســت که پیش از این از شــرکت های 
خارجی نظیر هیوســانگ کره  جنوبی وارد کشور 
می شــد که خوشــبختانه با اجــرای پروژه های 
تحقیقاتی متعدد؛ این گرید در کشور و در شرکت 
پتروشیمی شــازند ساخته و با پیگیری های وزیر 
بهداشت و در راستای مسئولیت های اجتماعی و 
کمک به بهداشت و درمان کشور خط تولید این 
نوع گرید تا چند روز آینده مجددا در مدار تولید 

قرار خواهد گرفت. 
وی تاکیدکــرد: از دیگــر اقدامات مؤثر در بخش 
پلیمری مجتمع پتروشــیمی شــازند ســاخت 
محصول PE1۰۰ در دو نوع نچرال و بلک است و 
این محصول در تولید لوله های آبرسانی و انتقال 
گاز کاربرد فراوانی دارد که خوشــبختانه با کربن 
بلک موجود در انبارهای مجتمع به ارزش ریالی 
2۰۰ الی ۳۰۰ میلیارد ریال این محصول در این 
شــرکت تولید و ضمن دریافت تائیدیه  های لازم 
به عنوان برگ برنده ای در ســبد محصولات این 
مجتمع صنعتــی در بازارهای داخلی و صادراتی 

شناخته می شود.
مدیرعامل پتروشیمی شازند در ارتباط با فعالیت 

دیگــر واحدهای این شــرکت گفــت: در بخش 
فــروش اقدامات متعددی در زمینــه بازاریابی و 
فروش محصولات صــورت پذیرفته که می توان 
از ایجاد بازارهای جدید در 1۳ کشــور در منطقه 
آســیای میانه و همکاری با شــرکت های تولید 
سیمان کشور به منظور اســتحصال محصول از 
برخی از ضایعات موجود در این شــرکت که در 
صنایع ســیمان کاربرد فراوانی دارد؛ نام برد. در 
واحــد پژوهش وفناوری محققان و پژوهشــگران 
این واحــد با اصلاح روند موجود به دنبال اجرای 
پروژه های تحقیقاتی متنوع برای تولید محصول 
و گریدهــای جدید هســتند. در بخش پروژه ها 
حــدود 12 پــروژه در حال پیگیری اســت که 
نتایــج تاثیرگذاری در تولیدات شــرکت خواهد 
داشت که از این پروژه ها می توان به نصب راکتور 
واحد اتوکســیلات و دسترسی پتروشیمی شازند 
به تکنولوژی ســاخت آن، همکاری با شــرکت 
ماشین  ســازی اراک برای ساخت 2 مخزن کروی 
به منظور افزایش ظرفیت ذخایر مجتمع، پیگیری 
و انتخاب پیمانکار در اجرای پروژه آب و پســاب 
بــه ارزش 12 میلیــون دلار و راه انــدازی پروژه 
بدون   )VRU( بخارات هیدروکربنی  جمع آوری 

حضور مجری ایتالیایی این پروژه اشاره کرد.
مهندس ولدخانی از تلاش های همکاران معاونت 
مالــی و ارتباط و مناســبات کاری خوب آنان با 
حسابرسان شرکت و ســازمان حسابرسی کشور 

تشکر کرد.
وی افزود: برای اولین بار در این شرکت به منظور 
بهره منــدی از دانش و تجــارب ارزنده مدیران و 
کارشناســانی که در آستانه بازنشستگی هستند؛ 
طرحی با عنوان مدیریت دانش در شرکت اجرایی 
شــده که هدف از این طرح جانشــین  پروری و 

پرورش نیروی  انسانی ماهر و متخصص است.
مدیرعامل پتروشــیمی شــازند در بخش پایانی 
ســخنان خود ضمن تقدیر و تشکر از حمایت ها، 
همــکاری و مســاعدت های مدیــران شــرکت 
ســرمایه گذاری گروه توســعه ملی به ویژه دکتر 
تجریشی خواســتار حمایت بیشتر از پتروشیمی 

در سطح صنایع پایین دستی شد.
دکتر تجریشی نیز در سخنانی ضمن عرض خسته 
نباشید به جهادگران عرصه تولید بیان داشت: در 
ســال های اخیر شرایط تولید با مشکلات فراوانی 
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مواجه بوده است و سالجاری از سوی مقام معظم 
رهبری به عنوان سال »جهش تولید« نامگذاری 
شده و تمرکز اصلی کشور در حال حاضر توجه به 
مقوله تولید است. کشورهای غربی پس از جنگ 
جهانی دوم به دنبال ایجاد جنگ اقتصادی با دیگر 
کشورها بوده اند و طبق آمار و گزارش ها در حال 
حاضر شــاهد یک جنگ تمام عیــار اقتصادی از 
سوی دشمنان جمهوری اسلامی هستیم که در 

تاریخ بی سابقه است.
وی افــزود: با توجــه به چالش هــای پیش روی 
کشور نقش شرکت های مهمی نظیر پتروشیمی 
شازند در اقتصاد کشور بسیار حائز اهمیت است 
و مدیــران و همکاران این شــرکت در رده های 
مختلف با توجــه به تورم، فشــارهای اقتصادی 
و ســایر مشــکلات اقتصادی با انگیــزه و تلاش 
خستگی ناپذیر در خدمت تولید و رونق اقتصادی 

کشور هستند.
توسعه  مدیرعامل شرکت ســرمایه گذاری گروه 
ملی گفــت: علیرغم اهمیت موضوع تولید بعضی 
از تولیــدات با وجود برخی از ویژگی ها از اهمیت 
بیشــتری برخوردار می شوند که در شرایط فعلی 
یکی از این ویژگی های مهم توجه به موضوع ارز 
است که یک موضوع کاملا ملی است و دشمنان 
به دنبال ایجاد فشــار و محدودیت در این بخش 
هستند که خوشــبختانه در شرکت پتروشیمی 
شــازند با تلاش پرسنل سختکوش این مجموعه 
شــاهد تولید محصولات صادرات محور هستیم و 
در زنجیره تولیدات این شرکت از تهیه مواداولیه، 
تعمیر و نگهداری تجهیزات، فروش و ورود ارز به 
کشور  با محدودیت های بسیاری مواجه بوده که 
با خلاقیت فردی و تلاش جمعی می توان بر این 

موانع و محدودیت ها فائق آمد.
دکتر تجریشی با تقدیر ویژه از مهندس ولدخانی 
عنوان داشــت: خوشــبختانه وی نتایج تلاش ها، 
اقدامات و دســتاوردهای پتروشــیمی شازند را 
به خوبی در جلســات مختلف در بین مسئولان 
کشوری منعکس کرده و نشان داده که پتروشیمی 
شــازند با وجود تمام چالش ها، مشکلات و موانع 
موجود بــا اهمیت دادن به موضــوع صادرات و 

ارزآوری به دنبال حل بخشــی از مشکلات کشور 
اســت. همچنین با رایزنی و مذاکره با مسئولان 
بانک مرکزی به دنبال ایجــاد مدیریت ارزی در 
مجموعه گروه توسعه ملی هستیم  که با این اقدام 
امکان مدیریت درآمدهــای ارزی گروه از طریق 
شــرکت ها و هلدینگ هــای زیرمجموعه فراهم 

خواهد شد.
وی به اهمیت جایگاه شــرکت پتروشیمی شازند 
در کشور اشــاره کرد و یادآور شد: در جغرافیای 
صنعت پتروشیمی کشــور؛ پتروشیمی شازند به 
عنوان یک شرکت خلاق و نوآور در زمینه تحقیق 
و توســعه این صنعت شــناخته می شود و سبد 
متنوع محصولات تولیدی این شــرکت مصداق 
آن اســت که این تنــوع در دیگر شــرکت های 
پتروشیمی کشور مشــاهده نمی شود و بار اصلی 
تحقیق وتوسعه صنعت پتروشیمی کشور بر دوش 

مجموعه پتروشیمی شازند است.
دکتر تجریشی با اشاره به نقش مهم پتروشیمی 
شــازند در بخش اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
اســتان مرکزی خاطرنشان کرد: مهمترین نقش 
این شرکت در اســتان نقش امنیتی آن است. با 
توجه به اینکه بیش از ۳ هزار نفر در این شرکت 
مشــغول به فعالیت هســتند؛ نقش پتروشیمی 
شــازند در تامین معاش خانواده هــای کارکنان 
بسیار حائز اهمیت است. این شرکت در مجموعه 
گروه توســعه ملی نیز حائز اهمیت ویژه ای است؛ 
به طوری که یک سوم سبد سهام )پرتفوی( گروه 
را شرکت پتروشیمی شازند تشکیل می دهد و از 

توان درآمدزایی بالایی برخوردار است.
مدیرعامــل گــروه توســعه ملی بــه برگزاری 
ســالیانه  عادی  مجمع  عمومــی  موفقیت  آمیــز 
پتروشیمی شــازند اشاره داشــته و عنوان کرد: 
تقســیم سود 1۳۷۰ شاراک نشــان از اعتماد به 
نفس و توانمندی مدیران مجموعه در بخش های 

مختلف شرکت است.
وی با اشــاره به تاکیدات مهنــدس ولدخانی بر 
توجه به ساخت داخل اظهارکرد: اقدامات بسیار 
ارزشــمندی در زمینه تعمیرات اساسی، ساخت 
قطعات وتجهیــزات و کاتالیســت ها در شــرکت 

پتروشیمی شازند صورت پذیرفته که در شرایط 
ســخت تحریم توجه به ســاخت داخل یکی از 
بایدهای اساســی در فعالیت ها و برنامه ریزی های 
این شرکت است و عملکرد شرکت های پتروشیمی 

در اقتصاد کشور بسیار تاثیرگذار خواهد بود.
دکتر تجریشی با تقدیر از توجه پتروشیمی شازند 
به موضوع مســئولیت های اجتماعی بیان داشت: 
توجه و مسئولیت پذیری این شرکت در حفاظت 
محیط زیست، اجرای پروژه آب و پساب به منظور 
صرفه جویــی در مصرف آب و ایجاد تولید پایدار، 
تولید و توزیع محلول ضدعفونی کننده در مراکز 
بهداشتی و درمانی در زمان شیوع ویروس کرونا، 
کمک های نقدی در راستای اقدامات پیشگیرانه 
این ویــروس، تولیــد گرید موردنیــاز در تولید 
ماده اولیه لباس های یکبار مصرف بیمارســتانی و 
پروژه های در دست اقدام بخشی از اقدامات مؤثر 
و ارزشمند این شرکت در عمل به مسئولیت های 

اجتماعی است.
به گفته مدیرعامل وبانک مذاکرات ســازنده ای با 
بانک ملی، وزارت اقتصاد و نهاد ریاست جمهوری 
انجام شــده اســت تا اجازه اجــرای پروژه های 

توسعه ای شرکت های زیرمجموعه داده شود.
دکتر باباگل زاده معاونت امور شــرکت های گروه 
توسعه ملی نیز در ســخنان کوتاهی ضمن ابراز 
خرســندی از حضور در جمــع قهرمانان تولید 
پــس از برگزاری موفق آمیز مجمع پتروشــیمی 
شــازند گفت: هدف از این حضور عالی ترین مقام 
و جمعی از مدیران ارشد صاحب سهام عمده در 
شرکت پتروشیمی شــازند به منظور قدردانی از 
تلاش های مدیران و پرســنل این شرکت است و 
برای مجموعه گروه توســعه ملی موجب افتخار 
است که اعلام کند پتروشیمی شازند صادرکننده 

مدیران توانمند صنعت پتروشیمی کشور است.
وی یادآور شد: تحریم های ظالمانه با وجود ایجاد 
مشکلات متعدد؛ برکاتی نیز برای کشور به ارمغان 
آورده که یکی از این برکات استقلال کشور و تکیه 
بر توان داخلی است. مجموعه پتروشیمی شازند 
در اورهال تاریخی خود و در خدمت  رســانی در 
حوزه سلامت این مهم را به منصه  ظهور گذاشته 
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سرپرست بانك مسکن اعلام كرد:

مقطع حساس تامین مالی مسکن

سرپرست بانک مســکن اعلام کرد: 
بازار ســاخت و تولید مسکن در یکی 
قرار  زمانی  مقاطع  حســاس ترین  از 
دارد و شــرط عبور امن و کم هزینه 
از ایــن وضعیت؛ وجــود منابع مالی 
پروژه های  به  موقع  به  تخصیص  برای 

ساختمانی است.
به گزارش روابط  عمومی بانک مسکن؛ نادر 
قاســمی ضمن اشــاره به دغدغه مشترک 
دولت و مجلس برای خروج از رکود مسکن 
و رونق ساخت و عرضه مسکن ارزان قیمت 
برای اقشــار هدف جامعه افــزود: در این 
مقطع طــرح اقدام ملی ســاخت و تولید 
مسکن در همه شهرهای کشور شروع شده 
است. یک پیش  نیاز اصلی برای پیشبرد این 
طرح و ساخت و تحویل به موقع واحدهای 
مســکونی؛ تامین منابع بانکی و پرداخت 
تسهیلات ساخت است که برای این منظور 
بانک مسکن مسئولیت پرداخت 1۴۰ هزار 
فقره تســهیلات ساخت به ســازنده  های 
فعال در این طرح را پذیرفته اســت. با این 
حال سایر بانک ها نیز قرار است تسهیلات 
ساخت در طرح اقدام ملی تولید مسکن را 

پرداخت کنند.
سرپرست بانک مسکن تاکیدکرد: هر چقدر 

منابــع اعتباری نقد در اختیــار بانک قرار 
بگیرد؛ توان تســهیلات  دهی به پروژه های 
ساخت و عرضه مسکن نیز بیشتر می شود. 
در نتیجه این فرصت بــرای افزایش تیراژ 

ساخت نیز به وجود می آید.
قاسمی با بیان اینکه قرار است بانک مسکن 
در طرح اقدام ملی مسکن 1۴ هزار میلیارد 
تومان تسهیلات پرداخت کند، افزود: بانک 
مســکن همانطور که در طرح مسکن مهر 
بــازوی اصلی تامین مالــی پروژه های این 
طرح بود و توانست برای ساخت و تکمیل 
بیــش از 2 میلیــون و ۳۰۰ هــزار واحد 
مسکونی در طرح مســکن مهر تسهیلات 
پرداخت کند و حتی واحدهای ساخته شده 
را تا مرحله فروش اقساطی و صدور کارت 
قســط جلو ببرد؛ اکنون نیز با همان تجربه 
عظیم مشغول طی کردن مراحل لازم برای 
تشکیل پرونده پروژه  های طرح اقدام ملی و 

پرداخت تسهیلات است.
قاســمی افزود: بانک مســکن عملا بانک 
توســعه ای در بخش مســکن به حســاب 
می آید؛ بنابراین همانطور که این بانک بیش 
از ۹۰ درصد از تسهیلات سالانه پرداختی 
را به صورت مســتقیم به بخش مسکن و 
ساختمان اختصاص می دهد و در طرح های 

ملی و انبوه خانه سازی همواره نقش اول را 
بر عهده داشــته؛ لازم است بسترهای لازم 
بــرای افزایش توان تســهیلات  دهی بانک 

مسکن نیز فراهم بیاید.
سرپرست بانک مسکن بر همکاری سازنده 
و پیشــبرنده بانک با مجموعــه دولت و 
مجلس برای اجرای سیاست های محرک 
ساخت وساز و مشوق عرضه مسکن ارزان 
تاکید کــرد و گفت: همــه مدیریت های 
شــعب اســتانی بانک مســکن موضوع 
پرداخت تسهیلات طرح اقدام ملی تولید 
مســکن را جزو اولویت شــماره یک خود 

تعریف کرده اند.
بر اساس این گزارش سال گذشته 2۶ هزار 
و ۶۰۰ میلیارد تومان تســهیلات توســط 
بانک مسکن به قسمت  های مختلف بخش 
مسکن شامل تســهیلات مشارکت مدنی، 
خرید، جعاله و ... پرداخت شد که به لحاظ 
تعداد 5۸1 هزار فقره بوده اســت. در سال 
۹۸ در شرایطی که رکود عمیق در بازارهای 
معاملات و ساخت وساز مسکن حاکم بود، 
اما تســهیلات پرداختی توسط این بانک 
در بخش مســکن 1۹ درصد رشد کرد که 
این نشان از کاربردی بودن تسهیلات بانک 

مسکن دارد.
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پرويزيان رئيس كانون بانك ها و مؤسسات اعتباری خصوصی:

 شورای پول واعتبار مصوب کند 
نرخ تسهیلات را کاهش می دهیم

رئیس کانون بانک ها و مؤسســات اعتباری خصوصی گفت: تغییری در 
کاهش نرخ سود سپرده گذاری صورت نگرفته است که حالا انتظار کاهش 

نرخ سود تسهیلات را داشته باشیم.
به گزارش روابط عمومی بانک پارســیان؛ کورش پرویزیان در پاسخ به این سوال 
که بانک ها نرخ ســود ســپرده های خود را کاهش دادند، اما خبری از کاهش نرخ 
سود تسهیلات نیســت؟ توضیح داد: شورای پول واعتبار به تازگی هیچ تصمیمی 
 در رابطه با کاهش نرخ ســود بانکی اتخاذ نکرده و پرداخت سود 15 درصدی به 
ســپرده های بلندمدت بر اساس تصمیمی  اســت که حدود ۳ سال از زمان ابلاغ 
آن ســپری می شود. اگر نرخ ســود به 12 درصد کاهش می یافت؛ این خواسته تا 
حدودی منطقی بود، اما در حال حاضر تغییری در روند سوددهی بانک ها صورت 
نگرفته است. ضمن  اینکه تصمیم گیری در این خصوص در حیطه وظایف بانک ها 
نیست.وی افزود: تصمیم  گیری در رابطه با تعیین نرخ سود و تبعات آن در حیطه 
وظایف شــورای پول واعتبار بوده و بانک ها تنها مصوبات این شورا را اجرا می کند. 
اگر بانکی پیش از این سود بالای 15 درصد پرداخت می کرده؛ تخلف بوده است. 
بر اساس مصوبه شورای پول واعتبار بانک ها اجازه  پرداخت نرخ سود بالا را نداشته 

و اگر هم بانکی چنین سودی را پرداخت می کرده؛ تخلف بوده است.
مدیرعامل بانک پارسیان در خصوص اینکه نرخ سود سپرده های کوتاه مدت پیش 
از این 1۰ درصد بوده، اما تقریبا از ابتدای امســال به ۸ درصد کاهش یافته است، 
گفت: میزان ســپرده های کوتاه مدت معمولا بســیار ناچیز است. به همین دلیل 
نمی توان بر مبنای آن تصمیم گیری کرد. مهمترین عامل محدودکننده تغییرات 
نرخ ســود؛ نرخ تسهیلات است. در حال حاضر  بنگاه های اقتصادی به دلیل نبود 
مشــتری با نیمــی از ظرفیت خود کار می کنند و قادر بــه دریافت و بازپرداخت 

تسهیلات با سودهای بالا نیستند.
به گفتــه وی تصمیم گیری در رابطه با تعیین نرخ ســود و تبعات آن در حیطه 
وظایف شــورای پول واعتبار بوده و بانک ها تنها مصوبات این شورا را اجرا می کند. 
حالا هم اگر این شــورا تصویب کند؛ از آن تمکین می کنیم.  نرخ سود 15 درصد 
همان نرخی است که شورای پول واعتبار پیش از این تصویب کرده بود. سال ۹5 
بود که نرخ سود ســپرده به 15 درصد کاهش یافت و از آن به بعد هیچ تغییری 
در نرخ سود اتفاق نیفتاد. در یک مقطعی در سال ۹۶ نرخ سود بانکی به تشخیص 
بانک مرکــزی و تائید دولت بــه 2۰ درصد افزایش یافت. این تصمیم خســارت 
سنگینی را به نظام بانکی کشور وارد کرد و قرار بود که این خسارت جبران شود، 
اما این اتفاق در عمل هیچگاه رخ نداد. بعد از آن دوباره نرخ ســود به حالت قبلی 
برگشــت. حالا هم به دلیل ثابت بودن نرخ ســود سپرده نمی توان انتظار کاهش 
نرخ سود تسهیلات را داشت.رئیس کانون بانک ها و مؤسسات اعتباری خصوصی 
در ادامه اظهارداشــت: در تعیین نرخ سود بانکی نمی توان تنها اثرات کوتاه مدت 
آن در شــاخص های مختلف اقتصادی را ملاک قــرار داد. معمولا تعیین چنین 
شاخص هایی بر اساس سیاســتگذاری های بلندمدت سیاستگذار تعیین می شود 
و فاکتورهای متعددی وجود دارد کــه اجازه بالا بردن آن را نمی دهد. مهمترین 
عامل محدودکننده تغییرات نرخ ســود؛ نرخ تســهیلات است. در نظام اقتصادی 
کشــور بیش از ۹۰ درصد تامین مالی بر عهده نظام بانکی اســت و کمتر از 1۰ 
درصد روی دوش بازار سرمایه است. از این رو بانک ها نقش بسیار تعیین کننده ای 
در چرخیدن چرخ تولید کشور بر عهده دارند.پرویزیان ادامه داد: بنابراین هرگونه 
افزایش نرخ سود تسهیلات؛ قیمت تمام  شده تولید را بالا برده و در شرایط رکودی 
واحدهــای تولیدی را با چالش بزرگــی مواجه می کند. در حال حاضر  بنگاه های 
اقتصادی به دلیل نبود مشــتری با نیمــی از ظرفیت خود کار می کنند و قادر به 
دریافت و بازپرداخت تســهیلات با سودهای بالا نیستند. حتی اگر واحد تولیدی 

هم ریسک وام با سود بالا را به جان بخرد؛ ریسک عدم بازپرداخت آن برای بانک 
بسیار بالاست. به عبارتی نه بانک ها می توانند ریسک بیشتری را تحمل کنند و نه 
واحدهای تولیدی قادر هستند که سودهای بالایی را به نظام بانکی پرداخت کنند.

وی افزود: اما از دیگر دلایل پایین بودن نرخ ســود در نظام بانکی؛ کم  ریســک یا 
حتی بدون ریســک بودن سرمایه گذاری در این بازار است. به هر حال باید توجه 
داشت که هر چه میزان ســوددهی در بازاری بالا می رود؛ ریسک سرمایه گذاری 
در آن هم بالا می رود. درســت است که بازار سرمایه این روزها سودهای نجومی 
 را عاید سرمایه گذاران خود کرده است، اما از آن طرف این نگرانی هم وجود دارد 
که روزی شــاخص ریزش کرده و زیان سنگینی را به بار آورد، اما چنین ریسکی 
در بازار پول وجود ندارد. به عنوان مثال با وجود اینکه بانک مرکزی و دولت هیچ 
تعهدی نســبت به سپرده گذاری در مؤسسات پولی و مالی غیرمجاز نداشتند؛ در 
نهایت وارد میدان شــده و پول مال باختگان را پس داد. همچنین بر اساس قانون 
صندوق ضمانت ســپرده ها؛ ضمانت می کند که حتی اگر بانکی هم دچار مشکل 
شــد؛ پول سپرده گذاران و سود آنها را پس بدهد. با این اوصاف می توان ادعا کرد 
که نرخ سودی که بانک ها به سرمایه گذاران خود پرداخت می کنند؛ رقم منطقی 
و قابل  قبولی اســت.پرویزیان در ادامه گفت: جــدای از وضعیت بازارها؛ نرخ تورم 
در اقتصاد ایران خیلی بالاتر از نرخ ســودی اســت که بانک ها به ســپرده گذاران 
خود پرداخت می کنند. بر اســاس تازه ترین گزارش مرکز آمار نرخ تورم در خرداد 
به 2۷.۸ درصد رســیده اســت. در واقع حتی با فرض پرداخت سود 15 درصدی 
ســپرده گذاران ماهانه چیزی حــدود 1۳ درصد ارزش دارایی خود را از دســت 
می دهند. مدیرعامل بانک پارســیان با تاکید بر اینکه نرخ ســود تابعی از شرایط 
بازار، ریسک های احتمالی و متغیرهای کلان اقتصادی است، تصریح کرد: بنابراین 
تورم به تنهایی تعیین  کننده نرخ ســود بانکی نبوده و نیست. بارها پیش آمده که 
نرخ ســود بانکی بالاتر از نرخ تورم بوده اســت. همچنین عکس این اتفاق را هم 
شاهد بودیم. به عنوان مثال در دوره های مختلف تورم به ۳5 تا ۴۰ درصد افزایش 
یافته بود، اما نظام بانکی قادر به بالا بردن نرخ سود سپرده نبود. تعیین نرخ سود 
بر اســاس دید مجموعه تصمیم گیران پولی کشور تعیین شــده، نه از زاویه دید 

سپرده گذار یا بانک ها؛ بنابراین باید منافع هر دو بخش در آن لحاظ شود.
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در نخستین نشست هم اندیشی مدیران و رؤسای شعب بانک دی در 
سال 99 برنامه ها و اهداف پیش روی بانک در سالجاری تبیین شد.

به گزارش روابط عمومی بانک دی؛ در نخستین نشست هم اندیشی مدیران 
و رؤسای شعب بانک دی در سال ۹۹ که با حضور اعضاء هیات مدیره بانک، 
معاونان و مدیران ارشد ســتادی، مدیران عامل شرکت های تابعه و رؤسای 
شعب سراسر کشور با رعایت دستورالعمل های بهداشتی برگزار  شد؛ اعضاء 
هیات مدیره بانک ضمن تبیین اهداف همایش به بررســی دســتاوردها و 
اقدامات انجام شــده طی شش ماه گذشــته و برنامه های پیش روی بانک 
پرداختند.دکتــر بــرات کریمی مدیرعامــل بانک دی ضمــن قدردانی از 
تلاش های همکاران در تحقق اهداف عالیه بانک گفت: خانواده معظم شهدا 
و ایثارگران ولی نعمتان این جامعه هســتند و همــه ما مدیون این عزیزان 
هستیم و خدمت رسانی به آنها مسئولیتی است که بر دوش یکایک ما قرار 
دارد و باید با عملکرد خود در مقابل این قشــر و سهامداران گرانقدر بانک 
سربلند باشیم.وی افزود: در این مدت کوتاه که هیات مدیره تصدی امور بانک 
را بر عهده گرفته اســت؛ شــاهد عزمی جهادی و تلاشی بی وقفه در تمامی 
همکاران برای بهبود شــرایط بانک هستیم که نتیجه آن ارتقاء بسیاری از 
شــاخص های عملکردی بانک است. امیدوارم با همت همکاران بتوانیم این 
مســیر را با تلاش بیشــتری ادامه داده و بانک را به جایــگاه رفیع خود و 
آنچه که شایسته نام و برند بانک ارزش  آفرین دی است؛ برسانیم.مدیرعامل 
بانک دی با اشاره به حرکت بانک در مسیر سودآوری افزود: در سایه همت 
و همدلــی همکاران خدوم بانک؛ قطــار دی روی ریل موفقیت قرار گرفته 
اســت و امیدواریم برگزاری نشست های هم اندیشی با رؤسای شعب زمینه 
افزایش ســرعت حرکت این قطار را به ســمت روزهای روشن و درخشان 
آینده فراهم کند و بتواند در گشــایش و تقویت افق های مشترک همکاران 
صف وســتاد راهگشا باشد.وی در پایان ســخنانش با اشاره به موفقیت های 
کسب شده طی شش ماه گذشته گفت: بهبودها و موفقیت های کسب شده 
در شــاخص های کلیدی عملکردی بانک در وهلــه اول نتیجه برنامه ریزی 
دقیق در ســطح مدیریت کلان سازمان و در وهله دوم مدیون تلاش تمامی 
همکاران عرصه صف وستاد است.نصرت  الله شهبازی رئیس هیات مدیره بانک 
دی نیز در ادامه این نشســت با اشــاره به اقدامات انجام شده طی ماه های 
اخیر گفت: اولین گام تیم مدیریت برای بهبود شرایط بانک؛ کاهش هزینه ها 
و ورود به فاز ســودآوری بود که در همین راستا اصلاح ساختار مالی بانک، 
کنترل هزینه های مالی  و کاهش هزینه های بین بانکی و حرکت به سمت 
بهبود ترکیب منابع و افزایش وزن منابع ارزان  قیمت در ترکیب سپرده ها در 
دستور کار قرار گرفت که رشد چشمگیر سپرده های غیرهزینه زا طی سه ماه 

ابتدایی سال حاکی از موفقیت بانک در این زمینه بود.
رئیس هیات مدیره بانک دی اصلاح ســاختار مالی شرکت های تابعه، تقویت 
زنجیره ارزش گروه مالی دی و تهیه دســتورالعمل های کاربردی برای وصول 
مطالبات را از دیگر اقدامات هیات مدیره برشــمرد و گفت: امروز بانک دی در 
جایگاهی ایستاده اســت که مرهون آرمان خواهی همدلانه صف وستاد برای 
فتح قله های موفقیت اســت و امیدوارم با ترویج این نگاه شــاهد شکوفایی 
روزافزون بانک باشــیم.در ادامه این نشست رحیم طاهری عضو هیات مدیره 
بانک دی تقویت خودباوری در میان همکاران را مهمترین دســتاورد تزریق 
تفکر حرفه  ای در بدنه بانک دانســت و افزود: اقدامات ارزشــمندی همچون 
توسعه سبد محصولات، کاهش مطالبات غیرجاری، افزایش میزان سپرده های 
غیرهزینه زا، افزایش منابع ارزان قیمت، کاهش بهای تمام شده پول و هزینه های 
عملیاتی و دستیابی به سود عملیاتی طی سه ماه ابتدایی سالجاری تغییرات 
محســوس در بانک دی است که این دستاوردها جز در سایه اعتماد متقابل 
مدیــران و کارکنان و امید به آینده و شــکوفایی خودباوری در بانک حاصل 

نمی شــد.طاهری چابکی، شفافیت، نیروی انسانی یادگیرنده، تعهد، اثربخشی 
و حرفه ای بودن را مهمترین مزیت های رقابتی بانک دانســت و گفت: نگاهی 
به ســابقه بانک دی نشــان می دهد که این بانک برخــوردار از نقاط مزیتی 
متعددی اســت که سرمایه گذاری بر روی آنها بســتر مناسبی برای تسهیل 
سودآوری و حرکت به ســمت بانکداری حرفه ای را فراهم می کند.وی افزود: 
برنامه ریزی و سیاستگذاری برای کسب رضایت ذینفعان و دستیابی به اهداف 
بانک از ماموریت های مدیریت کلان ســازمان اســت که در سایه مزیت های 
رقابتی بانک و تقویت نوآوری و خلاقیت دســتیابی به آن را در دسترس قرار 
داده اســت.فریدون رشــیدی نائب رئیس هیات مدیره بانک دی نیز با اشاره 
به لزوم اطلاع رســانی مؤثر درباره دســتاوردها به مشتریان و همکاران گفت: 
دستاوردهایی که طی شش ماه گذشته به دست آمده است؛ باید منبع انگیزه 
بیشتر برای همکاران در پیمودن مسیر موفقیت ها باشد.وی لزوم ارائه آموزش 
به همکاران جوان شعبه و ســتاد را امری حیاتی برای بانک دانست و گفت: 
به اعتقاد بســیاری از کارشناسان انتقال دانش سازمانی به صورت کاربردی و 
تجربی بســیار اثربخش تر از آموزش های مرسوم و رایج است و رؤسای شعب 
بایــد انتقال تجربیــات و دانش بانکی خود به همکاران جــوان را در اولویت 
کارها قرار دهند.رشــیدی مشتری  مداری و تعامل مناسب با مشتریان را یکی 
از کلیدهای موفقیت در نظام بانکی دانست و افزود: راهنمای شعب در اعطای 
تسهیلات، خط مشی و سیاست های اعتباری ابلاغی است که در حال حاضر بر 
روی تسهیلات خردومتوسط در قالب عقود مبادله ای و خرید دین تمرکز دارد.

وی با تاکید بر لزوم توجه به درآمدهای غیرمشــاع گفت: زیرساخت های لازم 
برای ایجاد تعهدات و کســب درآمد از طریق صــدور ضمانتنامه و اعتبارات 
اســنادی در بانک فراهم شده اســت که امیدوارم همکاران با یک نگاه نو به 
ضمانتنامه از قالب های ســنتی تعریف ضمانتنامــه فاصله بگیرند و به صدور 
ضمانتنامه در قالب های جدید همــت گمارند.دکتر محمود محمدیان عضو 
هیات علمی دانشــگاه علامه طباطبایی هم به عنوان سخنران علمی در این 
نشســت به ارائه مباحثی در حوزه بازاریابــی پرداخت.از دیگر برنامه های این 
همایش ســخنرانی علمی دکتر محمود محمدیان عضو هیات علمی دانشگاه 
علامه طباطبایی، سخنرانی محمدرضا کشاورز مدیرعامل بیمه دی، سخنرانی 
ابوالفضل رضایی سرپرست مدیرت امور شعب بانک دی، برگزاری کارگروه های 
اعتباری، ارزی، فناوری  اطلاعات، منابع انســانی و جذب منابع بود و در پایان 

همایش نیز از رؤسای موفق بانک در شاخص های مختلف قدردانی شد.

 برگزاری نشست هم اندیشی
 مدیران و رؤسای شعب بانک دی 



 بیمه سامان از مرزهای ایران
 فراتر رفت

با حضور در کشور عراق؛ نخستین شعبه خارج از 
کشور شرکت بیمه سامان راه اندازی شد.

به گزارش روابط  عمومی شرکت بیمه سامان؛ این اقدام 
به منظور تســهیل در روابط اقتصادی میان دو کشور 
دوست و همسایه جمهوری اسلامی ایران و عراق صورت 
گرفته است.شرکت بیمه سامان از این پس پوشش های 
بیمه  ای به منظور صادرات کالا و خدمات را به فعالان اقتصادی حاضر در این 
کشور ارائه خواهد کرد. این روند در راستای حل مشکلات شرکت های ایرانی 
فعال در بازار کشــور عراق آغاز شده است.کالاهایی که توسط صادرکنندگان 
برای عرضه در بازار جهانی به خارج از کشــور ارســال می شود؛ تحت پوشش 
بیمه های صادراتی قرار گرفته و همه صادرکنندگان کالا به این بیمه نامه نیاز 
خواهند داشت. شایان ذکر است  معمولا کالاهای صادراتی با ریسک هایی که 
در گمرکات و بنادر کشورها و یا حین حمل کالا اتفاق می افتد؛ تهدید شده که 
خرید پوشش های بیمه ای معتبر می تواند در حل این معضلات نقش اساسی 
ایفا کند.همچنین فرآیند صدور بیمه نامه های مســافرتی برای گردشگران و 
زائران ایرانی ورودی به این کشور توسط شرکت بیمه سامان آغاز خواهد شد.
شــرکت بیمه ســامان با تاسیس شــعبه در این کشــور یکی از مهمترین 
زیرســاخت های حمایت از صادرکنندگان کالا و خدمات فنی ومهندســی در 
بازار عراق را طراحی و اجرا کرده اســت.بر اســاس این گزارش شــعبه بیمه 
سامان در کشور عراق با عنوان شــرکت »سامان للتامُین« به صورت رسمی 
ثبت و کار خود را آغاز کرده اســت. شرکت بیمه سامان با ایجاد شبکه دفاتر 
خود در شــهرهای مختلف این کشور؛ امکان صدور انواع بیمه نامه و ارزیابی و 
پرداخت مستقیم خسارت در سراسر خاک عراق را داراست و با ارائه طرح های 
بیمه ای منطبق با شــرایط کشور عراق زمینه توســعه فعالیت های تجاری با 
حداقل ریســک و صادرات امن برای تجار و فعالان اقتصادی را بیش از پیش 
فراهم کرده است.این شرکت با هدف حمایت از صادرات و به حداقل رساندن 
مشــکلات موجود در امر مبادلات تجاری و همچنین تســهیل فعالیت های 
عمرانی و صنعتی در عراق آماده ارائه مشاوره تخصصی بیمه ای و اقتصادی به 

مجموعه ها و پروژه های متقاضی حضور در این کشور است.

 عبور از موانع با پشتوانه سهامداران
 بیمه کوثر

بیمــه کوثر با پشــتوانه ســهامداران و 
بیمه گذاران و با راهبردها و تدابیر مناسب 
تاکنون توانســته از همه مسائل و موانع 

عبور کند.
به گزارش روابط عمومی بیمه کوثر؛ مدیرعامل این 
شرکت با تاکید بر اینکه کارنامه بیمه کوثر در ارائه 
تســهیلات، خدمات نوین و محصولات روزآمد به مشــتریان و ذینفعان با پشتوانه 
سهامداران شرکت بسیار درخشان است، افزود: بیمه کوثر توانسته بزرگترین سرمایه 
و دارایی خود که اعتبار و اعتماد مشــتریان است را بیش از پیش حفظ کند.مجید 
مشعلچی  فیروزآبادی اعتمادسازی و ایجاد ارتباط دوسویه و تعامل مثبت با کاربران 
شبکه های اجتماعی را موجب ارتقاء کمی وکیفی خدمات در سراسر کشور دانست 
و با بیان اینکه بیمه  کوثر با جدیت وارد فضای تکنولوژی و مباحث روز شده است، 
گفت: انتظار داریم ارتباطی که بین گروه های اســتارتاپی و بیمه کوثر ایجاد شــده 
اســت؛ آغاز یک همکاری و تلاش بلندمدت از سوی ایده پردازان برای ایجاد تحول 
در زمینه بیمه کشور باشد.مدیرعامل بیمه کوثر مدیریت آگاهانه بر ترکیب فروش با 

حضور در بازارهای جدید را از جمله مزیت های این شرکت برشمرد و افزود: بررسی 
ریسک های پیشــنهادی و قبول آنها بر اساس اصول بیمه گری و مدیریت ریسک، 
حضور مؤثر در بخش های مختلف بیمه های زندگی و غیرزندگی با اتکاء به توان فنی 
شرکت و کوشش برای گسترش بیمه های اشخاص نیز از جمله نقاط قوت شرکت 
محسوب می شود.مشعلچی فیروزآبادی با اشاره به برخی موفقیت ها و دستاوردهای 
شــرکت در سال گذشته علیرغم وجود تحریم ها و شرایط نامناسب اقتصادی مردم 
به  ویژه بحران های حاصل از گســترش ویروس کرونا در کشور گفت: حفظ ترکیب 
فروش و سطح توانگری مالی شرکت برای چهارمین سال پیایی، افزایش حجم حق  
بیمه تولیدی و ارزش سهام شرکت، قرار گرفتن در ردیف۴۰ شرکت برتر بورس به 
انتخاب سازمان بورس واوراق بهادار و قرار گرفتن شرکت در بین 1۰۰ شرکت برتر 
ایران برای ســومین ســال متوالی از جمله دستاوردهایی است که در  سال گذشته 
کســب کرده ایم.وی افزود: امسال نیز به  دنبال آن هستیم که همانند سال گذشته 
ضمن کســب رضایت بیش از ۹۰ درصدی در بخش صدور و بیش از ۸۰ درصدی 
مشــتریان در بخش پرداخت خســارت رتبه اول تحقق بالاترین سود خالص طی 
شش ماهه اول سال را کسب کنیم. مدیرعامل بیمه کوثر تصریح  کرد: این موضوع به 

تنهایی بزرگترین دستاورد، افتخار و موفقیت  شرکت به  شمار می آید.

طرح بخشودگی جرائم دیرکرد بیمه ماشین آلات 
کشاورزی و موتورسیکلت بیمه البرز

بخشودگی  طرح  البرز  بیمه  شــرکت 
100 درصــدی جریمه دیرکــرد بیمه 
و  کشاورزی  ماشین آلات  ثالث  شخص 

موتورسیکلت را اجرا می کند.
به گزارش روابط عمومی بیمه البرز؛ با هدف کمک به اقشار آسیب پذیر جامعه 
و فرهنگ سازی بیمه  و در راستای اجرای بخشنامه بیمه مرکزی جرائم دیرکرد 
بیمه شــخص ثالث دارندگان موتورسیکلت و ماشــین آلات کشاورزی از اول 
تیر ماه لغایت پایان شــهریور ماه ۹۹ توســط این شرکت بخشیده می شود. 
بنابراین گزارش صاحبان موتورســیکلت و ماشین آلات کشاورزی که صرفا با 
تاریخ اعتبار یکســاله اقدام به خرید بیمه نامه ثالث می کنند؛ می توانند از اول 
تیر ماه با مراجعه به شعب شــرکت  بیمه البرز برای تمدید بیمه نامه شخص 

ثالث خود بدون احتساب جریمه دیرکرد اقدام کنند.

25 ریال سود به هر سهم بیمه سرمد 
تعلق گرفت

ســالیانه  عادی  مجمع  عمومی  برگزاری  با 
شرکت بیمه سرمد صورت های مالی سال 9 

8 به تصویب رسید.
به گزارش روابط عمومی بیمه سرمد؛ در این مجمع 
که با حضور بیش از ۸5 درصد ســهامداران برگزار 
شد؛ توسط مدیرعامل گزارشــی از وضعیت این شرکت در سال مالی منتهی به 
2۹ اســفند ۹۸ ارائه شــد.مهندس مهدی مهدوی در این گزارش از کسب سهم 
1.۶ درصدی بیمه ســرمد از بازار بیمه کشور خبر داد. بر اساس اعلام مدیرعامل 
سرمد؛ حق بیمه تولیدی این در سال ۹۸ با رشدی ۶۴ درصدی به حدود نه هزار 
و ششــصد و چهل و هفت )۹.۶۴۷( میلیارد ریال رســید که با توجه به تخمین 
عملکرد صنعت در سال ۹۸ پیش  بینی می شود سهمی معادل 1.۶ درصد از بازار 
بیمه کشــور در اختیار شرکت بیمه سرمد باشــد. این در حالی است که 1.۰۸ 
درصد از خســارت پرداختی صنعت توسط این شرکت پرداخت می شود که این 
امر با توجه به برنامه استراتژیک شرکت علاوه بر تحقق اهداف هیات مدیره بیانگر 

مدیریت ریسک صحیح و جذب پرتفوی با کیفیت است.
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